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YÜCEL AKDEMİR 
TÜRMOB GENEL SEKRETERİ 
 
Sayın Genel Başkanım,  
Çok Değerli Maliye Müsteşarım,  
Değerli Oda Başkanlarım,  

Değerli Oda Yöneticilerim,  
Değerli Hocalarım,  
Değerli Meslektaşlarım,  
 
66. Başkanlar Kurulu Toplantımıza hoş geldiniz. TÜRMOB Yönetim Kurulu adına 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
 
Toplantının Gündemini biliyorsunuz, iki bölümlü bir toplantı olacak; birinci bölümde 
Sayın Genel Başkanımızın ve Müsteşarımızın konuşmaları var, daha sonra Hazirunu 
eğitimler konusunda bilgilendireceğiz, öğle yemeği yiyeceğiz, yine, her zaman olduğu 

gibi toplantının ikinci bölümünde Oda Başkanlarımızla birlikte mesleki konuları 
görüşmeye devam edeceğiz.  
 
Gündem doğrultusunda ben size tekrar hoş geldiniz diyor, sözü Sayın Genel Başkanıma 
bırakıyorum.  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Toplantımıza katılarak bizleri onurlandıran Maliye Bakanlığımızın Değerli Müsteşarı 
Sayın Naci Ağabal,  

Değerli Başkanlar,  
Değerli Çalışma Arkadaşlarım,  
 
Öncelikle sizleri şahsım ve TÜRMOB Yönetim Kurulu adına saygıyla selamlıyorum, 66. 
Başkanlar Kurulu Toplantısına hoş geldiniz diyorum. 
 
Değerli Oda Başkanları, bugünkü toplantımızda ülkemizdeki siyasi faaliyetleri, 
yaşadığımız coğrafyadaki sorunları hatta ilgi alanımızda olmasına rağmen ekonomik 
verileri bile değerlendirmeyeceğiz. Bu Toplantıda sadece mesleki sorunlarımıza 
değinerek onlara çözüm arayacağız ve TÜRMOB çalışmaları hakkında Sayın 
Müsteşarımızı bilgilendireceğiz. 

 



Sayın Müsteşarım, Değerli Başkanlar, son dönemde çok yoğun olan gündemimizde iki 
konu öne çıkmaktadır. Birincisi, 6102 sayılı Yeni Türk Ticaret Kanunu, diğeri ise 660 
sayılı Kanun Hükmünde Kararnamedir. Türk Ticaret Kanunu’na yönelik çok önemli ve 
çok ciddi çalışmalar yaptık ve yapmaya devam ediyoruz. Toplantımızın ilerleyen 
bölümlerinde yapılacak sunumlarla bu çalışmalarımızı değerlendirme imkanı bulacağız.  
 
Sayın Müsteşarım, Türk Ticaret Kanunu’nun mesleğimize yüklediği sorumluluk ve 
görevler eksiksiz yerine getirebilmek için ülke genelinde bir “eğitim seferberliği” 
başlattık ve halen devam ediyoruz. Meslek Örgütü olarak gelişmiş ülkelerde 
uygulanmakta olan uygulamaların ülkemizde de uygulanmasından yanayız. Biz, 
Uluslararası Finansal Raporlama Standartlarını ülkemizde de uygulamak istiyoruz. Biz, 

bağımsız denetimi, uluslararası alanda uygulandığı gibi ülkemizde de uygulanmasından 
yanayız. Bu uygulamalar, ülkemizi uluslararası alanda yükseltmeye devam edecektir. 
Türkiye’yi hak ettiği yere taşımaya katkı sağlayacaktır. Türk şirketlerini uluslararası 
alanda rekabet edebilir konuma taşıyacaktır. Türk Ticaret Kanunu, ülkemiz için bir 
şanstır. Türk Ticaret Kanunu ile ilgili bir revizyon gündemde. Biz, Kanun’un temel, 
taşıyıcı kolonlarına dokunulmadan küçük düzenlemeler yapılabileceğini söylüyoruz. 

Önerilerimizi Ekonomik Koordinasyon Kuruluna da ilettik. Türk Ticaret Kanunu’nun 
yürürlülüğü hiçbir şekilde ertelenmemeli ve bağımsız denetime yönelik hükümleri 
değiştirilmeden mutlaka uygulanmalıdır.  
 
Bir diğer önemli gündemimizi de 660 sayılı Kanun Hükmünde Kararname ile kurulan 

Kamu Gözetimi Muhasebe Denetim Standartları Kurulu oluşturuyor. Kamu Gözetim 
Kurumu, gerekli bir kurum, olması gereken bir kurum ve olması gereken bir 
düzenlemedir. 660 sayılı Kanun Hükmünde Kararname yayınlandığı gündem bugüne 
kadar bu Kurulun sürpriz bir düzenleme olmadığını, beklenen bir düzenleme olduğunu, 
bir dünya uygulaması olduğunu ve özellikle ENRON Vakasından sonra, muhasebe 
skandalları olayından sonra dünyada hızla uygulanmaya devam eden bir uygulama 
olduğunu her fırsatta, her toplantımızda dile getirdik. Sayın Müsteşarım, bir kez de 
sizlerin huzurunda bu konuyu nasıl düşündüğümüzü ve nasıl baktığımızı sizlere 
aktarmak istiyorum. Kamu Gözetim Kurulu ile elbirliği ile işbirliği ile gönül birliği ile 
çalışmayı amaçlıyoruz ve bu noktada TÜRMOB camiası olarak üzerimize düşen her türlü 
görevi yerine getireceğimizi kürsüden huzurlarınızda belirtmek istiyorum.  

 
Değerli Başkanlar, Sayın Müsteşarım, denetim mesleğimizin bir alt uzmanlık alanıdır. 
Biz, bu Kurulumuzla birlikte çalışmaktan yanayız, birlikte üretmekten yanayız, elbirliği 
ile işbirliği ile ancak bu ülkeyi daha iyi yerlere taşıyabiliriz. Bu yüzden birlikte hareket 
etmemiz gerektiğine canı gönülden inanıyoruz. 
 
Sayın Müsteşarım, Değerli Başkanlar, bu dönem önemli toplumsal çalışmalara da katkı 
sağlamaya çalıştık. Anayasa Platformu kapsamında Türkiye Büyük Millet Meclisi’nin 
Sayın Başkanı, Anayasa Uzlaşma Komisyonu Üyeleri ve başta Türkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği olmak üzere platform olarak birçok ilimizi ziyaret ettik. Bu çalışmalara TÜRMOB, 
etkin ve güçlü örgüt olarak katkı koymaya çalıştı. Meslek örgütlerinin kuruluş 

amaçlarının yanı sıra hepimizin de bildiği gibi bir de toplumsal sorumlulukları vardır. 
Anayasa Platformunu oluşturan meslek örgütlerinin, çıkarları ve amaçları farklı 



olmasına rağmen çoğunun birbiriyle çelişir ve çatışır durumları olmasına rağmen bu 
toplumsal sorumluluğumuzdan ötürü her kurum ve her örgüt kendi tabanıyla bir 
anayasa metni yapma ve imkanına sahip olduğu halde bu imkanımızdan vazgeçerek 
ihtiyacımız olan anayasanın hayata geçebilmesi için toplumsal sorumluluğumuz gereği 
bu Platformda yerimizi aldık ve katkı sağlamaya çalıştık. Buradaki amacımız; daha 
çağdaş, daha özgürlükçü bir anayasaya hep birlikte sahip olabilmektir.  
 
Ayriyeten Gümrük ve Ticaret Bakanlığı, Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği ve TÜRMOB 
olarak Türk Ticaret Kanunu tanıtım ve bilgilendirme toplantıları düzenledik. Bu 
çalışmalarımızla TÜRMOB’un etkinliğini ve gücünü bir kez daha gösterme fırsatı bulduk.  
 

Sayın Müsteşarım, Değerli Başkanlar, bu dönem ayriyeten Başkanlar Kurulu 
Toplantılarımızı çok önemsedik ve bu toplantılarda tartışılan konularla çalışma 
programımızı oluşturmaya çalıştık. Hemen hemen her toplantıda mesleğimiz ile ilgili bir 
kurum başkanımızı konuk ederek sorunlarımızı tartıştık. Bu toplantımızda da 
TÜRMOB’umuza yakışır, kurumsal bir çerçevede ve bize yakışır bir misafirperverlikle 
Maliye Müsteşarımıza sıkıntılarımızı, sorunlarımızı elimizden geldiğince ve dilimiz 

döndüğünce anlatmaya çalışacağız. Umarım, Sayın Müsteşarımızdan da bu 
sorunlarımızın çözümü noktasında desteklerini ve düşüncelerini alma fırsatımız olabilir.  
 
Maliye Bakanlığımızın Değerli Müsteşarı, Değerli Oda Başkanlarımız, TÜRMOB ve 
Odalarımız yoğun bir çalışma programını yürütmektedir. Bu çalışmalardaki amacımız, 

kamunun bizden beklentilerini karşılamak, müşterilerimizi daha iyi hizmet vermek ve 
bu yaptığımız çalışmaların ülkemizin gelişmesine katkı sağlamasıdır. Biz, Türkiye 
genelinde 88 bin üyesi olan, çalışanları ve 13 bin stajyeriyle birlikte büyük ve güçlü 
camiayız. Devletin tüm kuruşlarının işleyişinde yardımcı olmaktayız. Vergi gelirlerinin 
arttırılmasında meslek mensuplarımızın inkar edilemeyecek bir rolü vardır.  
 
Değerli Müsteşarım, Muhasebe ve Denetim sisteminin oluşması adına yüklendiğimiz tüm 
işlevlerin yanında sorumluluklarımız sürekli çoğalmakta, iş yükümüz her geçen gün 
artmaktadır. Başta Maliye Bakanlığı, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı, Gümrük ve 
Ticaret Bakanlığı olmak üzere tüm devlet birimlerine vergi ve sosyal güvenlik 
bildirimleri ve diğer mali bildirimler ile veri akışı beyanlarının tanzimi ve gönderimi 

meslek mensuplarımız tarafından yapılmaktadır. Sistemin başarılı çalışmasında kamu 
görevlilerinin olduğu kadar meslektaşlarımızın da payının en üst seviyelerde olduğu 
bütün kamuoyu tarafından bilinmektedir. Biz, TÜRMOB olarak öneri ve taleplerimizi 
belirlerken önceliğimiz her zaman ülke çıkarlarıyla mesleki beklentilerimizi ortak 
paydada buluşturmak olmuştur. Biz, karşılıklı diyalog ile anlayış ile ve işbirliği ile 
sorunların, sorunlarımızın çözüleceğine inanıyoruz. TÜRMOB, 23 yıllık geçmişi olan ve 
geçmişinde büyük başarılara imza atmış ciddi ve başarılı bir meslek örgütüdür. 
TÜRMOB, Anayasamızın 135. maddesi çerçevesinde 3568 sayılı Meslek Yasamızla 
oluşturulan kamu kurumu niteliğinde bir kuruluştur, meslektaşlarımızın ifa ettiği 
görevler de kamu görevi niteliğindedir. TÜRMOB olarak kurulduğumuzdan beri 
hedefimiz, eğitim ve kurumsallaşma olmuştur. Bu nedenle 1993 yılında kısa adı TESMER 

olan Temel Eğitim ve Staj Merkezimizi oluşturduk. Mesleğe giriş şartları, hazırlık 
eğitimleri ve sınavları IFAC Eğitim Standartları çerçevesinde dünya örneklerinden 



geriye kalmayacak bir şekilde belirlenmiş ve bugüne kadar da uygulanmıştır. Bu 
çalışmalarımıza baktığımızda mesleğe giriş ve meslek içi eğitim çalışmaları ile büyük bir 
başarı ile gerçekleştirdiğimiz mesleki yeterlilik sınavlarımızın yanı sıra muhasebe 
denetimi, vergi ve muhasebe uygulamaları, muhasebe standartları, maliyet muhasebesi 
uygulamaları, sektörel muhasebe uygulamaları konularıyla periyodik olarak düzenlenen 
sempozyumlarımız başta olmak üzere bu dönem TÜRMOB olarak 18.’sini 
gerçekleştirdiğimiz Muhasebe Kongrelerimiz ve Dünya Muhasebe Olimpiyatları 
niteliğinde olan 17. Dünya Muhasebe Kongresine 2006 yılında ev sahipliği yapmış, 
bunların yanı sıra birçok mesleki ve toplumsal konuda eğitim seminerleri, paneller 
düzenlenmiş, birçok yayın ve raporlar hazırlanmıştır. Odalarımız hariç sadece TÜRMOB 
olarak bugüne kadar 440 bilimsel yayın ve kitap yayınladık. TÜRMOB, bilişim 

teknolojilerini de en üst seviyede kullanan bir meslek kuruluşudur. Bu çerçevede Maliye 
Bakanlığımızın da yaptığı düzenlemelere uyumlu web tabanlı ve merkezi sistem 
teknolojisini kullanarak geliştirdiğimiz LUCA Projesi kapsamında meslek mensuplarına 
çağdaş ve uluslararası standartlara uygun yazılımla çalışma ortamı sağlanmıştır. LUCA 
Projesinin ikinci ayağı geliştirilmiş ve KOBİ’ler için hazırladığımız mali müşavir ve 
müşteri bütünleşmesini sağlayan LUCA-KOZA Ticari Paket, Kurumsal Çözümler ve LUCA 

Entegrasyon Sistemi hayata geçirilmiştir. Ayrıca TÜRMOB, “uzaktan eğitim modelini” de 
en iyi gerçekleştiren ve kullanan kurumlardan birisi olmuştur. 
 
TÜRMOB, çalışmalarını sadece ulusal değil, uluslararası çalışmalarla da bütünleştirmiş, 
1994 yılında kısa adı IFAC olan Uluslararası Muhasebeciler Federasyonuna üye olarak 

faaliyetlerini dünya örnekleriyle örtüştürmeyi başarmıştır. Ayrıca uluslararası arenada 
Akdeniz Muhasebeciler Federasyonu olan FCM’in Kurucu üyesidir. Güneydoğu Avrupa 
Muhasebe Gelişimi Ortaklığı, SEEPAD’in üyesidir. Avrupa Muhasebeciler Federasyonu 
olan FEE ve Edinburg Grubu ile çalışmaları devam etmektedir. Avrasya Muhasebeciler 
Federasyonunun kuruluş çalışmalarına bugünlerde önderlik etmektedir. 
 
TÜRMOB, kurulduğu gündem bugüne hiçbir destek almadan üyelerinden ve Odalarından 
elde ettiği tüm kaynaklarını yine üyelere doğrudan hizmet veren Odalarının 
kurumsallaşma ve eğitim çalışmalarına katkıda bulunmak için kullanmıştır. 
Odalarımızın hemen hemen tamamının eğitim amaçlı salon ve dersliklerinin bulunduğu 
hizmet ve eğitim binalarına sahip olmaları sağlanmıştır. 

 
Kurulduğumuz günden bugüne en önemli paydaşımız olan Maliye Bakanlığı ile de 
önemli çalışmalar gerçekleştirdik. Bunlara örnek vermek gerekirse; 1994 yılında 21 
maddeden oluşan 3986 sayılı Yasa gereği ekonomik denge vergisi, net aktif vergisi, ek 
gayrimenkul vergisi, ek motorlu taşıtlar vergisi ihdasında, net aktif vergisinde belli 
hacmi aşan mükellefler tarafından beyanlarının doğru olup olmadığına ilişkin SMM’ler 
ve YMM’ler tarafından özel amaçlı rapor düzenlenmesi zorunlu hale getirilmiştir. Maliye 
Bakanlığı ile yürütülen bu çalışma ve üyelerimiz tarafından hazırlanan raporlar sonucu, 
“ekonomik denge vergisi tahsilâtı” 1994-1998 yıllarında hedeflenenin üstünde, o günkü 
rakamlarla 24.976.000.000.000 Liraya ulaşmıştır. Net aktif vergisi tahsilatı ise yine, 
1994-1998 yılları arasında 50.145.000.000.000 lira olmuştur. Yine, 2003 yılında 

çıkartılan Vergi Barışı Kanunu, camiamızın büyük destek ve katkıları sonucu hedef ve 
tahminlerin üzerinde bir başvuru ile mükellef, meslek mensubu, idare ilişkilerinde örnek 



bir uygulama olmuştur. Vergi Barışından yapılan başvuru sayısı 3.500.000’a ulaşmış ve 
yine, o günkü rakamlarla 4.714.000.000.000’luk gelire ulaşılmıştır. 
 
Bilişim teknolojisini en iyi kullanan kurumlardan birisi olan Maliye Bakanlığı, “e-
beyanname” sürecini bu meslek camiası üyeleriyle birlikte gerçekleştirmiş ve 
hedeflenen başarı sağlanmıştır. E-beyanname ile ülkemize büyük yararlar sağlanmıştır.  
 
Değerli Arkadaşlar, Sayın Müsteşarım, sadece e-beyanname ile her yıl 6.000 ton kağıda 
tekabül eden 117.000 ağaç karşılığı 4.000.000 lira tasarruf sağlanmıştır. Vergi daireleri 
bankolarında iş yükünü 14.000 çalışan tekabül edecek şekilde azaltmış ve 218.400.000 
liralık tasarruf sağlanmıştır. Bununla diğer alanlara yıllık 1.166 kişi kaydırılma imkanı 

bulunmuş ve kayıt dışı ile mücadelede 18.189.600 liralık tasarruf sağlanmıştır. E-
beyanname ile yıllık 45.000.000 beyannamenin saklanma bedeli olarak sadece 
kiralanacak depoların kira bedeli açısından yıllık 11.350.000 liralık tasarruf 
sağlanmıştır. Kağıt ortamından manyetik ortama geçişte yıllık 6.590 kişinin istihdamına 
tekabül eden 102.804.000 liralık tasarruf sağlanmıştır. Yine, kağıt ortamından manyetik 
ortama geçişte başka alanlara kaydırılan personel, yıllık 550 kişiye tekabül etmiş ve 

8.000.580lLiralık tasarruf sağlanmıştır. Yine, e-beyanname ile vergi dairelerinde 
kaybolan zamandan iş tasarrufu, yıllık 1.458.000 işgününe tekabül etmiştir. Bu vesile ile 
64.434.000 liralık tasarruf sağlanmıştır. Tüm bu rakamların toplamı; 427.657.000 liraya 
tekabül etmektedir. Bu rakam, çalışan 42.000 meslek mensubuna bölündüğünde Maliye 
Bakanlığı, bu Projesiyle çalışan her üyemiz kanalıyla 10.095 liralık bir maliyet tasarrufu 

sağlamıştır. E-beyanname, Maliye Bakanlığının güzel bir projesi olmakla beraber bizim 
meslek camiamızla beraber gerçekleştirdiğimiz Türkiye’nin kazanımlarından birisidir.  
 
Ayriyeten Değerli Başkanlar, Maliye Bakanlığının vergi denetimi konusunda da önemli 
çalışmalar ve reformlar gerçekleştirdiğini de hepimiz bilmekteyiz. Yıllardır tartışılan 
ancak hiçbir dönem gerçekleştirilemeyen denetim birimlerinin tek çatı altında 
toplanması, çok önemli bir düzenlemedir. Böylesi köklü bir düzenlemenin yarattığı tabii, 
bazı sıkıntılar ve eleştiriler oldu. Ancak tek bir yapı kurulması ve bu yapı üzerinden 
standartlara dayalı vergi denetimi politikası izlenmesi oldukça yerinde bir yaklaşım 
olmuştur.  
 

Sayın Müsteşarım, sorunlarımızı kısaca özetlemeden önce 3568 sayılı Meslek Yasa’mızın 
“genel gerekçesinde” ifade edildiği gibi serbest muhasebecilik, serbest muhasebeci mali 
müşavirlik ve yeminli mali müşavirlik müessesesi, gerek Maliye Bakanlığının denetim 
konusundaki ağır yükünü hafifletmek gerekse kamu yararını korumak amacıyla denetim 
yapmak, Türk Vergi Sisteminin yozlaşmasına engel olmak, vergicilik ve işletmecilik 
sahasında güven ve ahlâk unsurunun gelişmesini temin edebilmek, kayıt dışı ile 
mücadele ve Vergi Kanunlarının uygulanmasından doğacak uyuşmazlıkları en aza 
indirebilmek için kamu mesleği olarak kurulmuş olduğu yaklaşımı ile sorunlarımızı dile 
getirecek olursak; muhasebe camiasını ilgilendiren düzenlemelerde TÜRMOB’un görüşü 
alınarak düzenlemeler yapılmalı, ilişkilerde kurum olarak TÜRMOB muhatap alınmalı, 
üyelere ve Odalara bilgiler TÜRMOB üzerinden ulaştırılmalıdır. Genel Kurulumuzdan 

geçmiş yönetmelik çalışmalarımız ile Disiplin Kurulu kararlarımız bekletilmeden 
sonuçlandırılmalıdır. Birlik Yönetmeliğinin 23/h maddesine göre Yeminli Mali 



Müşavirlik mühürlerinin teslim görevi TÜRMOB’un olmasına rağmen halen Maliye 
Bakanlığı tarafından bu görev yerine getirilmektedir. Maliye Bakanlığı tarafından 
dağıtılan mühürlerin, üyelere dağıtımı TÜRMOB’a devir edilmelidir.  
 
31.05.2012 tarihinde Türkiye Büyük Millet Meclisi’nde kabul edilen 6322 sayılı Yasa ile 
meslek mensuplarına getirilen harçlar düzeltilmelidir. Mevcut hali ile tekelleşmeye 
neden olacak küçük ve orta ölçekli denetim firmalarının kurulmasına ve üyelerimizin 
kurumsallaşmasına engel teşkil edecektir.  
 
Kamu Gözetimi ve Muhasebe Denetim Standartları Kurumu-TÜRMOB ilişkileri açısından 
konuyu ele aldığımızda; 660 sayılı Kanun Hükmünde Kararname ile Türkiye Kamu 

Gözetimi Muhasebe ve Denetimi Standartları Kurumu, muhasebe mesleğinin denetim 
boyutunu kamu yararına gözetmekle görevlidir. Ancak ülkemizde kurulan Kamu 
Gözetimi Kurumu bünyesinde Türkiye Denetim Standartları ile Türkiye Muhasebe 
Standartları oluşturma yetkisini de birlikte almıştır. Bu özellikleri nedeniyle Türkiye 
Kamu Gözetimi Muhasebe Denetim Standardı Kurumuyla ilişkilerimiz üç farklı boyutta 
kurgulanarak düzenlenmiştir. İlişkinin birinci boyutu; muhasebe ve finansal raporlama 

hizmetleri sunan Meslek Mensuplarımız için uyulması gerekli olan ve denetim faaliyetini 
yürüten Meslektaşlarımızın uygunluk ölçütü olarak kullanmak üzere yayınlayacağı 
Türkiye Muhasebe ve Finansal Raporlama Standartları uygulanmasında söz konusu 
olacaktır. Bu bağlamdaki ilişkimiz ile hem Türk Ticaret Kanunu hem Sermaye Piyasası 
Kurulunun talepleri karşılanmış olacak hem de uluslararası yatırımcıların taleplerine 

yanıt verilecektir. 2000 yılından bu yana Uluslararası Muhasebe ve Finansal Raporlama 
Standartlarına uyumlu Türkiye Muhasebe ve Finansal Raporlama Standartlarının gerek 
geliştirilmesi ve gerek uygulamasında ortaya çıkacak sonuçları inceleyen 10 adet 
Muhasebe Denetim Sempozyumu, 4 adet Uluslararası Türkiye Muhasebe Denetimi 
Sempozyumu, 13 adet Muhasebe Standartları Sempozyumu, 7 adet Muhasebe 
Uygulamaları ve Vergi Mevzuatı Sempozyumu, 4 adet Türkiye Muhasebe Kongresi, 8 
adet Türkiye Muhasebe Formu düzenlenmiş ve her yıl bütün Odalarımızda meslek 
mensubu başına en az yılda 70 saat olmak üzere seminer ve konferanslar 
düzenlenmiştir. Meslek mensuplarımızın kaynağı olan üniversitelerde de son 10 yıldan 
beri muhasebe eğitim müfredatları da bu bağlamda yürütülmektedir.  
 

İlişkinin ikinci boyutu ise, denetim sürecinde gerekli denetim yöntemlerini ve 
tekniklerini düzenleyen Türkiye Denetim Standartlarını yayınlayacak olmasıdır. Bu 
bağlamda denetlenecek finansal tabloların geleceğe uygun, güvenilir ve dürüst 
olmalarını sağlayacak uluslararası kurallara uyumlu denetim faaliyetleri için gerekli 
meslek tekniğini oluşturacaktır. 660 sayılı Kanun Hükmünde Kararnamede yer alan 
hususlardan, mesleğimizin denetim boyutu, 3568 sayılı Yasa gereği Maliye Bakanlığı 
tarafından yayınlanmış Çalışma Usul ve Esasları Yönetmeliğimizin 3. Bölümünde de 
düzenlemiştir. Diğer taraftan serbest muhasebeci mali müşavirlerin sınav konuları, 
Avrupa Birliği’nin 8 Numaralı Direktifinde belirlenmiş konulardır. Meslek 
mensuplarımızın, Serbest Muhasebeci Mali Müşavirlik ruhsatını almak için girdiği sınav 
konuları, uluslararası denetçi olmak için gerekli olan sınav konularına tam uyumludur. 

Yukarıda belirtilen iki boyuttaki olgulardan ötürü Amerika Birleşik Devletleri Kamu 
Gözetim Kurumu, TÜRMOB üyesi olan SMM’lerin veya YMM’lerin kurduğu 20’yi aşkın 



bağımsız denetim şirketini bugüne kadar tescil etmiştir. Bu şirketlere mensup 
meslektaşlarımızın onayladığı finansal raporlar, Amerika Birleşik Devletleri nezdinde 
kabul edildiği gibi Amerika Birleşik Devletleri Kamu Gözetimini tanıyan Avrupa Birliği 
nezdinde de kabul görmektedir. Bu nedenlerle Türkiye Kamu Gözetimi Muhasebe ve 
Denetim Standartları Kurumunun hem meslektaşlarımızı yani serbest muhasebeci mali 
müşavirleri ve yeminli mali müşavirleri, “denetçi” olarak kabul etmesini hem 
meslektaşlarımızın kurduğu denetim şirketlerinin, halka açık sermaye şirketlerinin 
dışındaki şirketlerin ve KOBİ’lerin Türk Ticaret Kanunu’na göre denetimini yapmaları 
için 3568 sayılı Yasa’daki mevcut yetkilerinin tescil edilmesini ve bu konuda 
yardımlarınızı talep etmekteyiz. Meslek mensuplarımızın, eğitim, staj ve sınav sürecinin 
gözetimini 1989 yılından bu yana yapan Kurum olarak Bakanlığınızdan talep etmemizin 

en doğal hakkımızı olarak karşılanacağını ve desteğinizi esirgemeyeceğinizi bekliyoruz. 
 
Kamu Gözetimi Muhasebe ve Denetim Standartları Kurumu ile üçüncü boyuttaki 
ilişkimiz ise; muhasebe mesleğinin, kamu adına gözetimi ile ilgili yapacağı 
düzenlemelerle belirlenecek sorumluluklarımız ve yükümlülüklerimiz düzeyinde 
olacaktır. Bu düzenlemeler yapılırken bugüne kadar kabul gören mesleki yetkilerimiz 

kapsamındaki denetim yapma yetkimiz bir kalemde yok sayılmamalı ve Yasamızdaki 
mevcut denetim yetkilerimiz muhakkak kabul edilmelidir. Türk Ticaret Kanunu’nun 
Türkiye Büyük Millet Meclisi’nde kabulünden bu yana sürdürdüğümüz Türk Ticaret 
Kanunu, Türkiye Finansal Raporlama Standartları ve denetim eğitimleri meslek grubu 
olarak denetim yetkisini kullanırken kaliteli denetim sonuçları elde etmek hedefine 

odaklanmak amacıyla sürekli, zorunlu eğitim bağlamında en üst düzeyde izlenerek 
yürütülmektedir. Yoğun bir şekilde yürütülen ve denetim yetkisi için zorunlu olarak 
meslektaşlarımız nezdinde kabul gören bu eğitimler, meslektaşlarımızın her türlü 
fedakarlığa katlandığının en önemli göstergesidir. Bu nedenle bu eğitim programlarımız, 
sürekli mesleki gelişim eğitimi olarak aranmalıdır.  
 
Sorunlarımızın, “mesleki mevzuat ile ilgili sorunlar” kısmına baktığımızda ise; Meslek 
Yasasına ilişkin değişiklikler TÜRMOB’un 23 yıllık deneyimi ve görüşleri çerçevesinde 
revize edilerek gerçekleştirilmelidir. Gerek YMM’lerin tasdikten doğan gerekse 
SMM’lerin beyanname ve mali tablo imzalamaktan doğan sorumlulukları, yeniden 
düzenlenmelidir. Doğruluk denetimi yerine “uygunluk denetimi” aranmalı, müşterek ve 

müteselsil sorumluluk kavramı bulunan matrah farkının tamamına değil, meslek 
mensubunun hatası nedeniyle mükellefe uygulanan ceza için uygulanmalıdır. 
Üyelerimize verilen eğitim hizmetlerimizden Birliğimize ve Odalarımıza KDV istisnası 
mutlaka, getirilmelidir. Mesleki sorunlarımız ve sıkıntılarımıza beyan, bildirim ve 
formlarla ilgili bir cepheden baktığımızda ise özellikle BaBs formlarında, özellikle 
düzeltme bildirimlerinde, düzelme kısmında ceza uygulamasından vazgeçilmelidir. 
Maliye Bakanlığı, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı ile diğer kurumlarca son yıllarda 
istenen bilgi, beyan ve formların sayısı oldukça artmıştır. Yasal düzenlemeler 
bakıldığında bu bildirimlerin muhatabı, mükellefler görünmektedir ancak mükellefler ile 
ticaret ve sanayi odalarının doğrudan kendilerini ilgilendiren sorunlar karşısında ilgisiz 
kalmaları nedeniyle bu tür düzenlemelerin muhatabı, biz, meslek mensupları 

olmaktayız. 
 



Ülkemizin ve ticari hayatın rekabetçi koşulları ve kendi iç dinamikleri nedeniyle 
yaptığımız çalışmaların karşılığını ücret olarak nakde dönüştüremediğimiz için her yeni 
düzenleme, meslek mensuplarımız için bir külfet haline gelmektedir. O nedenle 
yapılacak düzenlemelerde TÜRMOB’un görüşlerinin alınması hem meslek mensuplarına 
ilave iş yükünü önleyecek hem de yapılan düzenlemelerin amacının meslek 
mensuplarına daha iyi anlatılmasını sağlayacaktır. 
 
Uygulamanın başlangıcında yılda bir kere alınan bu formlar, süreç içerisinde bilindiği 
gibi aylık hale getirilmiştir. Verilme zamanı da değiştirilerek izleyen ayın sonu olmuş ve 
düzenletmelerde usulsüzlük cezası uygulanmaktadır. BaBs formlarının, hiç alınmaması 
gibi bir talebimiz asla yoktur. Bu formların, sahte ve muhteviyatı itibariyle yanıltıcı belge 

kullanımında Gelir İdaresi Başkanlığının en etkin mücadele aracı olarak kullandığını, 
Meslek Örgütü olarak bilinci içerisindeyiz. En azından izleyen beyan dönemine ait Ba ve 
Bs formlarının verildiği döneme kadar yapılan düzeltmelere ceza kesilmemesi ve 1/5 
oranındaki ceza uygulamasının da ilgili takvim yılı Gelir veya Kurumlar Vergisi 
beyannamelerinin verilme süresi sonuna kadar yapılacak düzeltme işlemlerine 
uygulanmalıdır. Sistem bu hali ile hiç beyan vermeyen ile beyanını vereni aynı oranda 

cezalandırmaktadır. Bu da süresinde mükellefiyetini yerine getiren ama koşullar 
itibariyle eksik veya hatalı bildirimde bulunan düzeltme yapmaktan Meslektaşlarımızı 
uzaklaştırmaktadır.  
 
4. Dönem Geçici Vergi Beyanı kaldırılmalıdır; Gelir veya Kurumlar Vergisi 

Beyannameleri ile birleştirilmelidir.  
 
Müşteri bildirim listeleri kaldırılmalıdır.  
 
E-beyanname şifresi, yalnız meslek mensuplarına verilmelidir. 
 
Yıllık nizam bildirimleri, bilanço ve gelir tablolarında olduğu gibi Gelir ve Kurumlar 
Vergisi beyannamesinin bir eki olarak alınmalıdır. 
 
KDV ve Muhtasar beyanname birleştirilerek tek beyanname haline getirilmeli, 2 No.lu 
KDV beyannamesi gibi beyannameler asıl beyannamenin içerisine dahil edilmelidir. 

 
Sıkıntılarımızdan bir kısmı da “uygulamadan kaynaklanan sıkıntılardır” Sayın 
Müsteşarım. Bunları özetleyecek olursak; vergi dairelerinde yaşanan sorunlar mutlaka 
çözümlenmeli. Bunun için TÜRMOB olarak Türkiye genelinde vergi dairelerinde meslek 
mensuplarımızın karşılaştıkları farklı uygulamalar ve çözüm önerilerini içeren “Vergi 
Daireleri Uygulama Birlikteliği Rehberi” taslak çalışmamızı Gelir İdaresi Başkanlığı ile 
birlikte nihai şekli verilerek her iki kurumun kimliğiyle birlikte ortak olarak bastırılmalı 
ve Türkiye’ye dağıtılmalıdır.  
 
Mali tatilin Yasa’ya uygun olarak uygulanması sağlanmalıdır. 
 

Meslek mensuplarının “mahsup ve iade sorunları” mutlaka çözülmeli ve tebliğlerdeki 
uygulamalara dönülmelidir. 



 
Elektronik beyanname, aracılık ve sorumluluk sözleşmesi bilgilerinin sisteme girilmesi 
uygulaması başlatılması nedeniyle “müşteri bildirim listelerinin” istenmesi 
uygulanmasından vazgeçilmelidir. 
 
Vergi incelemesinde mutlaka Meslek Mensubunun bulunması sağlanmalı ve bu konuya 
hassasiyet gösterilmelidir. 
 
Serbest meslek faaliyetinde KDV oranı %18’den %8’e düşürülmelidir.  
Katma Değer Vergisinde vergiyi doğuran olay, tahsilat esasına bağlanmalıdır.  
Meslek mensubunun hizmet bedelinin tahsilatı sağlanmalı ve kolaylaştırılmalıdır. 

Serbest meslek yıpranma indirimi mutlaka getirilmelidir. 
Stajyerlerimiz için ücret istisnası getirilmelidir. 
Bilgisayar ve yazılım giderlerimiz için 2 yıl içinde amorti edilebilme imkanı 
sağlanmalıdır. 
Serbest meslek giderleri, yeniden düzenlenmelidir.  
Değerli Müsteşarım, Değerli Arkadaşlar, Değerli Başkanlarımız, isteklerimiz gördüğünüz 

gibi çok basit ve çok yalındır. Maliye Bakanlığımızın desteğine ihtiyacımız vardır. Maliye 
Bakanlığımız da bu meslek camiasına ihtiyacı vardır. Bu iki Kurumu birbirinden 
uzaklaştırmak bu ülkenin yararına olmayacaktır. Biz, birlikte omuz omuza çalışarak tüm 
sorunların üstesinden gelebiliriz ve birlikte ülkeye daha iyi hizmet edebiliriz. 
İlişkilerimizi geliştirmekten, beraber hareket etmekten hep birlikte fayda 

sağlayacağımıza inanıyoruz. Mali İdare, ekonominin ve ülkenin geleceği çok önemli bir 
rol üstlendiği bu dönemde başarı için meslek mensuplarımızın katkısını mutlaka 
önemsemelidir.  
 
Sayın Müsteşarım, Değerli Başkanlar, dünyanın hiçbir yerinde hiçbir mesleğin akıbeti 
Mesleğimizde ve ülkemizde olduğu gibi sürüncemede kalmamıştır. 22 senelik, 23 senelik 
çalışmalarımız ve deneyimlerimiz sonucunda kazanımlarımız mutlaka muhafaza 
edilmeli ve Türk Ticaret Kanunu’nun öngördüğü bağımsız denetim uygulamalarını hem 
6102 sayılı Yeni Türk Ticaret Kanunu’nun 400. maddesi çerçevesinde hem de 660 sayılı 
Kanun Hükmünde Kararname ile kurulan Kamu Gözetim Kurumunun kuruluş 
kararnamesine göre bu denetimi yapacak olan meslek mensuplarının, 3568 sayılı 

Yasa’ya göre ruhsat almış meslek mensupları olması esasına bakılarak denetim, 
mesleğimizin de bir uzmanlık alanı olduğunu gözeterek, yapmış olduğumuz eğitimler de 
dikkate alınarak, bunlar Kamu Gözetim Kurumu tarafından yapılacak olan ikincil 
düzenlemelerde mutlaka değerlendirilmeli ve bu eğitimlerimize referans verilmelidir.  
 
Sayın Müsteşarım, Değerli Başkanlar, ben bu vesile ile Sayın Müsteşarımızın 
Toplantımızı onurlandırmasından, sorunlarımızı dinlemesinden ve çalışmalarımıza katkı 
vermesinden ötürü bir kez daha sizler adına teşekkür ediyor, çalışmalarımızın, 
Toplantımızın başarılı geçmesi dileğiyle hepinize tekrar saygılar sunuyorum. 
 
 

 
 



 
YÜCEL AKDEMİR 
TÜRMOB GENEL SEKRETERİ 
 
Sayın Genel Başkanımıza çok teşekkür ediyoruz. 
 
Şimdi Konuşmalarını yapmak üzere Çok Değerli Maliye Bakanlığı Müsteşarımız Sayın 
Naci Ağbal kürsüye davet ediyorum. Buyurun Sayın Müsteşarım, 
 
NACİ AĞBAL 
T.C. MALİYE BAKANLIĞI MÜSTEŞARI 

 
Sayın Başkanım,  
TÜRMOB’un Değerli Yönetim Kurulu Üyeleri,  
Değerli Başkanlarım,  
 
Sözlerime başlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum. Konuşmama başlarken beni buraya 

nazik davetlerinden dolayı Başkanımızın şahsında tüm Yönetim Kuruluna teşekkür 
ediyorum. Sizlerle burada, bir arada olmaktan da duyduğum memnuniyeti ifade etmek 
istiyorum.  
 
Sayın Başkan, konuşmasında TÜRMOB’un 23 yıllık bir geçmişi olduğundan bahsedince 

ben de kendi meslek kıdemimi hesap etme ihtiyacını gördüm. Ben de 23 yıllık meslekte 
olduğum için demek ki, TÜRMOB ile meslektaş olarak en azından bir 23 yıllık bir yaş 
eşitliğimiz var.  
 
Bugün buraya gelirken özel bir konuşma metni hazırlamadım çünkü burası bizim için 
yabancı bir ortam değil, sizler bizim için yabancılar değilsiniz, evin içerisindeyiz, beraber 
konuşacağız. Sayın Başkan ile Toplantıdan önce acaba bazı konuları atıf yapmak gerekir 
mi diye sorduğumda Sayın Başkan, zaten dediler ki “benim konuşmamdaki konularla 
ilgili olarak da zaten gündem oluşur.” Konuların hiçbirisi benim için yabancı değil, zaten 
kendileriyle zaman zaman konuştuğumuz konular. O açıdan Sayın Başkanın ifade ettiği 
konular ve beklentileri konusunda, konularında ben de kendi görüşlerimi ifade etmek 

istiyorum. 
 
En baştan şunu ifade edeyim, Maliye Bakanlığı, TÜRMOB ve bu camia tabii ki bir olmak 
zorunda, beraber olmak zorunda, paydaş olmak zorunda, beraber hareket etmek 
zorunda. Dolayısıyla burada herhangi bir şüphemizin olmaması gerekir. Birlikte hareket 
etmenin koşullarını zorlamamız lazım, birlikte hareket etmenin yöntemlerini bulmamız 
lazım, açık olmamız lazım, samimi olmamız lazım. Bu bir hizmet yarışıdır, TÜRMOB ve 
bu camia, kendi alanında bu memlekete hizmet etme çabasında. Sonuçta siz, Anayasal 
dayanağı olan Kanunla kurulmuş olan bir meslek örgütüsünüz ve üyelerinizle birlikte 
hep beraber buradaki, ülkemizdeki bütün vatandaşlara, bütün mükelleflere hizmet 
etmektesiniz. Maliye Bakanlığı da aynı şekilde kendisine verilen görevleri yerine 

getirmeye çalışan bir Bakanlık. Görev alanlarımız çakışıyor, birçok işbirliği yapılacak 
alanlar var. Dolayısıyla ben şahsen bu birlikteliğin, beraberliğin her zaman için daha da 



artmasını temenni ederim, bu konuda bana düşen bir görev olursa da bunu 
memnuniyetle yerine getiririm. Bugün burada olmamın aslında esas gayesi de bu; bazen 
bir araya gelmediğimiz zaman “gözden ırak olan, gönülden ırak olur” lafı gibi bazı şeyleri 
doğrudan konuşamıyoruz. O açıdan açık yüreklilikle ifade edeyim ki, her zaman için 
Vergi Kanunlarıyla ilgili olan düzenlemeler olsun, ikincil düzenlemeler olsun buralarda 
bence daha fazla bir araya gelmemiz lazım. Her konuda aynı düşünmek zorunda değiliz, 
hatta taban tabana zıt da düşünebiliriz, beklentilerimiz farklı olabilir, hedeflerimiz farklı 
olabilir ama en azından birbirimizi anlamaya çalışırız. 
 
Demin işte, belgelerin temini ile ilgili bazı konular söylendi, İdarenin beklentileri farklı 
Camianın beklentileri farklı ama bu, bazı konular mesela, Sayın Başkanımız ifade ettiği, 

bunlar aslında yan yana gelinse çok kolay bir şekilde halledilebilecek konular. Onun için 
bu konuda bir tereddüdünüz olmasın, elimizden geldiğince bu konuda Gelir İdaresi 
Başkanlığı olsun, Kamu Gözetimi Kurumu olsun bu Kurumlar nezdinde tüm paydaşların 
süreçte ortak rol alabileceği ortamları oluşturmak noktasında bana düşen her şeyi de 
yapmaya hazırım. 
 

Şimdi, Sayın Başkan’ın konuşması sırasında TÜRMOB ile Maliye Bakanlığı olarak birlikte 
yapılan projelerden bahsetti, bu arada da ilk örneği de Net Aktif Vergisini verdi. Tabii 
benim anılarım canlandı o yıllara ilişkin ama şunu ifade edeyim, Allah bir daha bu 
memlekete Net Aktif Vergisi getirmek gibi bir mecburiyet de bırakmasın! O tecrübeleri 
bir daha yaşamayalım, o tür beklenmedik olağanüstü vergilerle karşılaşmayalım. Allah’a 

şükürler olsun, 2002 yılından bu tarafa her alanda, başta ekonomide olmak üzere her 
alanda Türkiye, kendi çıtasını sürekli yukarıya çeken, ekonomik istikrarıyla, bölgesel 
iktisada katkı sağlayan global gelişmeye sağlayan bir ülke konumunda. İnşallah, 
ekonomide sağlanan bu ivme, hiçbir şekilde kaybedilmeden aynı şekilde devam eder ve 
bir daha da bu ülke olağanüstü vergiler görmez diye ümit ediyorum, beklentim odur. 
 
Bugün gündeme gelen konular, Türk Ticaret Kanunu etrafında biraz şekillenecek gibi 
gözüküyor. Bu konuda ben de görüşlerimiz ifade edeceğim ama aynı zamanda hani 
Bakanlık olarak bugünlerde üzerinde çalıştığımız bir Gelir Vergisi Kanunu çalışması 
olduğunu, bu çalışmada artık Bakanlık çalışması bakımından sona yaklaştığımızı 
belirtmek isterim. Ve TÜRMOB Başkanımız ve şahsında hepinizden de bu konuda 

özellikle, Gelir Vergisi Kanunu ile ilgili olarak görüş ve öneriler varsa bunları da 
duymaktan, paylaşmaktan ve bunlardan da yararlanmaktan da büyük bir memnuniyet 
duyacağımı ifade etmek isterim. 
 
Vergi Konseyimizin yapmış olduğu bir taslak çalışma var. Onun üzerine Bakanlık 
tarafından yapılan ilave çalışmalar var ama Gelir Vergisi Kanunu hani 60 yılda bir defa 
yapılacak bir Kanun. Burada hepimizi sorumluluklar düşüyor, sonuçta siz, mükelleflerin 
sahadaki sıkıntılarını, şikâyetlerini, sorunlarını en iyi bilen sizsiniz. O anlamda Gelir 
Vergisi Kanunumuzun daha iyi bir şekilde yasalaşması noktasındaki görüş ve 
önerilerinizi hakikaten, paylaşmaktan büyük bir memnuniyet duyacağımı ifade etmek 
isterim. 

 



Türk Ticaret Kanunu da benzer şekilde, bizim yapısal reform dediğimiz alanlardan bir 
tanesi. Yani ekonomiye dönüştürme noktasında 2002 yılından bu tarafa işte vergidir, 
sosyal güvenliktir, bankacılık, kamu yönetimi alanlarında yapılan bir sürü reform 
niteliğinde düzenlemeler yapıldı. Bu düzenlemekler bağlamında yine, özel sektöre 
dönük en önemli düzenleme tabii ki Türk Ticaret Kanunu. Yıllardır beklenen bir 
konuydu fakat Yasa’nın hacmi o kadar büyüktü ki, hakikaten, tam bir siyasi birliktelik 
olmaması halinde bu Yasa’nın çıkması mümkün değildi. Burada sağlanan ortak anlayış 
sayesinde bu Yasa yürürlüğe girdi, yasalaştı ama yürürlüğü bu senenin Temmuz ayına 
ertelendi. 
 
Şimdi bu Yasa’nın içerisinde tabii ki, haklı olarak TÜRMOB nezdinde bu Yasa’nın en 

önemli kısmı bağımsız denetim, işlem denetimi, bir de o boyutu var, vesaire Denetim ile 
ilgili konular. Kamu Gözetimi Kurumuna verilen birtakım görev ve yetkiler var. Bu 
konularda şunu ifade etmemde yarar var diye düşünüyorum. Şuanda da halihazırda 
bugünlerde bu Türk Ticaret Kanunu’nda yapılması gereken değişikler veya revizyonlar 
konusunda çalışıyoruz. Önümüzdeki günlerde bu çalışma netleşecek, son bir toplantı 
belki bir daha yapacağız ve ondan sonra da bu yapılan çalışmalar muhalefet partileriyle 

müzakere edilecek ve bir mutabakat sağlanırsa da bir şekilde bu revizyonlar yapılacak.  
 
Türk Ticaret Kanunu, açıkça ifade etmem gerekirse çalışmalara katıldığımda gördüğüm 
bir hususu sizinle paylaşmak isterim. Tabii çok külliyatlı, çok büyük bir Kanun fakat 
Kanun hazırlanırken hocalarımız beni bağışlasın, biraz akademisyenlerin eli fazla 

değmiş! Hani iyidir, kötü değildir ona bir şey demiyorum ama zaman zaman maddeler 
baktığımızda piyasanın veya işletmelere getirilen bazı yükümlülükler hakikaten 
piyasanın gerçeklerine de uymadığını, bizim işletmelerimizi daha da ileriye 
taşıyamayacağını hatta geriye götüreceğini ifade etmemde fayda var. Bizim bakış açımız 
şu; hangi kanunu çıkartırsak çıkartalım biz merkezine vatandaşı yerleştiriyoruz, 
işletmelerimizi yerleştiriyoruz ve birinci önceliğimiz de bizim işletmelerimizin rekabetçi 
gücünü arttırsın istiyoruz yasalarımız. Yaptığımız düzenlemeler onların niteliğini 
arttırsın, rekabetçi gücünü arttırsın ve bu bağlamda da maliyetleri olabildiğince 
minimize etsin, ilave yükümlülükler getirmesin, bürokrasiyi arttırmasın, sistemi 
karmaşıklaştırmasın, dışarıdaki rekabet ettiği işletmelerle aynı koşullarda çalışma 
imkanı bulabilsin. Evet, uluslararası bir takım standartlara uymak önemlidir, o sizi 

global ölçekte dış dünya ile birleştirmeyi sağlar, dışarıyla ticaretinizi arttırır, 
hareketliliği arttırır bunlar kabul ama bunları yaparken bir taraftan da getirdiğiniz 
yükümlülüklerin, getirdiğiniz külfetlerin işletmelerimiz üzerinde meydana getireceği 
yükleri de dikkate almak zorundayız. Bağımsız denetim de böyle bir konu, yani bağımsız 
denetim yükümlülüğünü getirirken Türk Ticaret Kanunu belki yani 10 yıl sonrası için 
evet belki bazı şeyleri konuşabiliriz ama özellikle küçük ve orta ölçekli işletmelerimiz 
bakımından Kanun’un maddelerini tetkik ettiğimizde o işletmelere meydana getireceği 
külfetleri göz ardı edemeyiz. Çünkü özellikle artan global rekabet, ülkenin dışa açılımı, 
bunları hep birlikte düşündüğümüz zaman Türk Ticaret Kanunu’nun bu gözle tekrar ele 
alınmasında fayda var. Bağımsız denetime açık ifade edeyim bakış açısı da biraz böyle. 
Bu anlamda yapılacak revizyon çalışmalarında bağımsız denetim veya işlem denetimi 

veya işlem denetçisi veya diğer ilişkili konularda muhasebe standartları, denetim 
standartları hep bu bağlamda mükelleflere veya işletmelere getirilecek ilave külfetleri 



minimize eden bir anlayışla şu anda revizyon çalışması yapılacak, onu açıkça ilave 
edeyim.  
 
Bu bağlamda Kamu Gözetimi Kurumunun kuruluşuna ilişkin Sayın Başkanımın ifade 
ettiği görüşler için teşekkür ediyorum. Yani hakikaten bu Kurul bizim Avrupa Birliği ile 
yürüttüğümüz müzakereler çerçevesinde hazırlanmış tasarıydı, iki tasarı vardı, biz 
onları birleştirdik. Kurgusuna ilişkin Sayın Başkanımın özellikle teorik bağlamda; yani 
muhasebe standartları, denetim standartları, çıkar çatışması yapısal eleştirilerine hani 
farklı bakmakla beraber saygı duyuyorum. Bunlar her zaman için tartışılabilir. Kamu 
Gözetimi Kurumunun yetkileri tartışılabilir, uygulamayı görmemiz lazım, uygulamaya 
girdikten sonra bazı şeyleri daha iyi test etme imkanına kavuşacağız. Her zaman için 

yasalar değişebilir, her zaman için düzenlemeler tekrar gözden geçirilebilir. Yani bir 
yeminli mali müşavirin sahip olduğu belge ile bağımsız denetim yapabilmesi hususunda 
saha önce de Sayın Başkana ifade etmiştim, hakikaten dünya ne diyorsa biz onu diyelim. 
Yani eğer Amerika’da söylendiği gibiyse biz gidip de kendi işletmelerimize, kendi 
müşavirlerimize başka ülkelerin getirmediği ilave yükümlülükleri getirecek halimiz yok. 
O anlamda o konu gözden geçirilebilir ama bir konuyu da ben açma istiyorum: Yani bu 

bağımsız denetim işini yapacak işletmelerin veya şirketlerin de kapsamı da dar 
tutulmamalıdır. Yani hali hazırda bir 3568 sayılı Kanun’a dayanarak kurulmuş bir sistem 
var ve bu sistemin dışına tamamen kapalı olsun bağımsız denetim işi, ona ben şahsen 
iştirak etmiyorum. Olabilir, yani aynı mesleki yetkinliği sağladıktan sonra, aynı o 
sınavlardan geçtikten sonra başka meslek mensupları da pekala da bu işi yapabilmelidir, 

böyle bir kapalı devre anlayışına da çok katılmadığımı ifade edeyim. Bu benim şahsi 
fikrimdir arkadaşlar onu söyleyeyim, ben bütün arkadaşlarımızın her türlü rekabete açık 
olduğuna inanıyorum. O anlamda sınav ve yeterlilik şartları olduktan sonra daha geniş 
katılımcı bir anlayış olabilir diye düşünüyorum. 
 
Şimdi, Türk Ticaret Kanunu ile ilgili değişiklikler yapılırken özellikle bağımsız denetim 
noktasında getirilen bazı yükümlülüklerin biraz daha zamana yayılması noktasında 
getirdiğimiz bir kanaatimiz var, o kanaat de bu çalışmalara yansıyacak, onu da ifade 
edeyim. Yine Sayın Başkanımıza teşekkür ediyorum, yani bu 2002 yılından bu tarafa 
Gelir İdaresi veya Vergi Kanunlarında yapılan değişikliklerle ilgili memnuniyetlerini 
ifade ettiler. Ben de bu açıdan kendisine teşekkür ediyorum. Hakikaten mükellefin 

hakkını ve hukukunu merkeze yerleştiren bir anlayışa sahibiz. Hiçbir zaman için 
mükelleflere baştan belli bir etiketlemeyle, belli bir yaklaşımla, belli bir önyargıyla 
bakmıyoruz. Tam tersine her mükellef vergisini düzgün bir şekilde vermek ister, her 
mükellef bu devlete vergi gibi kutsal bir görevini yerine getirirken elinden gelen her şeyi 
çabalar. Biz bu anlayıştayız. Vergi Kanunlarında yaptığımız bu değişiklikler de hep bunu 
gözetiyoruz, mükelleflerin olabildiğince yüklerini azaltalım, olabildiğince onlara güveni 
esas alan bir yaklaşımı benimseyelim istiyoruz. Vergi denetimiyle ilgili yapmış 
olduğumuz değişikliklerin özünde de bu yer alıyor. Sayın Başkanım kurulların 
birleştirilmesinden ve vergi denetiminin tek çatı altında birleştirilmesinden bahsetti ve 
bu konudaki takdirlerini ifade etti. Ben yine kendilerine teşekkür ediyorum. Bu konu 
sadece denetim birimlerinin fiziken birleştirilmesi gibi görmemek lazım, bu aslında daha 

geniş bir bakış açısını, daha bütünsel bir bakış açısının bir parçası. Biz ne yaptık? Dedik 
ki, vergi incelemesi bir kural ve nizam içerisinde olsun, süresi olsun, mükellefin hakları 



olsun, mükelleflerin güvenceleri olsun, mükellefler vergi denetimine karşı muhatap 
tutulduklarında devlete karşı duydukları güven ve itibar konusunda bir endişeye 
kapılmasınlar. Onun için biz gittik Vergi Usul Kanunu’nun vergi denetimiyle ilgili baştan 
beri hiç değiştirilmeyen maddelerini değiştirdik. Ben camia olarak sizin bu konudaki 
memnuniyetinizden dolayı hakikaten teşekkür ediyorum. Sonuçta daha önceki olmayan 
bir anlayışla vergi denetimine yeni bir çehre kavuşturuldu, denetim birimlerinin 
birleştirilmesi sadece bunun bir parçası. Eski anlayışlara her türlü eleştiriler yapılabilir 
ama biz zaten eski anlayışlara karşıyız, dolayısıyla karşımızda yeni bir Türkiye var, 
mükellefin hakkını ve hukukunu en üstte tutan bir anlayış var, herhangi bir şekilde belli 
bir grubun, belli bir camianın çıkarlarını veya onların hedeflerini öne almamız mümkün 
değil. Sonuçta bütün günün sonunda vergiyi de ödeyen mükellef, kamu harcamalarından 

da yararlanacak olan mükelleftir. Bürokrasinin de, Maliye Bakanlığının da görevi bu 
çerçevede vatandaşa da hizmet etmektir, yaptığı işi de en iyi şekilde yapmaktır. Çünkü 
ben hep söylerim, iki tane kurum var; biri savcılık kurumu, bir de vergi denetimi 
kurumu, hani benzetme yapayım. Hakikaten gücü ve kudreti büyüktür. Yani biz savcı 
gelip sizi tutuklayabilir, bir vergi denetimi elemanı da bir sabah işyerinize gelip arama 
yapabilir. O kadar gücü ve kudreti vardır! O zaman biz bu kadar güçlü ve kudretli olan 

müesseseleri kendi içerisinde de bir nizama, intizama tabi tutmak zorundayız. Onlar da 
belli kurallar içerisinde vatandaşın hakkını ve hukukunu koruyarak bu işlerini 
yapmalıdır diye düşünüyorum. Onun için ben yeni kurulan Vergi Denetim Kurulunun, 
yeni kurulan Vergi Müfettişliği mesleğinin kısa bir süre içerisinde kendisini ispat 
edeceğini, vergi denetimine getirdiği yeni solukla, yeni anlayışla mükelleflerin takdirini 

kazanacağını, sizlerin takdirini kazanacağına inanıyorum. En önemli önceliğimiz; 
mesleki disiplin, hakka ve hukuka riayet etmek, mükellefin hakkını, hukukunu korumak 
diye düşünüyorum. O açıdan da bunu da belirtmek ihtiyacı hissettim.  
 
Sayın Başkanım konuşmasında bazı spesifik konulardan bahsetti, Sayın Başkan ile tek 
katılamadığım husus vergi indirimleri konusu. Yani KDV oranlarını aşağıya çekelim, işte 
vergileri düşürelim. Takdirle karşılıyorum ama bu istisnalar, indirimler, bunlar 
hakikaten sistemi aslında bir şekilde sıkıntıya sokan hususlar çünkü istisna getirdiğiniz 
zaman, vergi indirimi getirdiğiniz zaman özellikle KDV gibi bir sistemde bu sefer onun 
başka yansımaları oluyor yine siz dönüp diyorsunuz ki, bu sefer ben iade alamıyorum 
diyorsunuz. Aslında normal koşullarda indirim ve istisnaların olmadığı veya minimum 

olduğu bir düzende iade talebi de o kadar az olacaktır. Onun için bu KDV oranlarının 
aşağıya çekilmesine ilişkin görüşünü bu nedenle TÜRMOB’a özel değil yani herhangi bir 
başka gruba evet de buraya hayır değil ama genel olarak çok olumlu bakamadığımı ifade 
etmek isteyeyim. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Sayın Müsteşarım, özür diliyorum. Diş tabiplerinde, doktorlarda, eğitim kurumlarında 
var olan oranı telaffuz ettik, hiç olmayan bir şeyden söz etmiyoruz! Evet, onların, 
 

 
 



 
 
NACİ AĞBAL 
T.C. MALİYE BAKANLIĞI MÜSTEŞARI 
 
Evet, anladım. Hiç kimsenin istisnası yok da size var, siz istiyorsunuz demiyorum da işte 
sağlıkta getirdik, eğitimde getirdik, bunlar sosyal istisnalardır; sağlık, eğitim, temel gıda. 
Bunlar sosyal istisnalardır, o anlamda ona bakmak gerekir diye düşünüyorum ama bu 
bir öneridir ona da teşekkür ediyorum. 
 
Şimdi, konuşmamı çok da fazla uzatmak istemiyorum, sadece şöyle bir genel toparlama 

yapmak isterim. Biraz ilerimizde bir alışveriş merkezi var, alışveriş merkezinde bir 
mağazaya girdiğinizde özellikle tekstil ürünlerine baktığınızda, etiketi kaldırın bir bakın. 
Yani Malezya’dan, Çin’den, Tayvan’dan hatta Bulgaristan’dan, hatta Mısır’dan gelmiş 
ürünleri görüyoruz. Sonra yandaki işyerine girin, elektronik eşyada başka ürünleri 
görüyoruz. Global rekabet o kadar ensemizde ki, o kadar içindeyiz ki! Dolayısıyla böyle 
bir global rekabetin acımasız bir şekilde yaşandığı bir dönemde herkesin ve herkesin bu 

ortama uyum sağlayacak şekilde kendisini yeniden tanımlaması lazım. İşletmelerimiz 
kendilerini yeniden tanımlamalıdır. Ne anlamda tanımlamalıdır? Bir taraftan global 
rekabete hazır olmalıdır, bir taraftan da sadece bir savunmacı refleksle hareket etmek 
yerine tam tersine daha fazla rekabetçi bir yeteneği, gücü nasıl elde edebilirim bu gaye 
içerisinde olmalıdır. Devlet de kendisini buna göre ayarlamalıdır, devlet de bütün 

işletmelerini, bütün mükelleflerini bu global rekabete karşı nasıl destekleyebilirim bu 
şekilde hareket etmelidir. Şu anda hükümetimizin uyguladığı ekonomi politikasının 
temelinde bu var, çünkü eğer biz global anlamda refah seviyesi bakımından şu andaki 
bulunduğumuz seviyeden çok daha iyi yerlere gelmek istiyorsak bunun sihirli kelimesi 
rekabetçi gözünüzün olabilmesi. Dolayısıyla bunu sağlamak hepimizin görevi, bu 
anlamda ben camianın, yani TÜRMOB camiasının bu konuda işletmelerimize daha uzun 
vadeli, daha sağlıklı finansman kaynaklarının tedarikini mutlaka yapıyorsunuzdur, 
yönetim muhasebesi, maliyet muhasebesi, bu alanlarda yani hani beni bağışlayın hatalı 
olabilirim, hani defter kaydı tutan olmaktan çıkıp daha fazla danışmanlık yapan, daha 
fazla işletmeleri rekabete hazırlayan bir konuma kendimizi dönüştürmek zorundayız. 
Çünkü eğer biz şu anda bu işletmelerin işlerini yapıyorsak ileride de yapacaksak o 

işletmeler güçlü olmalı. Ve şunu da ifade edeyim o işletmeler şu anda istiyorlar ki, 
olabildiğince maliyetleri düşürmek istiyorlar. Çünkü kâr marjları hakikaten son derece 
düşük, özellikle Uzakdoğu’dan gelen rekabete baktığımızda temelde maliyet avantajıyla 
hareket ediyorlar. Dolayısıyla böyle bir yerde maliyetler hakikaten önemli. Onun için biz 
bazı meseleleri, işte şeffaflık doğru, yapalım. Hesap verilebilirlik, olsun. Ortakların 
hakları olsun, küçük ortakların hakları olsun, bunlar olsun ama diğer taraftan 
getirdiğimiz yasal düzenlemelerin mükelleflerin maliyetleri konusundaki etkileri 
hususunda da dikkatli olmamız lazım, onlara gereksiz bir miktar veya olduğundan fazla 
yükümlülükler getirmememiz lazım. yani bir başka ülke teknolojisiyle, inovasyonuyla 
rekabet ediyordur, onun kâr marjlarıyla ilgili çok fazla bir sorunu yoktur ama Türkiye 
gibi gelişmekte olan bir ülkenin şu anda bulunduğu seviyeye göre işletme maliyetlerinin 

dolaylı veya dolaysız bir şekilde azaltmamız lazım. O noktada ben meslek camiasının 
ciddi anlamda katkı vereceğine inanıyorum. Vergi Kanunları konusunda Sayın 



Başkanımızın söylediği birlikte yapalım, birbirimize omuz verelim konularında hiç 
tereddüt yok, yani bu konularda bizim üzerimize düşen ne varsa onları da yaparız diye 
düşünüyorum.  
 
Bu düşünceler içerisinde sözlerimi tamamlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum. Nice 23 
yıllara, mesleğin geliştiği, büyüdüğü, saygınlığının arttığı, toplumda toplumsal kabulün 
arttığı bir meslek camiası diliyorum. Sizlerin aracılığınızla tüm meslek mensuplarına 
hayırlı, güzel işler diliyorum. İnşallah bu toplantınız da güzel şeylere vesile olur, tekrar 
beni burada aranıza kabul ettiğiniz için, burada bulunduğunuz için teşekkür ediyorum. 
Hepinize de kapım açık, her zaman da beklerim. Görüşlerinizi, önerilerinizi almaktan son 
derece de memnuniyet duyarım. Siz, toplumun sözcüsüsünüz, özellikle vergi konusunda, 

Odalarınıza gelen her türlü sıkıntı konusunda bizim de doğrudan veya TÜRMOB 
vasıtasıyla veya TÜRMOB olarak gelmenizi ben temenni ederim. Bu düşünceler içinde 
hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 

 
Sayın Müsteşarımıza açıklamaları için teşekkür ediyoruz.  
 
Sayın Müsteşarım, programımızın bu bölümünde bildiğiniz gibi geçen dönem Türkiye 
Büyük Millet Meclisi çok önemli düzenlemelere imza attı ve bunların içerisinden en 

önemlilerinden bir tanesi de 6102 sayılı yeni Türk Ticaret Kanunu’dur. Yeni Türk Ticaret 
Kanunu reform niteliğinde, dünyaya kapılarımızı açacak, firmalarımızı büyütecek, dünya 
markalarımızın olmasını sağlayacak çok ciddi bir yasa olduğunu ve çok önemsediğimizi, 
kamuoyunun da çok önemsediğini hep beraber görüyoruz ve gözlemliyoruz. Türk 
Ticaret Kanunu’nda çok önemli bir tarafız. Bunun bir kamu tarafı vardır düzenleyen, 
takip eden, denetleyen ve gözetleyen kesim kamu. İkincisi, bu Ticaret Kanunu’nu hayata 
geçirecek olan, yaşatacak olan ve fiilen bunu yaşayacak olan iş dünyasıdır. Biz ise kamu 
ile iş dünyası arasında bu uygulamaları düzenleyen, köprü vazifesini göreceğimiz, 
denetimlerini yapacağımız bir boyuttayız. Onun için bir tarafta toplumsal ve mesleki 
sorumluluğumuz açısından kamuya duyduğumuz sorumluluğumuz varken, öteki yanda 
da ekmek kapımız, başımızın tacı iş dünyası vardır. İkisini birbirinden ayıramayacak 

derecede iki taraf da bizim için çok önemli olduğundan Türk Ticaret Kanunu 
noktasındaki sorumluluklarımızı ve Türk Ticaret Kanunu’nun bizden beklentilerini 
hayata geçirebilmek ve bunları başarabilmek ve sağlayabilmek için geçtiğimiz nisan 
ayında oturduk çok ciddi bir proje ile Türk Ticaret Kanunu bizden ne bekliyor, bizim ne 
yapmamız lazım diye bir projeyi önümüze koyduk. Ve bu proje, Haziran 2011 tarihine 
kadar müfredatın hazırlanması, projenin içeriğinin oluşturulmasıyla zaman aldı. Haziran 
ayından 2011 yılının Aralık ayı sonuna kadar bu konuda üç boyutlu bir eğitim süreci 
önümüze koyduk proje olarak. Birinci aşamasında Türk Ticaret Kanunu uygulamalarına 
yönelik eğitimler, ikinci aşamasında Türkiye Finansal Raporlama Standartlarına yönelik 
eğitimler, üçüncü aşamasında denetim, denetim standartları ve denetim uygulamalarına 
yönelik eğitimlerimizdi. Bu eğitimleri başarıyla sürdürebilmemiz için Türkiye’de kendi 

konularında çok etkin ve yetkin hocalarımızın koordinasyonunda eğitim müfredatları 
hazırladık ve yine bu öğretim üyeleri nezaretinde Türkiye genelinde bugün eğitimleri 



veren 460 eğitmen yetiştirdik. Eğitmenlerimizin içerisinde; serbest muhasebeci mali 
müşavir, yeminli mali müşavir, bağımsız denetçi ve kamu kuruluşlarında çalışan bazı 
arkadaşlarımız ile öğretim üyeleri yer aldı. Türk Ticaret Kanunu açısından ve Türkiye 
Finansal Raporlama Standartları eğitimleri bugünlerde Türkiye’de tamamlanmak üzere, 
hemen akabinde denetim eğitimlerine başlayacağız.  
 
Ben sözü fazla uzatmadan işi ehline bırakarak sırasıyla hocalarımızın minik, fazla da 
vaktinizi almadan eğitim programlarımızın müfredatını ve geldiğimiz noktada hangi 
noktada olduğumuzu sizlere de sunabilmek ve tamamen sizi brife etmeye yönelik bir 
sunum hazırladık. Müsaadenizle o duruma geçelim ve ilk sözü Türk Ticaret Kanunu 
açısından sunum yapmak üzere Doçent Doktor Korkut Özkorkut’a vermek istiyorum. 

Buyurun Sayın Hocam. 
 
DOÇ. DR. KORKUT ÖZKORKUT 
 
Sayın Müsteşarım, Sayın Genel Başkan, Değerli Başkanlar, tabii ki esas itibariyle Türk 
Ticaret Kanunu’na yönelik TÜRMOB’un Eğitim Projesi üzerinde bugün duracağız bizlere 

verilen görev çerçevesinde ama bundan önce Sayın Müsteşarımızın da belirttiği gibi 
aslında Türk Ticaret Kanunu gündemimizi ağırlıklı olarak belirliyor. O çerçevede tabii ilk 
etapta öncelikle Türk Ticaret Kanunu’ndaki bugüne kadar en azından en son Ekonomik 
Koordinasyon Kurulu toplantısı dahil gelişmelere kadar olan süreci şöyle bir hatırlatmak 
istiyorum, ondan sonra da kısaca Eğitim Projesinde, özellikle Türk Ticaret Kanunu 

eğitimi açısından neler yaptık onlara değinmeye çalışacağım. 
 
Tabii, Sayın Müsteşar tabii biz akademisyenlere dokundu diyelim! Evet, aslında 
baktığımızda bürokrasi ne kadar sorumluluk alıyor Türkiye’de? Dört yılda bir seçimlerin 
yapıldığı ortamda siyasi irade ne kadar sorumluluk alıyor? Akademisyenlerin 
sorumluluğu nedir? Esas itibariyle diyebiliriz ama çok katılımlı bir Ticaret Kanunu, en 
azından ben 2006 yılından beri bu kanun çalışmalarını takip ediyorum, ilk hazırlayan 
heyette yoktum ama çok katılımlı bir kanun olduğunu burada belirtmek istiyorum.  
 
Aslında Sayın Müsteşarımız, maliyet avantajı özellikle yük getirilmemesi gerektiğinden 
söz etti, o zaman ben şunu çelişkili buluyorum; neden biz kayıt dışıyla mücadele 

ediyoruz? O zaman kayıt dışını serbest bırakalım, herkes istediğinizi rahatça yapsın 
çünkü rekabet ortamı giderek zorlaşıyor. Ama Türkiye’nin bir isteği var; dünyada kural 
koyanlar arasına girmek istiyor. Kural koyanlar arasına girmenin en baştaki kuralı, bir 
kere kurallara uymayı öğrenmektir. Kurallara uymadan kural koyanlar arasında yer 
almanız söz konusu olamaz. Şimdi, bu çerçevede şöyle bir hızlı hatırlayacak olursak, 
Ticaret Kanunu ne yapmıştı? Yeni Ticaret Kanunu, bir kere birçok zorunlu hedef 
koymuştu. Bunlardan birisi de gerçekten Türk işletmeleri içindi ve onları uluslararası 
rekabete hazırlamaktı amaç. Ve bu çerçevede de iki yenilik getiriyordu. Bir tanesi 
finansal raporlama, diğeri bağımsız denetim. Bu açıdan da baktığımızda kapsamı 
oldukça geniş de tutmaktaydı. Çünkü kural olarak tüm ticari işletmelerde finansal 
raporlamayı getiren ayrıca tüm sermaye şirketlerinin, yani istisnasız tüm anonim ve 

limitet şirketlerde denetime yer veren, bağımsız denetimi getiren bir anlayış söz konusu 
idi. Bu konuda 88. maddesinde de özellikle Türkiye Muhasebe Standartları Kuruluna bir 



yetki verdiğini görmekte idik. Bu açıdan baktığımızda aslında belki işin en önemli 
noktası 64. maddenin gerekçesinde yatmaktaydı. Bugün aslında geldiğimiz noktanın en 
önemli göstergesi de bu olmakta. Sayın Müsteşarım, zorunlu hedeflerden 
bahsediyorduk, sizin de söylediğiniz gibi aslında rekabete hazırlanması gereken bir 
işletmeler bütününü Türkiye ve kanunu hazırlayanlar öngördüğü için ilk zorunlu hedef 
de bu rekabeti hazırlamak için finansal raporlama hatta tüm ticaret şirketleri için ve bir 
de bağımsız denetim, tüm anonim ve istisnasız tüm limitet şirketlerde getiren bir 
anlayışlı Yeni Türk Ticaret Kanunu öngörmekte idi. Hatta bu konuda, şimdi tabii 
kalmayan Muhasebe Standartları Kuruluna da önemli finansal raporlama yetkileri 
vermiş idi Ticaret Kanunu. Tabii bugün gelinen noktada 64.maddedeki gerekçe aslında 
en çok göze batan gerekçe olarak karşımıza çıktı. Baktığımızda ne diyordu? Muhasebe, 

Vergi Usul Kanunu’na ve Vergi Mevzuatına göre tutulamaz, muhasebe vergi için 
tutulmaz. Vergi ödemeyecek miyiz? Hayır, esas itibariyle vergi veri ve sonuçlarını bu 
surette tutulan muhasebeye dayandırır demekte. Aslına baktığımızda uluslararası 
rekabete bu anlamda uluslararası muhasebesi olmayan işletmeler nasıl hazırlanacak 
sorusu da ayrıca önümüzde durmaktadır. Baktığımızda dürüst resim ilkesini bir prensip 
olarak getiren bir kanun söz konusuydu, Vergi Usul Kanunu’na bakalım, Vergi Usul 

Kanunu gerçeklikten uzak mı? Hayır, 3.maddesinde vergiye ilişkin olay bakımından 
muamelelerin gerçek mahiyeti esastır diyen bir Vergi Usul Kanunu var. Gene 175. 
maddesinde Vergi Usul Kanunu, Maliye Bakanlığına önemli bir yetki veriyor; muhasebe 
standartlarını, tek düzen hesap planını ve mali tabloları çıkartmaya ilişkin usul esasları 
tespit etme yetkisi. Demek ki bu işin aktörleri arasında doğaldır ki Maliye Bakanlığı da 

söz konusu olmakta. Tabii aslında Vergi Konseyi bir taslak hazırlamıştı birçoğunuzun da 
yakından takip ettiği üzere, bu taslakta ise aslında tamamen özellikle muhasebe 
standartları, tek düzen hesap planı konusu başta olmak üzere usul ve esaslar 
bakımından yetkilerin çıkartıldığını görmekteyiz. Burada yetkiler Ticaret Kanunu’nun 
benimsediği esaslar çerçevesinde yeniden yapılanacak gibi bir anlayış karşımıza 
çıkmakta idi. Ama gördüğümüz kadarıyla Sayın Müsteşarın da söylediklerinden ilham 
alarak şunu görüyorum; demek ki burada mevcut sistemi koruma devam edecek.  
 
Tabii meşhur Kamu Gözetim Sisteminin 02 Kasım’da 660 sayılı Kanun Hükmünde 
Kararnameyle gelmesi, güçlü bir kurumla karşı karşıya olmamızı sağladı gerek 
muhasebe standartları, denetim standartları gerek bağımsız denetim ve bunun gözetimi 

konularında. Çünkü bu Kanun Hükmünde Kararname diğer tüm kurumların yetkilerini 
kaldıran bir düzenlemeyi içermekteydi hatta 6300 sayılı Kanun ile Muhasebe 
Standartları Kuruluna yapılan atıfların artık yeni kuruma yapıldığı, hatta idari para 
cezası uygulamışlarsa bağımsız denetimde diğer kurumlar 02 Kasım’dan sonra bunların 
Hazine’ye intikal etmesi ve tamamen yeni kurumun sorumluluğunda bu konunun 
olduğu, yani bir yetki alma düzenlemesi çerçevesinde yetkinin tek elde toplandığını 
perçinleyen bir düzenleme anlayışı burada karşımıza çıkmakta idi. Tabii özellikle dikkat 
çeken bir başka husus, 26. maddede yapılan değişiklik hatta ekleme: Bu da yetki almayı 
gösteriyor özellikle 660 sayılı Kanun Hükmünde Kararnamede, neden, çünkü 
baktığımızda 6300 sayılı Kanun’la eklenen 2. fıkra değişikliği ne diyor? Artık yeni 
kurumun yetkileri bakımından standartlardan farklı düzenlemeler yapmaya, bağımsız 

denetim kapsamını ve içeriğini belirlemeye yeni kurum yetkilidir. O zaman Türk Ticaret 



Kanunu’ndaki düzenlemenin bu çerçevede hiçbir anlamı kalmadığını da ifade edebiliriz. 
Tabii Kurul altı ayını doldurdu, 06 Mayıs’ta doldu.  
 
Şimdi, artık uygulamalarını bekliyoruz. Kurulun görevleri açısından baktığımızda aslında 
Ticaret Kanunu, uluslararası finansal raporlama standartlarına tam uyumlu olmaktan 
söz ederken yeni Kanun Hükmünde Kararname salt uyumdan söz etmekte, bu açında da 
değişiklik söz konusu. Hepinizin bildiği gibi yeni Kurumun bağlandığı Bakanlık Maliye 
Bakanlığı olmuştur. Tabii bakanlıkların yapılanmasına ilişkin 3046 sayılı Kanun’a 
baktığımızda bu yıl haziran ayında bir 19/A maddesi eklenmiştir, bağlılık ilişkisinin ne 
anlama geldiği konusunda. Buna bir de 8 Ağustos’ta bir cümle eklenmiştir. Cümle 
şöyledir; bakan bağlı ilişkili kuruluşların her türlü faaliyet ve işlemlerini denetlemeye 

yetkilidir. O zaman Kamu Gözetim Kurumu kısa adıyla ifade edecek olursak Maliye 
Bakanlığına her ne kadar bir bağımsız idare otorite olarak İdare Hukuku anlamında 
ilişkili görünse de artık vesayet açısından tamamıyla Maliye Bakanlığına bağlı bir kurum 
haline gelmiştir. Dolayısıyla bu anlamda bir bağımsızlık söz konusu değildir. Ama bu 
açıdan baktığımızda dünya örnekleri ki buna biliyorsunuz Sarbanes Oxley Kanunu’ndaki 
Kamu Gözetim Kurulu oranın Sermaye Piyasası Kuruluna bağlı olarak düzenlenmiştir. 

Ama Amerikan Başkanının dahi buradaki üyelere, hatta haklı nedeni yoksa Sermaye 
Piyasası Kurulunun bu Kamu Gözetim Kurulunun üyelerini görevden alma yetkisi dahi 
yoktur. Bağımsızlık, Amerika’da üzerine basıla basıla düzenlenmiş, getirilmiş bir 
anlayıştır. Kamu Gözetim otoritesinin bağımsızlığı üzerinde çok ısrarla ve dikkatle 
durmaktadırlar hatta konu en son Amerikan Anayasa Mahkemesine intikal etmiştir, bu 

karda ileri bir bağımsızlık anlayışı olur mu, anayasal bir kurum mudur Amerika Birleşik 
Devletleri’nde yeni Kamu Gözetim otoritesi diye Anayasa Mahkemesi bu konuyu 
tartışmaya açmış ve bu konuda hüküm vermiş bulunmaktadır. Aslında bu vesayet 
anlayışı tabii Güven Sak Hoca’nın Radikal’de yazdığı gibi, acaba ülkede gerçekten 
1930’ların merkezi vesayet rejimi yeniden mi kurulmaktadır anlayışını da getirmektedir.  
 
Bunun pratik sonucu da benim naçizane görüşüm şu olacaktır; biraz önce Sayın 
Müsteşarımız maliyet getirecek, işletmelerimizi maliyetlerden kurtarmamız lazım, 
özellikle bağımsız denetim ve finansal raporlama. Bunun pratik sonucu, doğrudan 
yabancı bağımsız denetim kuruluşları ve yabancı denetçiler de Türkiye’ye gelebileceğine 
göre küçük bir engel var, mütekabiliyet. Bu da çok kolay kanaatimce aşılabilir, 

mütekabiliyet aşıldığı ölçüde yabancı denetim firmaları ve bağımsız denetçiler 
Türkiye’de cirit atmaya başlayacaklardır. Bugün çok cüzi rakamlarla bağımsız denetim 
ücretleri ödenebilir iken kamyon dolusu yükle artık küçük, büyük, orta işletmeler 
bankadan kredi almak için dahi yeni dönemde bu finansal raporlama ve bağımsız 
denetim yükleriyle karşı karşıya kalacaklardır. Bunu kanaatimce unutmamak 
gerekmektedir.  
 
Türkiye bir KOBİ’ler ülkesi gerçekten, baktığımızda bu anlamda Kamu Gözetim 
Kurumuna Ticaret Kanunu da yetki vermişti küçükleri muaf tutmak açısından. 
Ölçeklerine göre belirleme yetkisini de Ticaret Kanunu öngörmüştü, ancak biraz önde de 
gördüğümüz gibi ölçekler açısından bunu biraz önce de söylediğim gibi ölçekler 

açısından da konuyu değerlendirecek olan gene Kamu Gözetim Otoritesi gibi 
durmaktadır her ne karda iki bakanlığa bu yetki verilmiş olsa bile. Türkiye’de KOBİ’ler 



için baktığımızda bugünkü ölçekler 25.000.000, 5.000.000, 1.000.000 TL gibi 
görünmektedir. Oysa Avrupa’da yeni dönemde bizdekinin dört katı büyüklükleri 
KOBİ’ler için öngörülmektedir. Ama o da düşürmektedir krizin çerçevesinde, Avrupa’da 
da özellikle bilanço büyüklüklerini ciddi şekilde yarı yarıya düşürmekte olduğunu 
Avrupa’nın da görmekteyiz. Yani KOBİ’yi bire anlamda aşağı çekmektedir büyük 
işletmeleri görebilmek için.  
 
O açıdan baktığımızda geldik Türkiye’de 400.maddedeki denetçi olabileceklere. Denetçi 
olabilecekler açısından tabii hepinizin bildiği madde, ancak SMM ve YMM olabileceğini 
söyleyen veya ortağı oldukları bir bağımsız denetleme kuruluşu ama Sayın Müsteşarımız 
burada da kendi şahsi görüşünü dile getirdi haklı olarak. Bu konu da bir başka bakış 

açısıdır 660 sayılı Kanun Hükmünde Kararname açısından da. Çünkü geçici 2. ve 3. 
maddeler anlamını yitirmiştir, Ticaret Kanunu’nun bu anlamda öngördüğü denetim 
anlayışı kapsamı oldukça daralacak demektir. 660 hem bağımsız denetçi hem de 
bağımsız denetim kuruluşunu tanımlamaktadır. Baktığımızda ben ısrarla söylüyordum 
ama sizlerden eleştiri alıyordum. Bağımsız denetim kuruluşunun tanımında bir meslek 
mensubuna yer verilmemiştir Türk Ticaret Kanunu’nun aksine. Baktığımızda bağımsız 

denetim yapmak üzere kurum tarafından yetkilendirilen sermaye şirketleri 
denmektedir. Dolayısıyla bunun ortağı mutlaka bağımsız denetçi olmak zorunda da 
değildir 660’ın anlayışı çerçevesinde. Bunu da göz ardı etmemek gerekir.  
 
Avrupa Birliği bizi çok yakından takip etmektedir, ilerleme raporu gerçi Ekim’de 

çıkmıştır 660 sayılı Kanun Hükmünde Kararnameden önce. Şirketler Hukuku bahsine 
satır satır yer vermiştir Türkiye İlerleme Raporu 2011’de, denetleme açısından tek 
cümle manidardır; denetleme konusunda ilerleme kaydedilmemiştir demektedir Avrupa 
Komisyonu Türkiye İlerleme Raporunda 2011. Doğrudur, küçükler Avrupa Birliği de şu 
anda 4 ve 7 No.lu Direktiflerinde küçükler için bir zorunluluk getirmemektedir 
muhasebe standartları açısından ama özellikle kamu yararını ilgilendiren kuruluşsanız 
hem denetim olmasını küçük de olsanız gerekli kılmaktadır. Aynı şey bağımsız denetim 
Direktifinde de söz konusudur, küçükler için bir zorunluluk getirmese de ortalar için 
denetim anlayışını öngörmektedir. En azından yeni bir kavram Avrupa Birliği’nde 
getirilmeye çalışılmaktadır. Bu orantısal denetim yükümlerinin orantısal olarak küçük 
şirketlere uygulanması, dolayısıyla onların kapasitesine göre bir denetimin uygulanması. 

Her ne kadar bugüne kadar “denetim, denetimdir” anlayışıyla yapılmakta iken bir 
anlamda küçük şirketlerin denetlenmesini göz ardı edemeyen Avrupa Birliği de en 
azından burada bir uygulama yapılacaksa orantısal olarak denetim hükümlerinin 
bunlara uyarlanmasını öngörmektedir.  
 
Baktığımızda Türkiye’deki sayılarda limitet şirkette bir şişme olduğunu görüyoruz, 
bunun sayılarını hep belirtmiştik. Yaklaşık 800 bin şirketin denetiminden söz ediyoruz 
yeni Kanun çerçevesinde ama bu da tabii ki ortadan kalkıyor. Çünkü neden? Türkiye’de 
son iki yılda kurulan şirketlere bakın; Türkiye’de neredeyse şahıs şirketi hiç 
kurulmuyor. Son iki yılda kurulan şirket sayısı baktığımızda anonim şirket ve limitet 
özellikle at başı önde gidiyor hatta hiç at başı değil, boy farkı önde gidiyor, Türkiye’de 

neredeyse sadece limitet şirket kuruluyor. Bunun tabii bir anlamı var, yani gerçek kişi 



işletmesi açmak yerine niye iki kişi bir araya gelip bir limitet şirket kurmak ister? Çok 
geniş tartışılabilir.  
 
Yeni Kanun açısından baktığımızda tabii daha önce de vermiştim, bugünkü denetçi sayısı 
zaten yeni Ticaret Kanunu kapsamında denetim yapabilecek yeterlilikte değil. Çünkü 
yaklaşık 92-93 şirket var Sermaye Piyasasına kayıtlı, 832 baş denetçi ortak var, 2.800’e 
yakın denetçi yardımcısı var ve bunların birlikte çalıştığı 53 yabancı denetim kuruluşu 
söz konusu. Dolayısıyla bunlarla yeni Ticaret Kanunu’ndaki denetim anlayışını 
sürdürmek mümkün değil sayılar ortada! TÜRMOB’daki Ticaret Kanunu 400. maddesi 
anlamında baktığımızda tabii ki yaklaşık 88 bin meslek mensubunun eğitilmesi, özelikle 
finansal raporlama ve bağımsız denetim açısından söz konusu. İşte TÜRMOB’un projesi 

de geçen Nisan ayından beri bu hususu gerçekleştirmek için çok önemli bir merhale 
olarak bugüne kadar gelmiş bulunmakta. Yeni Ticaret Kanunu açısından, son bölüme 
geçmeden söyleyeyim, artık gerçekleri konuşma zamanının geldiğini düşünüyorum. Bu 
anlamda hiçbir kurum, kuruluş, bakanlık bürokrasileri hatta işlemi dar çerçevede kendi 
menfaatleri için düşünme dışında Türk Ticaret Kanunu açısından hayatın geleceğinde 
neler getireceği hususunda kanaatimce iyi bir sınav verememişlerdir. Bu anlamda yeni 

Türk Ticaret Kanunu’na uygun vergi düzenlemeleri yapılmadığı gibi şu anda artık 
öğreniyoruz ki mevcut sistemin korunmasına devam edilecektir. O yüzden bir anlamda 
yürürlüğe girse de Türk Ticaret Kanunu’nun getirmekte olduğu anlayış yürürlüğe 
girmeden şimdiden rafa kaldırılmaktadır. Bu anlamda belki bir pratik sonuç olarak ilgili 
kesimlerden hiç birisi mevcut girişimlerinde tam bir başarı elde edememişlerdir. 

Ekonomik Koordinasyon Kurulu toplantısına baktığımızda en azından oradan 
edindiğimiz izlenim, 100 maddeye yakın Türk Ticaret Kanunu hükümlerinin 
değişikliğine gidileceğini bize göstermektedir. Hiçbir kurum bu yeni Kanun’da veya yeni 
değişiklik anlayışında tam yetkili olamamaktadır. Denetime tabi olacak şirketler bugün 
de soru işaretidir, değişik işletme büyüklükleri nasıl belirlenecektir soru işaretidir, 
sektörleri belirlemek soru işaretidir, bunlar açısından salt Kamu Gözetim Kurulu değil 
Bakanlar Kurulu, yani siyasi irade de yetkinin tutulmaya çalışıldığını görmekteyiz. 
 
 İşlem denetçiliği tamamen kaldırılmaktadır, muhasebe ve finansal raporlama adeta 
mevcut sistem korunarak yürümez hale getirilmektedir. O açıdan baktığımızda aslında 
artık her kesim için Ticaret Kanunu ve bu konularla ilgili kesimler için kanaatimce 

işbirliği yapma zamanı gelmiştir. Çünkü ancak bu şekilde başarı elde edebiliriz. Çünkü 
aksi takdirde bundan kaybedecek olanı benim kanaatim Türkiye olacağını unutmamak 
gerekir. Sonuçta, bu işbirliği için fazla süre de kalmamıştır. Çünkü pratik sonuç da ortaya 
çıkmıştır; Ticaret Kanunu ertelenecektir eğer yetişmezse. Zaten yetişirse de kolonlarını 
veya yeni anlayışlarının tümü ortadan kaldırılmıştır. Hatta Türkiye, şirketlerinde pratik 
borçlanma imkanı getiren herhalde yegane ülke olarak da, bankaya gidip 
borçlanacağıma kendi şirketimden borçlanayım diyerek buna imkan getiren bir kanun 
olarak da tarihe geçmek üzeredir.  
 
TÜRMOB’un tabii ki bütün bunların dışında eğitimlerine baktığımızda üçayaklı ama iki 
hususta eğitim veren anlayışını görüyoruz. Türk Ticaret Kanunu, KOBİ-TFRS ve bağımsız 

denetim olmak üzere. Bu konuda benim de Başkanlığını yaptığım veya 
koordinatörlüğünü yaptığım Türk Ticaret Kanunu ayağında bizlerden 7 saatlik bir eğitim 



vermemiz istenmişti. Bu konuda başta ticaret, işletme hukuku, şirketler hukuku, anonim 
şirketler ve limitet şirketler olmak üzere eğitim içeriğini hazırlamıştık. Ben ve benim 
koordinatörlüğümde Halil Ali Dural ve Sıtkı Altay akademisyen arkadaşlarımla birlikte 
bu süreci yürütmeye gayret ettik. Türkiye’de yaklaşık 118 eğitmen meslek mensupları 
arasından özellikle bizim tarafımızdan eğitildi; Ankara, İstanbul ve İzmir merkezli olmak 
üzere. Bu eğitmenlerin, iftiharla söyleyebilirim ki bugün elde ettiğimiz sonuçlarda büyük 
bölümü de sahadaki eğitimlerde başarılı olmuştur. Tek tük evet, tabii ki uzmanlık 
alanları olmamak nedeniyle bazı küçük istisnalar söz konusu olsa da büyük ölçüde 
başarılı olduklarını duymaktan ve bu tür bilgileri almaktan büyük memnuniyet 
duyduğumu belirtmek istiyorum. Eğitmen adaylara ne eğitimleri verdik bu süreçte?  
TTK eğitimi, sunum teknikleri eğitimi ve özellikle 660 sayılı Kanun Hükmünde 

Kararname sonrası ortaya çıkan değişiklikler çerçevesinde TTK eğitimi olmak üzere 
eğitimlerimizi tamamladık. Kitapçığımız ve eğitim slaytlarımız ve görsel eğitim 
materyallerimiz bu sıra hazırlandı. Dolayısıyla eğitmen olma sürecinde böyle bir döngü 
tüm eğitmenler tarafından gerçekleştirilmiş oldu. Dolayısıyla ocak ayı itibariyle İstanbul, 
Ankara, İzmir’de eğitmen eğitimlerimizi tamamladık. Onu takiben de tabii ki Türkiye 
çapında tüm Odalarımızda eğitimler başladı. Geldiğimiz sonuç şu; tabii ki ben kendi 

sorumluluk alanım Türk Ticaret Kanunu eğitimi açısından söylüyorum, 1876 serbest 
muhasebeci, tabii bu yetkisi olmasa da bunlar da ilerde SMM olacakları için. 41.160 
serbest muhasebeci mali müşavir ve 1.542 yeminli mali müşavir bu eğitimleri almış, 
yani toplam 44.578! adeta biraz önce belirttiğim slaytta olduğu gibi neredeyse bağımsız 
çalışan meslek mensuplarının tamamına yakını Türk Ticaret Kanunu açısından bu 

eğitimi almış bulunmaktadır. E azından birinci ayağında bu Eğitim Projesinin amaca çok 
kısa sürede ulaşılmakta olduğunu söyleyebilirim. Tabii ki, hemen uzaktan eğitim 
kapsamında şunu da belirtmek lazım; Türk Ticaret Kanunu’nda ortaya çıkacak 
değişikliklerde kısa bir hazırlık sürecini takiben meslek mensuplarıyla paylaşılabilecek 
imkan da ortadadır, bu açıdan da hiçbir sorun bulunmamaktadır. Geniş kapsamlı bir 
eğitim ağı vasıtasıyla bu bilgiler tüm meslek mensuplarına kısa sürede de 
ulaştırılabilecek niteliktedir bizler tarafından hazırlanacak olan. 
 
Evet, benim şimdilik söyleyeceklerim bunlar. Hepinize saygılarımı sunuyorum, teşekkür 
ediyorum.  
 

NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Hocam teşekkür ediyoruz. Sayın Müsteşarım bir şey söyleyecek herhalde. 
 
NACİ AĞABALI 
T.C. MALİYE BAKANLIĞI MÜSTEŞARI 
 
Bir şey söyleme ihtiyacı hissettim, beni bağışlayın usulden değildir aslında. Hocamın 
bazı ifadelerini, hani benim konuşmamadan sonra mı hazırlandı diyemem çünkü sunum 
önceden hazırlandığı için ben başka türlü konuşsam da bu sunum yapılacakmış!  

 



Hocamın görüşlerine saygı duymakla beraber bazı şeylere katılmadığımı ifade etmem 
lazım. Buradaki bağımsız denetim, yani düzenleyici ve denetleyici kurumlarla ilgili 
getirilen denetim hususunu bu kurulların bağımsızlıklarını elinden alan bir tutumdur, 
davranıştır, düzenlemedir yönündeki değerlendirmesini hakikaten yadırgıyorum. Şu 
anlamda; düzenleyici ve denetleyici kurumlar denetimden ari değildir, hukuki 
denetimden ari değildir, sorumsuz değildir, değil mi? Herkesin bir sorumluluğu var. 
Oradaki denetimin getirilmesinin amacı zaman zaman tüm devlet kuruluşlarında olduğu 
gibi buralarda da bazen idari ve adli soruşturmalar yapılabiliyor. Zaman zaman bu 
soruşturmaların yapılma merci konusunda ortada meydana gelen müphem ve 
tereddütleri gidermek üzere Başbakanlığa gitmesi yerine ilgili bakanlıklarda bu tür 
düzenlemeler yapılsın dendi. Bu kurulların bağımsızlığını sağlayan esas güvence, 

bunların üyelerinin süreli atanması, hiçbir merci tarafından bunlara emir verilememesi, 
talimat verilememesi ve Yasa’da sayılı hususlar dışında hiçbir şekilde görevlerinden 
alınamaması. Dolayısıyla bağımsız kurulların bağımsızlıkları noktasında, idari ve mali 
bağımsızlıkları noktasında bu kadar hassas olan bir dönemde böyle bir eleştiriyi hani 
belki bilgi eksikliği olarak telakki etmeme müsaade edin. 
 

İkinci olarak, Türk Ticaret Kanunu’yla ilgili bir süredir evet, bir çalışma yürütülüyor. Bu 
çalışmayı talep edenler, bu çalışmanın yapılmasını isteyenler sizin mükellefleriniz. Haklı 
olarak bu Kanun’un yürürlüğe girdiği takdirde belirli mükellefiyetler ve yükümlülükler 
altına girecekler. Yasa’nın uygulamasından dolayı bazı şeyler değişecek ve bu 
mükellefler bu işletmeler Yasa’nın bazı düzenlemelerinin piyasa gerçeklerine uygun 

olmadığını, kendileri bakımından hele ki bu global kriz ortamında sıkıntılar getirdiğini, 
dolayısıyla bu kadar önemli ve külliyatlı bir düzenleme yürürlüğe girmeden önce bazı 
hususların revizyonunu istediler, bu gayet doğal. Biz 40 maddelik bir tasarıyı bile 
çıkarttıktan sonra bazı hususları uygulamada gördüğümüz zaman değiştiriyoruz. Bu 
çalışmalar içerisinde sunumda söylendiği için, içinde olduğumdan sunumda söylendiği 
gibi ne bir bürokratik yaklaşım var, ne de bürokrasiyle iş adamları birleşmiş belli meslek 
gruplarına dönük özel bir amaç güderek bir çalışma yapılmış değil. Tam tersine bu 
Yasa’nın bir an önce yürürlüğe girmesi noktasında hakikaten uygulamadan 
kaynaklanabilecek bir takım sıkıntıları Yasa’nın yürürlüğe girmesinden önce 
düzeltmektir, iyi niyetli bir çaba vardır, iyi niyetli bir girişim vardır. Yapılan çalışmaların 
içerisinde özel sektör de, başta TOBB olmak üzere yer almaktadır, akademisyenler yer 

almaktadır. Bu tasarıdan hiçbir çıkarı yoktur, bürokrasinin bu tasarıyla ilgili hiçbir amacı 
yoktur. Tam tersine bütün bakanlıklar ne yapalım da bu Yasa’yı hakikaten uygulayabilir 
hale getirelim şeklinde bir yaklaşımı var. Hani olsa olsa belki toplantıların içeriğine 
dönük dışarıdan bazı duyumlara dayanarak Hocam böyle bir telakkide bulunuyor, O’na 
da saygı duyuyorum ama bunları da söylemek benim görevim. Teşekkür ederim.  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederiz Sayın Müsteşarım.  
Evet, Türkiye Finansal Raporlama Standartları eğitimleri açısından sunumunu yapmak 

üzere Doçent Doktor Kerem Sarıoğlu, buyurun Hocam.  
 



 
DOÇ. DR. KEREM SARIOĞLU 
 
Sayın Genel Başkanım, Sayın Müsteşarım, TÜRMOB Yönetim Kurulu Üyeleri, Değerli Oda 
Başkanları, Oda Yöneticileri, Meslek Mensupları ve Saygıdeğer Öğretim Üyeleri, sizleri 
saygıyla selamlıyorum. Burada bulunma amacım, TÜRMOB ve TESMER’in bünyesinde 
yürütülen Türk Ticaret Kanunu’nun getirdiği yeniliklerle ilgili Eğitim Projesinin KOBİ-
TFRS bölümünü sizlere aktarmak. Bu Eğitim Projesi kapsamında KOBİ-TFRS eğitim 
ayağında neler yaptığımızı sizlere sunmak, son durumu sizlere açıklamak için 
huzurunuzdayım.  
 

KOBİ-TFRS Eğitim Proje Koordinatörümüz Profesör Doktor Göksel Yücel, kendisiyle 
birlikte Profesör Doktor Serdar Özkan İzmir Ticaret Üniversitesinden, Doçent Doktor 
Volkan Demir, Doçent Doktor Kadir Gürdal Ankara Üniversitesinden birlikte bu projede 
çalıştık KOBİ-TFRS eğitim ayağında.  
 
TMS ve KOBİ-TFRS başlığı altında anılan yeni Türk Ticaret Kanunu’nun öngördüğü 

şekilde şu anki haliyle işletmelerin defter kayıtlarında ve finansal raporların 
hazırlanmasında kullanılacak yeni kuralların eğitimini içeren bir proje bu. Öncelikle 
şundan bahsetmek istiyorum; 1973 yılından beri süregelen bir çalışmanın ürünü olarak 
uluslararası bir kuruluş olan Uluslararası Muhasebe Standartları Kurulu tarafından 
yayınlanmış standartların Türkçeye uyarlanması, TMS, Türkiye Muhasebe Standartları 

ya da Türkiye Finansal Raporlama Standartları adı ile anılmakta. Bugüne kadar 
yayınlanmış olan 41 adet TMS başlıklı standart olmuş, bunların 29 adedi şu anda 
yürürlükte, yürürlükten kaldırılanlar var aralarında. TFRS başlıklı da bugüne kadar 13 
adet TFRS yayınlanmış durumda, bunların da 8 adedi yürürlükte. Tüm bunların dışında 
2009 yılında söz konusu çok uzun metine gelen eleştiriler sebebiyle Uluslararası 
Muhasebe Standartları Kurulu KOBİ’ler için Uluslararası Muhasebe Standartları adı 
altında tek bir standart yayınlamış durumda. Bu 35 bölümde tüm standartların içerdiği 
konuları toplayan tek bir özet standart. Temelde finansal tablolara bakış açısı kendinden 
önce yayınlanmış standartlarla aynı. Bunun Türkçe çevirisi de yine çok kısa bir süre 
içinde 2009’daki yayın tarihinden sonra Türkiye Muhasebe Standartları Kurulu 
tarafından yapıldı.  

 
Şimdi, KOBİ-TFRS eğitim sürecindeki bizim yapılanmamız şu şekilde; TÜRMOB-TESMER 
çatısı altında İstanbul, Ankara ve İzmir’den meslek mensupları ve akademisyenler bu 
eğitim seferberliğinde görev almak üzere gönüllü oldular. Bizler de eğitim 
koordinasyonu olarak eğitmenlerin eğitimi konusunda hem organizasyona yardımcı 
olmak hem de gerekli eğitim materyallerinin hazırlanması konusunda çalıştık. Şu anda 
KOBİ-TFRS Eğitim Projesinde geldiğimiz noktayı ve bunun aşamalarını birlikte size 
sunmak istiyorum. Öncelikle, eğitmenlerin eğitimi ve eğitmen seçimi yapıldı. Bu 
çalışmalar 2011’in bahar aylarının başında başladı, daha doğrusu 2011’in başında 
başladı ama eğitmenlerin eğitimi bahar aylarında başladı. Sonra seri eğitimler için, yani 
Türkiye çapındaki tüm meslek mensuplarının eğitimi için kullanılacak eğitim malzemesi 

hazırlandı. Burada çok yoğun bir çalışma söz konusu, biraz sonra sizlere sunacağım 
eğitim malzemeleri başta eğitim koordinasyon ekibi olmak üzere pek çok öğretim 



üyesinin katkısıyla hazırlandı. Şu anda seri eğitimler başladı ve devam etmekte. Sayın 
Başkanın söylediği gibi TTK ve TFRS ayakları tamamlanmak üzere, yani bizim sorumlu 
olduğumuz bölüm eğitimleri de tamamlanmak üzere. Başlangıçta 40 bin tahmini sayıydı 
başvuru sayısı, şu anda 44.578 meslek mensubu eğitim sürecini tamamlamak üzere, tüm 
Türkiye çapında pek çok ilde bizim ve pek çok farklı öğretim üyesi tarafından eğitilmiş 
eğitmenlerin sürdürdüğü eğitimler tamamlandı sayılır. 
 
Eğitmenlerin eğitiminde üç büyük ilde yüz yüze uygulamalı eğitim yapıldı. Dört eğitmen 
adayı grubu eğitim aldı ve Haziran 2011-Aralık 2011 döneminde bu eğitimleri 
tamamladık. Eğitmenlerin eğitiminde 84 saatlik uygulamalı KOBİ-TFRS eğitimi söz 
konusuydu. Eğitmen sayısına gelince tüm Türkiye’de bu projede görev almak için 184 

meslek mensubu eğitmenin eğitimi tamamlandı ve eğitimler sonucunda bizim de 
katkılarımızla hazırlanan eğitim materyaliyle birlikte seri eğitimler de başladı. Bu eğitim 
materyallerinden biraz bahsetmek istiyorum. Bu büyük eğitim projesinde kullanılmak 
üzere bir eğitmen paketi hazırladık, bir de katılımcı paketi KOBİ-TFRS eğitiminde 
kullanılmak üzere. Eğitmen paketinde tabii ki KOBİ-TFRS metni var. KOBİ-TFRS 
başlığıyla yazılmış olan bir referans ders eğitim kitabı Doçent Doktor Volkan Demir ve 

Doktor Oğuzhan Bahadır tarafından yazılan kitap bulunmakta. Yine benim de parçası 
olduğum bir başka ekip tarafından Profesör Doktor Göksel Yücel Başkanlığında biz 
KOBİ-TFRS örnek ve vakalar ders notunu hazırladık. Daha sonra eğitimlerin 
sürdürülmesinde eğitimcilere rehberlik edecek bir KOBİ-TFRS eğitimci rehberi, bunun 
içinde detaylı eğitim planı, sunum, monografi örneği ve çözümleri hazırlandı. Katılımcı 

paketine gelince, bu arada bir geri gitmek istiyorum, eğitmen paketinden bahsettim, bu 
arada bu projede görev almış olan, eğitimcilerin eğitiminde görev almış olan öğretim 
üyeleri daha önce, benden önceki konuşmacılar da bahsettiler, bunların video çekimleri 
yapıldı TÜRMOB bünyesinde. Bu video çekimleri TESMER’in internet sitesinden ve yine 
TESMER tarafından yaklaşık 40 bin adet yanılmıyorsam DVD’de basılarak eğitime 
katılacak tüm meslek mensuplarına dağıtıldı. Katılımcı paketinde, bu bahsettiğim 
DVD’ler eğitime katılacak yaklaşık 44 bin eğitim mensubuna yine KOBİ-TFRS standardı, 
bahsettiğim kitap, örnekler, vakalar ve sunum verildi. Seri eğitimler, biraz önce de 
söylediğim gibi tamamlanmak üzere, 44.578 kişinin eğitimi bitmek üzere ve bu 
eğitimlerde fiilen görev alan eğitmen sayısı da 201’e ulaştı şu an itibariyle.  
 

Son olarak, KOBİ-TFRS’yi uygulamaya geçişteki bazı gereksinimlerle ilgili bizim 
yaptığımız eğitim çalışmasının yanı sıra bazı hususlardan bahsetmek istiyorum. 
TÜRMOB-TESMER bünyesinde çok yoğun bir eğitim süreci sürdü, sürmekte. Bununla 
ilgili yine oldukça kapsamlı bir eğitim ve uygulama materyali hazırlanmış durumda. 
Tabii elbette KOBİ-TFRS’nin düzenleyici kuruluşça işaret edilmesi, referans gösterilmesi 
ihtiyaçlardan biri, bir başka ihtiyaç da yeni bir hesap planının olmaması. Bu nedenle biz 
KOBİ-TFRS’nin temel finansal raporlama ilkelerine sadık kalacak şekilde hesap 
numaraları kullanmadan hesap isimleri kullanan bir eğitim materyali hazırlamak 
durumunda kaldık. Elimizde geçerli sonuçlanmış bir hesap planı olmadığı için sonuç 
itibariyle KOBİ-TFRS’nin temel ilkelerine aykırı düşmeyecek şekilde hazırlanmış bir 
hesap planı kullandık. Tabii bu süreçte önümüzde ne var, ona bakmak gerekirse; KOBİ-

TFRS sürecinde, daha doğrusu TFRS’nin uygulama sürecinde yılsonuna kadar bu ilk 
geçişle ilgili düzenlemelerin yine düzenleyici kurul tarafından yapılması önem arz 



etmekte, bununla ilgili henüz düzenleme yapılmış değil. Ayrıca tabii ki ancak 2013’ten 
sonra, 2013 içerisinde biz devamlı bir uygulamaya geçebileceğiz.  
 
Son olarak birkaç cümle ile kendi görüşlerimi de, bu yeni muhasebe ve raporlama 
kurallarının gündeme gelmesiyle ilgili kendi görüşlerimi sizlerle paylaşmak isterim. 
Bana göre Türkiye’nin önünde şu anda çok önemli bir fırsat var, bunu ne vergi idaresi 
için söylüyorum, ne meslek mensupları için söylüyorum, bunu işletme sahipleri ve 
işletme yöneticileri açısından söylüyorum. Çünkü bugüne dek vergi ağırlıklı bir 
muhasebe düzeninde belli bir büyüklüğe kadar işletme sahipleri ve yöneticileri kendi 
hesaplarını farklı ortamlarda yapabildiler. Verginin amacının vergi toplamak olduğunun 
bilincinde olan tüm işlemleri kayıt altında olsa bile o tabloların aslında gerçek finansal 

durumu göstermeyeceğini bilen bazı işletme yöneticileri ve işletme sahipleri kendi 
hesaplarını yine bir yere kadar götürebiliyorlar ama işletme belli bir büyüklüğün 
üzerine çıkmaya başladığında ki bu büyük işletme daha henüz olmadan olmuyor, yani 
KOBİ’nin birazcık büyümeye başlamış hali söz konusu olduğunda büyük zorluklar 
çekiyorlar. Çünkü ellerinde kendilerine gerçekten işletmenin gerçek finansal durumunu, 
tahmini borçlarını belki içerecek şekilde veren bir finansal tablo yok. Dünyanın pek çok 

yerinde de vergi kanunuyla muhasebe kuralları birbirinden ayrı, verginin amacı farklı, 
finansal raporlama değil, bu gayet doğal. Ancak bizim ülkemizde ilk kez bir işletme 
yöneticisinin eline gerçekten finansal muhasebe, finansal raporlama prensiplerine göre 
ölçülmüş varlıkla borçlarını gösteren bir finansal tablo geçmesi söz konusu. Bu da bana 
göre büyük bir yarar olacak bu yeni Türk Ticaret Kanunu ile. Elbette Uluslararası 

Finansal Raporlama Standartları mükemmel finansal raporlama kuralları değil. Bizim 
işletmecilik kültürümüze, muhasebe geleneğimize uymayan yönleri de olabilir. Ama yine 
de muhasebe ve finansal raporlama mantığıyla sadece kurallar öngören bir standartlar 
bütünü. Dolayısıyla elbette gelecekte biz bu muhasebe kurallarını Uluslararası Muhasebe 
Standartlarına uyumlu olacak şekilde uygulamaya geçtikten sonra düzenleyebiliriz. Ama 
bence Türkiye Finansal Raporlama Standartlarına göre finansal raporlamanın yapılacak 
olması Türkiye için büyük bir kazanç olacak, işletmeler için, işletmelerin büyüyebilmesi 
için, gelecekte doğru yönetilebilmesi için büyük bir kazanç olacak kanaatindeyim.  
 
Beni dinlediğiniz için teşekkür ederim, saygılarımı sunarım, sağ olun.  
 

NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederiz Hocam. 
Denetim eğitimlerinin sunumu için Profesör Doktor Sayın Cemal İbiş, buyurun Hocam. 
 
PROF. DR. CEMAL İBİŞ 
 
Çok teşekkür ediyorum Sayın Genel Başkanım. 
 
Sayın Müsteşar, Sayın Hocalarım, Sayın TÜRMOB Kurul Üyeleri, çok Değerli TÜRMOB 

SMM ve YMM Oda Başkanları sözlerime başlamadan önce şahsım ve TÜRMOB TTK 
Projesinin Bağımsız Denetim Çalışma Grubu adına hepinizi saygıyla selamlıyorum.  



 
Sayın Müsteşarım, hocalar bu Türk Ticaret Kanunu içerisine biraz fazla girdi dediler, 
doğrudur. Türkiye’nin 2023-2050 hedefleri doğrultusunda bize göre Türkiye’nin 
oralarda, o tarihlerde 2050’de dünyanın ilk 10 ekonomisi içerisinde yer alabilmesi için 
bu Kanun’un bu şekliyle bir geçiş aşamasından sonra uygulamasının ben şahsen doğru 
olduğunu düşünüyorum ve inanıyorum. Sayın Müsteşarım belirttiler, globalleşme, 
rekabet, ben onu şöyle de tanımlıyorum; dünyada artık fizikteki birleşik kaplar kanunu 
ülkeler arasında çalışmaya başlamıştır. Siz, kapılarınızı kapatıp kendi halinizde 
istediğiniz gibi iş yapamazsınız. Bu kurallar belirleniyor, Korkut Hocam söyledi, bu 
kuralları artık koyacak ülke olmak istiyorsanız bunları bilmelisiniz, bunlara uyum 
sağlamalısınız. Yine Sayın Müsteşarım belirttiler, bağımsız denetçiler SMM, YMM olmak 

zorunda mı? Uluslararasında, ben IFAC üyesiyim, IFAC SMP Komitesinde çalışıyorum, 
orada da izliyoruz. Şunu biliyoruz, bağımsız denetçi olabilmek için Avrupa Birliği’nin 
koyduğu kriterlerden üç tanesi; eğitim, staj ve ruhsatlandırma. Bu üçü de SMM, 
YMM’lerde var. Bu üç süreci, üç şartı bir araya getiren zaten SMM, YMM olacak ve 
bağımsız denetçi olacak, onu da belirtmek istedim. 
 

Efendim, bu Proje TÜRMOb’un TTK Projesi üç adımda giden bir projedir. Projenin ilk 
adımını Korkut Hocam anlattı, ikinci adımını KOBİ-TFRS adımını Hocam anlattı, ben size 
üçüncü adımından bahsedeceğim ki bir zincire benzetirsek zincirin son halkasıdır bu 
bağımsız denetim eğitimi. Bu eğitimi yapmadaki temel amaç diğerlerinde olduğu gibi 
Türk Ticaret Kanunu’nun 397.maddesinin 1.fıkrasında yer alan sermaye şirketlerini ve 

şirketler topluluğunun finansal tabloları denetçi tarafından uluslararası denetim 
standartlarıyla uyumlu Türkiye Denetim Standartlarına göre denetlenir. Buradan 
hareket ederek bu proje bağımsız denetim projesi hayata geçirilmiştir. Bu projede 
TÜRMOB’un eğitim modeli anlatıldı ama ben çok kısa tekrar etmek istiyorum; eğitici 
eğitimi üzerine oturmuş bir modeldir. Bana göre Türkiye’de bu alanda yapılmış şu ana 
kadar, bundan sonra da öyle olacağını tahmin ediyoruz, çok başarılı bir şekilde yürüyen 
bir modeldir. Bu modelde yeni TTK eğitimleri, devamında KOBİ-TFRS eğitimi ve son 
halka bağımsız denetim eğitimleri yapılacaktır. İlk iki halka tamamlanmıştır, yani yeni 
TTK ve KOBİ-TFRS tamamlanmıştır. Projenin süreci şöyle planlanmıştır, belirtildi, Nisan 
2011’de başlayıp 2012 yılının sonuna kadar gidecek bu projenin ilk aşaması her üçü için 
yeni TTK, KOBİ-TFRS ve bağımsız denetim için öncelikle materyallerin hazırlanması, 

devamında eğitici eğitimlerinin yapılması ve üçüncü ve son aşamada da bu yetiştirilen 
bağımsız denetim eğiticilerinin ve diğerlerinin, yani eğitmenlerin meslek mensuplarını 
eğitmesi üzerine oturmuş bir projedir. Bizim proje ekibimiz TÜRMOB TESMER’e 
bağlıdır, TESMER Koordinatörlüğünde sorumluluk Profesör Doktor Nejat Bozkurt 
Hoca’ya verilmiştir. O’nun hemen yanında ben, ikimiz de Marmara Üniversitesindeyiz 
biliyorsunuz, Genel Koordinatör ve İstanbul ilinin koordinatörlüğü, sorumluluğunu 
üstlendim. Ankara Üniversitesinden Siyasal Bilgiler Fakültesinden Doçent Doktor Kadir 
Gürdal Hoca Ankara ilinin koordinatörlüğünü üstlendi ve İzmir Ekonomi 
Üniversitesinden Profesör Doktor Serdar Özkan Hoca da İzmir Koordinatörlüğünü 
üstlendi. Bunun yardımcılığını da İzmir’de Mehmet Kuzu arkadaşımız yaptı. Projenin 
diğer iki elemanı, Doktor Tuğba Şavlı uygulama tarafının koordinatörü, kendisi 15 yıl 

Arthur Anderson ve Ernst&Young’ta bağımsız denetim çalışmaları yapmış, biraz sonra 
uygulamayı anlatacağım, uygulamayı dünyada ve Türkiye’de Dört Büyük diye bilinen 



denetim şirketlerinin yetkilileri bir araya gelerek ve iki yılı aşkın İstanbul SMM Odası 
için yapılmış bir çalışmaydı bu, iki yılı aşkın 600 saati geçen bir çalışma sonucunda bu 
uygulama hazırlandı. Bunun koordinatörlüğünü Tuğba Şavlı yaptı ve bu uygulamanın bir 
özelliği var; Türkiye’de bir başkasını ben bilmiyorum, müşteri kabulüyle başlayıp, biz 
ona risk değerlendirmesi diyoruz, risk değerlendirmesinden sonra müşteri kabulü, riske 
karşılık verme, kanıt toplama ve bu kanıtları elde edip dosyalama ve son aşamada da 
raporlama. Üç R’nin üçüncüsünü oluşturan uygulama bütün bu aşamaları adım adım 
çalışma kağıtları üzerinde Türkiye’de tipik olabilecek bir üretim işletmesi üzerinde, 
KOBİ ölçeğindeki bir işletmede adım adım gösteren rapor, raporun yanında tavsiye 
mektubunu da içeren bir çalışmadır. Oldukça kapsamlı bir çalışmadır. Ve yine bu 
projede yer alan bir arkadaşımız, Çağla Akdemir de Proje Yardımcı Koordinatörü olarak.  

 
Eğitim materyallerimiz bizim şu şekilde oluştu; bağımsız denetim ders notu 310 
sayfadan oluşan bir not, biraz sonra özelliklerini söyleyeceğim ama şunu söyleyeyim; 
2012 yılının en güncel notlarıdır ve özellikle bu proje için hazırlanmıştır. Sanal eğitim 
videosu 36 saat, Nejat Bozkurt Hocam, ben, Tuğba Şavlı’nın çekimlerini Ankara 
TESMER’de yaptığımız şu anda meslek mensubunun ilgiyle izlediği yönünde 

feedback’leri gelen bir video, 36 saate denk gelen baştan sona süreci anlatan meslek 
mensubunun istediği anda, istediği yerde, istediği yerden başlayıp izleyebileceği ve 
buradaki bütün materyalleri baştan sona sesli duyabileceği, kendisini yormadan 
izleyebileceği, öğrenebileceği bir video çekimi var. 
 

Bağımsız denetim uygulama dosyası, biraz önce söylediğim ALBA diye adlandırdığımız 
bir örnektir. Bütün çalışma kağıdı örnekleriyle bu dosyada yer almaktadır 277 sayfa, 
bağımsız denetim sınıf içi uygulama slaytları bunları planlanan eğitimlerde yetiştirilen 
eğiticiler sınıf içinde anlatacaklar 107 slaytta ALBA örneği baştan sona anlatılacak ve 
bağımsız denetim sanal ortam eğitim slaytları, sanal ortamda kullanacağımız slaytlar. 
391 slayt olarak tasarlanmış, hazırlanmış ve şu anda kullanılmakta. Son olarak da 
bağımsız denetim sınıf içi eğitim slaytları, 107’de bu. Topladığım zaman yaklaşık 1.200 
sayfa eğitim materyali sunum ve metin halinde, artı 36 saat video çekimleri. Bu 
dokümanların özellikleri var, bunu özellikle Sayın Müsteşarım vurgulamak istiyorum; 
tüm bu dokümanlar bu proje için özel olarak hazırlanmıştır. Bizim denetim notlarımız, 
kitaplarımız olmasına rağmen bunları bir kenara bıraktık, IFAC’ın küçük, orta 

büyüklükteki işletmeler için esas aldığı bir rehber var; bağımsız eğitim rehberi, bunu da 
göz önüne alarak bunu özel olarak bu proje için hazırladık. Hocamın deyimiyle 
söyleyeyim, kendisi burada yok, sizlere çok selam ve saygıları var, gecemiz gündüzümüz 
birbirine karışarak aylarca Sayın Genel Başkanımız ve Sayın Arıkan ensemizde boza 
pişirerek bize bunları hazırlattılar. Bu eğitim slaytları, bu eğitim notları IFAC 2012 
Uluslararası Denetim Standartlarına uygun eğitim notlarıdır ve hepsi pedagojik 
özellikler gözetilerek hazırlanmıştır. Görsel, akıcı, anlaşılabilir, yalın eğitim notlarıdır. Bu 
eğitim notlarının bir diğer özelliği, bu eğitim notları şu anda dünyada denetim firmaları 
tarafından uygulanmakta olan risk süreçli ya da risk bazlı denetim yaklaşımını esas alan 
bir eğitim materyalidir ve kullanılan denetim uygulama dosyası tekrar ediyorum, 
dünyada ve Türkiye’de Dört Büyükler diye bilinen denetim firmaları tarafından birebir 

en başından en sonuna bir denetim nasıl yapılır bunları çalışma kağıtlarıyla, örneklerle 
anlatan bir materyaldir.  



 
Peki, biz eğitici olacak arkadaşları nasıl seçtik, nasıl eğittik, bunlar şu anda neler 
yapıyorlar? Bu arkadaşlarımızı seçerken oturduk belli kriterler ortaya koyduk. Bu 
kriterler şu; bir, alan bilgisi olacak, yani mutlaka bağımsız denetimle ilgili daha önce 
bilgisi olması lazım. bu üniversitede ders almış olabilir, çalışmış olabilir. İki, tecrübesi 
olacak. Özellikle bağımsız denetimde çalışmış arkadaşları eğitmen yapmaya gayret ettik 
ve bunlara puanlar verdik. Üç, yaşlarına baktık, dinamik olmalarına dikkat ettik. Bu 
arkadaşlarımızın yaş ortalaması 30 civarındadır. Çünkü bir diğer özellik aradık, seyahat 
etmesine engel bir hali olmaması lazım. TÜRMOB bize dedi ki, ben bütün Türkiye’deki 
meslek mensuplarını yetiştireceğim! O zaman biz de dedik ki, bütün Türkiye’ye 
gidebilecek dinamik, bilgili, donanımlı arkadaşlar olsun ve bu arkadaşlarımızın 

aradığımız bir diğer özelliği fedakarlıktır. Fedakarlık yapabilsinler, profesyonel 
bakmasınlar olaya. Ben bu işe gireceğim, para kazanacağım diye bakmasınlar, özverili 
olsunlar! Ve bunları puanladık, bunlarla yüz yüze mülakatlar yaptık, ondan sonra kara 
verdik; siz eğitmen olabilirsiniz! Bu arkadaşlar bağımsız denetim eğitmeni olabilmek 
için, bağımsız denetim eğitimi almadan önce 7 saat yeni TTK eğitimi aldılar, hocalarımız 
eğitti, Korkut Hocamın koordinatörlüğündeki ekip bunları da eğitti. 42 saat KOBİ-TFRS 

eğitimi verdik. Göksel Yücel Hocam, Kerem Hocam e ekipleri 42 saat bizim bağımsız 
denetim eğitmeni yapacağımız grubu eğittiler İstanbul, Ankara, İzmir merkezli. Bunun 
haricinde bunlarla yetinmedik, bunlar sınıfa girecek sunum yapacaklar, özel bir sunum 
tekniği eğitim biriminden eğitim aldırdık; 14 saat. Devamında biz bunlara kendimiz 
sınıfta teorik ve uygulama diye bölümlediğimiz iki aşamada 157 saati bulan eğitimler 

verdik ve bunların lütfen hoşgörün Sayın Müsteşarım, Sayın Başkanlar, Sayın Hocalarım 
canlarına okuduk! Canlarını okuduk! Bir arkadaşımız, Allah rahmet eylesin beyin 
kanamasından gitti, bir arkadaşımız da kalp krizinden gitti, ikisine de Allah’tan rahmet 
diliyoruz. Tabii bunun etkisi var mı, yok mu bilmiyorum ama biz ciddi biçimde sıktık. Ve 
son olarak da mayıs ayı içerisinde bu yetiştirdiğimiz eğitmen olacak arkadaşlara 7 saat 
oryantasyon eğitimi verdik, son güncelleme yaptık. Ne yapacaklar, ne edecekler? 
Toplamda bizim bağımsız denetim eğitimini verecek bir arkadaşımız 227 saat bizden 
eğitim aldı. Biz bunlara mayısta başladık ve mayıs ayında bitirdik. Bir sene, bir sene 
bunlara eğitim verdik. Canlarını okuduk bunların! Şu anda hepsi bizim iftihar ettiğimiz 
arkadaşlar. Tabii süreç içerisinde ne aradık bunlarda? Derse devam, %85 devam aradık. 
İş olsun diye gelsinler değil! %85 devam aradık. Bu arkadaşlara beş tane sınav yaptık, 

yazılı sınav yaptık. Hepsini oturduk değerlendirdik, hepsiyle oturduk tek tek konuştuk. 
Bunlara bitirme projesi hazırlattık. Dedik ki arkadaşlara, bakın ALBA örneğinde olduğu 
gibi bir CD verdik, boş bir dosya verdik, gideceksiniz bir şirket bulacaksınız, burada 
uygulama yapacaksınız. Bunu proje olarak kabul ettik ve hepsinden tek tek aldık bunları, 
bunların yeterliliklerini ölçmek için. Bununla birlikte bu arkadaşlara deneme dersleri 
verdirdik, biz sınıftayız, diğer arkadaşlar sınıfta, bu arkadaşlar geldi orada sunum 
yaptılar, ders anlattılar, önce bize anlattılar. Önce bu arkadaşları biz dinledik, hocalık 
yapıp yapmayacaklarına biz karar vermek istedik ve buradaki başarıya baktık. Ve en 
nihayetinde bunlara bir final sınavı, bir bitirme sınavı yaptık orada da puan verdik. 
Bütün bu kriterler çerçevesinde başarılı olan arkadaşlara dedik ki, siz eğitmen 
olabilirsiniz ve TÜRMOB bunlara bizim değerlendirmemiz neticesinde birer denetim 

eğitmen kimliğini verdi. İstanbul, Ankara, İzmir merkezli eğitimler gerçekleştirdik. 
İstanbul’da 62 arkadaş, Ankara’da 82 arkadaş ve İzmir’de 38 arkadaş olmak üzere 



toplamda şu anda 182 tane arkadaşımız bağımsız denetim eğitimleri vermeye başladılar. 
Bu arkadaşlarımızın burada resimlerini görüyorsunuz, İstanbul grubu bunlar.  
 
Eğitim profiline baktığımızda, eğitmen olacak bu arkadaşlarımızda mutlaka şuna baktık; 
meslek mensubu olsunlar. Sayın Genel Başkan bunu özellikle istedi ve meslek 
mensupları, 147 tane SMM var bunların arasında, 19 tane YMM var, bir de hocaları aldık 
bunun içerisinde 16 tane de profesör, doçent, yardımcı doçent ve öğretim görevlisi 
olmak üzere eğitmen oluştu. İstanbul, Ankara, İzmir! İstanbul, Marmara ve Trakya 
bölgesi, İzmir, Ege ve Akdeniz, Ankara da İç Anadolu ve diğer ama tabii bu şu demek 
değil, burada bir kısıtlama yok, İstanbul gerekirse Anadolu’ya da gönderilecek, Akdeniz’e 
de. İzmir için de aynı, Ankara da gerekirse İstanbul’a da adam gönderecek. Burada bir 

esneklik var. İlle bu şekilde olacak diye bir kural koymadık. Bütün eğitmen arkadaşlarla 
da bunu konuştuk. TÜRMOB, size görev verdiğinde, her biri ile sözleşme de yapılmıştır, 
size görev verdiğinde Türkiye’nin neresinde olursa olsun gideceksiniz ve hepsi kabul 
etmiştir. Bu tabii fedakarlığın bir parçası!  
 
Peki, ne oluyor? Bugün geldiğimiz nokta ne? Yeni TTK eğitimleri tamamlanmıştır 7 saat, 

KOBİ-TFRS sınıf içi eğitimleri tamamlanmıştır 14 saat, TTK ve KOBİ-TFRS sanal 
eğitimleri tamamlanıyor, bazı yerler tamamlandı, bu da tamamlandı özür dilerim. Sanal 
ortamda denetim eğitimi 36 saat başladı, bazı yerlerde tamamlandı ve devam ediyor. 
Kendi kendini değerlendirdiler, sistem anlatacaklar ama ben burada çok kısa 
söyleyeceğim. Sistem şöyle; biz her bir adayı izleyebiliyoruz, sanal eğitimlere kaç saat 

girdi ve kendi kendini değerlendirme bölümü var. Bu değerlendirme bölümünde okuyup 
okumadıklarını anlamak için bunda da başarılı olan arkadaşlar sınıf eğitimlerine geliyor. 
Sınıf içi eğitim 28 saat olarak planlandı ve yapılmaya başlandı. Bu sınıf içi eğitimleri 
eğiticiler değerlendirecek ve toplamda bir meslek mensubu bağımsız denetim, 
TÜRMOB’un bu eğitimleri tamamladığını göstermesi için 85 saatlik bir eğitimi başarması 
gerekiyor ve bunlar saat saat izleniyor, kişi bazlı olarak izleniyor.  
 
Efendim, ben ilginiz ve sabrınız için çok çok teşekkür ediyorum, saygılarımı sunuyorum. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 

 
Cemal Hocam çok teşekkür ediyoruz. Bir de, üç ana konuda hocalarımızı dinledik, 
TESMER açısından eğitim programları ve idari açıdan çok kısa bir sunum yapmak üzere 
Merkez Müdür Yardımcımız Sayın Alirıza Eren, buyurun Alirıza Bey. 
 
ALİRIZA EREN 
TESMER MERKEZ MÜDÜR YARDIMCISI 
 
Sayın Müsteşarım, Sayın Genel Başkanım, Oda Başkanlarım daha önce sizlerle bu 
sunumu eğitimlerimize başlamadan önce kısmen paylaşmıştık. Bugün uygulamanın 
içinde ne durumdayız onu sizlerle paylaşmak istiyorum. Deyim yerinde olacaksa, bugün 

yemeğin demlendiği bir gün, demini almaya başladığı bir gün.  
 



TTK eğitimlerimizi tamamladık, KOBİ-TFRS eğitimlerimizi tamamladık, denetim 
alanında uzaktan eğitimin belli bir aşamasına geldik, hatta sınıf eğitimlerimiz de bugün 
itibariyle başlamak üzere. Slaydımda eğitmenlerin eğitimi sürecine de yer vermiştim 
ama izninizle hocalarımız bu konuda bilgi aktardığı için hızlıca o bölümünü geçmek 
istiyorum. İlk aşama eğiticilerin eğitimiydi, ikinci aşama meslek mensuplarımızın 
eğitimiydi, ikinci aşamada da belli bir düzeye gelmiş durumdayız. Derslerimiz hakkında 
hocalarımız bilgi verdiler. Ben, bu bölüm üzerinde, özellikle bu slayt üzerinde durmak 
istiyorum. Cemal Hocam ifade etmeye çalıştılar ama aslında bu proje kapsamında 
oluşturulan eğitim dokümanları o kadar fazla sayıda ki, bir anlamda bunları hard copy 
ya da kağıt ortamına aktarma konusunda bile yetersiz kaldığımızı ifade etmek istiyorum. 
Biraz sonra bunları yine size göstereceğim, toplam üç eğitim seti, bu eğitim setleri 

içersinde dört DVD ve toplam boyutu 40 gigabyt’lık bir eğitim dokümanı var. Kaç sayfa 
tutabileceği konusunda inanın ben bir çalışma yapmadım ama herhalde klasörleri 
doldururuz diye düşünüyorum.  
 
Meslek mensuplarımızın eğitimine eğitim portalımız üzerinden aldığımız kayıtlarla 
başladık. Kayıt süreci doğrusunu söylemek gerekirse tüm meslek mensuplarımız 

açısından yorucuydu. Bakın eğitimlerden bahsetmiyorum! Kayıt sürecinden! Çünkü tüm 
meslek mensuplarımızı önce bir CV’yi doğrulamasından daha sonra TÜRMOB kütük 
doğrulamasından geçirdik ve taleplerini bize net olarak ifade etmelerini arzuladık. TTK 
eğitimini talep ediyor musunuz, KOBİ-TFRS’yi talep ediyor musunuz, bağımsız denetimi 
ya da uzun adıyla denetim, denetim standartları ve uygulamaları konusunu talep ediyor 

musunuz şeklinde. Bu çerçevede hemen aldığımız başvuru sayılarını ve bugünkü eğitim 
sayılarımızı sizlerle tekrar paylaşmak istiyorum. Ama ben şahsi kanaat olarak belirtmek 
istiyorum, bu sayılar belki bir üniversite büyüklüğüne ulaşmış sayılar. TTK’da 44.746, 
KOBİ-TFRS’de 44.840, denetim, denetim standartları ve uygulamaları alanında 42.711 
meslek mensubumuz o zorlu başvuru süreci içerisinde bize başvurularını yapabildiler. 
Başvurularımızı kapattığımız gün ne zaman ikinci başvuru dönemini açacaksınız 
şeklinde taleplerimiz gelmeye başladı. Ben Ankara Oda Başkanımızdan şifahen 
duymuştum, ondaki anket 1.700 civarında değil mi Sayın Başkanım? İkinci başvurular 
böyle intikal ettirilmeye başladı. Bu sayıyla hem sanal eğitimi hem de uygulamalı yüz 
yüze eğitimi yürütebilmek hakikaten güçtü. Başvuruları aldığımız portalımızda bir e-
kütüphane oluşturduk, o çok sayfalı, çok büyüktü dokümanları sunabilmek üzere. Birinci 

bölümü Türk Ticaret Kanunu ile ilgiliydi. Orada PDF ortamında verdiğimiz gibi 
çevrilebilir kitap formatında ya da e-kitap formatında SVF dosyaları ve videolarını 
verdik. KOBİ-TFRS dokümanlarımız da yine portalımızda yer aldı, hocamın söylediği gibi 
yine çok uzun, ekrana sığmayacak kadar geniş bir eğitim dokümanıydı. Bağımsız 
denetim için oluşturduğumuz dokümanlar da yine bir o kadar büyüktü. Çevrilebilir kitap 
formatımız burada, izlenebilir şeyini şimdi açmak istemiyorum. Yine videolarımızla ilgili 
olarak daha önceki sunumumuzda da küçücük klipler hazırlamıştık. Videolarımızın 
toplam saati 60 saat efendim, 60 saatlik bir video bu. Hocalarımızla ben şunu 
hatırlıyorum, sabaha karşı çekimler yaptığımız bir tempoda ürettiğimiz videolardır. Eğer 
mümkünde bunu da hızlıca geçmek istiyorum.  
 

Biraz önce bahsettiğim meslek mensuplarımızın tamamına 44.578 meslek 
mensubumuza dağıtılmış, teslim edilmiş eğitim setlerimiz; bir DVD’den oluşan Türk 



Ticaret Kanunu, iki DVD’den oluşan KOBİ-TFRS dokümanı ve tek DVD’den oluşan 
denetim dokümanımız. Tabii bunları derleyip toparlayıcı bir takım malzemelerimiz de 
meslek mensuplarımıza verdik, toplam büyüklüğün de 40 gigabyte ya da 32 gigabyte 
civarında olduğunu da ifade etmiştim. Meslek mensuplarımız, bu sanıyorum benimle 
ilgili bir şey, portalda kendilerinin eğitimleri ne kadar takip ettiklerini görebildiler. 
Sağdaki yeşil göstergeler hangi eğitime kaç saat, yüzde ne kadar katıldığınızı gösteriyor. 
Bu katılıma bağlı olarak meslek mensuplarımızı “kendinizi deneyin” sistemi olarak 
adlandırdığımız eğitimin ölçülmesi ya da değerlendirilmesi içeren bir uygulamaya 
iştirak ettiler ki bu uygulamaya da rağbetin çok yoğun olduğunu hemen ifade etmek 
istiyorum. Bugün itibariyle portalımızda da bir yoğunluğun olduğunu da ifade ediyorum. 
 

Efendim, 20 sorumuz var kendinizi deneyin sistemi içerisinde; TTK, KOBİ-TFRS ve 
denetim başlıklarında. 15 sorumuz denetim standartlarında, 3 sorumuz KOBİ-TFRS’den, 
2 sorumuz Türk Ticaret Kanunu alanından geliyor. Bu değerlendirmede ya da kendinizi 
deneyin uygulamasında başarılı olan meslek mensuplarımız denetim sınıf eğitimlerine 
katılma hakkını elde ediyorlar. Yüz yüze eğitimlere katılan meslek mensuplarımız 
katılımlarını kendilerine verilmiş olan dijital eğitim kartlarıyla ortaya koydular. Şu anda 

meslek mensuplarımızın tamamına dijital eğitim kartları verildi, ikinci aşama için 
başvuru yapacak meslek mensuplarımızın eğitim kartları da hazırlandı. Sanıyorum Sayın 
Müsteşarımızın ve Genel Başkanımın masasında duran cihaz da bu kartların 
okutulmasıyla ilgili cihazımız. Cihazımızın bir özelliği de fotoğrafla dijital bilginin 
eşleştirilmesi, size yine çok ilginç bir veriyi vermek istiyorum. Şu anda portalımızda 

değişmiştir dünden bugüne ama 900 bini aşan fotoğraf ve eğitime katılım bilgisi var. Bu 
çok çok devasa bir rakam! 900 bin fotoğrafı muhafaza edebilmek de hakikaten bizim için 
ciddi bir teknik güçlüğü içeriyordu. Makinelerin herhangi bir arızasına ya da kartın 
kaybolmasına karşı biliyorsunuz eğitimlere katılımınızı eğiticimizin onayı ile kağıt 
ortamında aldık çok sınırlı sayıda. Yine yoklama bilgilerinin göründüğü ekran, bunların 
tabii global listeleri de Odalarımız tarafından alınabiliyor. Bu eğitimleri 
yürütebilmemizdeki birkaç güçlük ama Sayın Oda Başkanlarımızın yoğun çabalarıyla 
aşabildiğimiz eğitim sınıflarının bulunabilmesiydi, bu hemen portalımızdaki A harfi ile 
başlayan Odalarımızın eğitim sınıfları, efendim dikkatinizi çekmek istiyorum Ankara 
Odamız merkez dışında Beypazarı, Elmadağ, Etimesgut, Gölbaşı ve bir de denetim on-
line sınıf eğitimi sınıfı bulmak durumunda kalmış ki İstanbul Odamızdaki durumun ne 

olduğunu siz hayal edin. Bu anlamda çok kaba bir hesapla TTK için 400 sınıf, KOBİ-TFRS 
için 400 sınıf olmak üzere toplamda 800 sınıf kullandık şu ana kadar. 1.200 eğitim günü 
geçirdik, bunun üzerine denetimi de ilave etmemiz gerekecek. Tabii ki eğitime katılan 
meslek mensuplarımız eğitim katılımlarını bir belge ile ortaya koydular, bunlar için de 
belgelerimizi hazırlayıp teslim ettik.  
 
Efendim, buraya gelirken ilgimi çekti aldığım bir maili, aktüel başlığı ile sizlerle 
paylaşmak istedim. Gümüşhane SMM Odamızda yürütülmüş bir eğitimle ilgili yerel 
gazete haberi. Birçok Odamızda yürütülmüş eğitimle ilgili yerel basında hatta ulusal 
basında haberlerimiz çıktı, bu eğitimde geldiğimiz durumun ne olduğunu sanıyorum 
açıkça ortaya koyuyor. Efendim, bize bu eğitimlerin yürütülmesi sırasında vermiş 

olduğunuz destek ve katkı için teşekkür ediyorum. Sağ olun efendim. 
 



NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI  
 
Alirıza Bey teşekkür ediyoruz. 
 
Evet, Sayın Müsteşarım, üç konudaki eğitimlerimizle alakalı sunumlarımızı hep beraber 
izledik. Bu eğitimlerimizin hem müfredat açısından eğitim yerleri, eğitim saatleri ve 
eğitimlere katılan kişi sayısı açısından bu eğitimler değerlendirildiğinde Türkiye’de ilk 
ve tek proje olduğu söylenebilir, daha henüz böyle gerçekleştirilmiş 44 bin kişinin aynı 
kalitede, aynı eğitim materyalleriyle, aynı eğitmenlerle eşzamanlı olarak hiçbir kurumun 
daha gerçekleştirdiği ikinci bir örnek yoktur, bunu sadece TÜRMOB gerçekleştirdi 

bugüne kadar. Biz 22 senedir eğitim ağırlıklı çalışan bir kurumuz ve önceliğimiz hep 
eğitim oldu, bu noktada bu eğitimlerimizi bu kadar önemsiyoruz ve bu noktada da bu 
eğitimlerimize referans verilmesini ve değerlendirilmesini haklı olarak talep ediyoruz. 
Bu noktada sizlerden de ilgi ve yardım bekliyoruz ve izninizle eğitimler konusunda, 
sunumlar konusundaki yorumlarınızı sizden bekliyoruz. Buyurun Sayın Müsteşarım. 
 

NACİ AĞBAL 
T.C. MALİYE BAKANLIĞI MÜSTEŞARI 
 
Sayın Başkanım, sunumlardan hakikaten etkilendim. Sizin yönetim olarak liderliğinizde 
başlattığınız bu proje hakikaten takdire şayan bir proje, iyi ki akademisyenlerimizin eli 

değmiş, iyi ki onlar bu projeye liderlik yapmışlar, baştan itibaren yürütmüşler. 
Hakikaten teşekkür ediyorum. Bakanlık olarak hem oluşturduğunuz bu eğitim 
kapasitesini bizim mutlaka değerlendirmemiz ve bunlardan faydalanmamız lazım, hem 
de aslında bize bu konularda biraz danışmanlık yapabilirsiniz gibi geliyor. Yani bu 
birikiminizi bize idari kapasite olarak mümkünse paylaşırsanız memnun olurum, ben 
ilgili arkadaşlarımla da görüşeceğim. Hakikaten bu karda titizlikle ön hazırlığı yapılmış, 
eğitimlerde katılımdan sınav sonuçlarına kadar her birisi titizlikle sisteme bağlanmış, 
hakikaten tekrar teşekkür ediyorum, emeği geçen bütün arkadaşlara da teşekkürlerimi 
sunuyorum. TÜRMOB hakikaten eğitim gibi aslında mesleki yetkinliği geliştirecek bir 
alana çok ciddi bir yatırım yapmış, çok ciddi bir kaynak ayırmış. Bu anlamda 
üniversitelerle bence güzel bir diyalog, güzel bir çalışma ortamı oluşturmuş, bu da güzel 

bir anlayış. Bu nedenle şahsınızda TÜRMOB’u tebrik ediyorum. İnşallah daha güzel nice 
nice eğitimler diliyorum.  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederim Sayın Müsteşarım.  
 
Değerli Başkanlar, öğleden sonra biz kendi mesleki sorunlarımız ve diğer gündemimizle 
ilgili toplantımıza devam edeceğiz ama bu aşamada çok kısa, 5’er dakikalık birkaç Oda 
Başkanımıza söz vermek istiyorum ve ilk sözü buyurun Sayın Arıkan. İstanbul SMM 

Odası Başkanımız Sayın Yahya Arıkan.  
 



 
YAHYA ARIKAN 
İSTANBUL SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Sayın Başkan teşekkür ediyorum. Sayın Müsteşarım hoş geldiniz.  
 
Tabii anlamlı bir Başkanlar Kurulu Toplantısındayız. 23. yıla girmemize bir hafta kala 
yapılan bir Başkanlar Kurulu toplantısında çok önemli açıklamaları da yaptığınız bir 
toplantı içerisindeyiz.  
 
Tabii, Sayın Genel Başkanımız sorunlarımızı ve taleplerimizi bir rapor halinde size 

sundular. Bunun detaylarına girmek istemiyorum, özellikle bu taleplerin hayata 
geçmesindeki açıkça ifade etmek gerekiyorsa yine burada Gelir İdaresi Başkanının 
katıldığı bir toplantıda mesleki sorunlarımızın bir rapor olarak sunulmasına rağmen 
bugüne kadar ne yapıldığı konusunda bir bilgi verilmemiştir. Umut ediyorum ki sizlerin 
en azından bu toplantıdaki ortaya konan taleplerin hayata geçmesinde önemli bir gayret 
göstereceğinize inancımızı belirtmek istiyorum. Diğer yandan bu diyalogun, işbirliğinin 

devam etmesinde hem ülkemiz açısından hem mesleğimiz açısından büyük bir yarar 
görmekteyiz. Biraz önce Sayın Genel Başkanım da ifade etti, ben yaşadığım bir pratiği 
sizinle kısaca paylaşacağım. 4811 sayılı Kanun çıktığında sizin de hatırladığınız gibi o 
zaman 600-700 trilyon gibi bir para hedefleniyordu ama meslek örgütünün gayretiyle 
4,7 katrilyon gibi bir rakama ulaşılması tamamıyla ve tamamıyla bu meslek örgütünün 

başarısıdır. Bunu özellikle bir örnek olarak verdim. Tabii ki bizler, Oda Başkanları, 
meslek mensupları yaşadığımız sorunlar konusunda mali idarenin adım atmasını 
beklememiz son derece doğaldır. Yine bununla bağlantılı TÜRMOB Genel Kurul 
iradesiyle çıkmış olan yönetmeliklerin çok kısa sürede yayınlanmasını da beklediğimizi 
özellikle çizmek istiyorum. Şimdi, Sayın Müsteşarım, bir konuyu ibretle izliyorum, Türk 
Ticaret Kanunu sürecini uzunca süredir izleyen kişilerden biriyim. Yani Türkiye’de 
şeffaf, hesap verir, kayıt dışının ortadan kalkması adına atılan bir kanun, ibretle 
izliyorum ki bu kanun yok edilmeye çalışılıyor. Evet, tereddütler giderilecek ama bu 
kanunun özü ortadan kaldırıldıktan sonra ne geriye kalacak bunu da herkesin takdirine 
sunmak istiyorum. Özellikle bunun feryatlığını yapanlara karşı da bu meslek örgütü 
sessiz olmaması gerekiyor.  

 
Birkaç kırmızı çizgilerimizle sözümü tamamlamak istiyorum. Şimdi, konuşmanızda çok 
enteresan bir şey söylediniz, bilmiyorum böyle mi ifade ettiniz, yani bağımsız denetim 
yapacak olan kişilerin meslek mensubu olmayan kişiler tarafından da yapılabileceğini 
ifade ettiniz. Kesinlikle bilmiyorum bunu hangi anlamda ifade ettiniz, biraz açılmasında 
büyük bir yarar var. Biraz önce hocalarım da ifade etti, bizim de bildiğimiz kadarıyla 
bağımsız denetim yapma konusunda aranan en önemli kriterin meslek mensubu olma 
kriteri artı eğitimdir. Ve eğitimde de biraz önce ifade edildi, gerçekten TÜRMOB’un 
büyük bir özverisiyle bu eğitim sürerken ve bunun dışındaki bir kesimin monte 
edilmesini, ikincisi unvanlar arasında bir ayrıcalık tanınmasını ve en önemlisi de sınav 
yapılarak lisanslamaya bu meslek örgütünün sessiz kalmayacağını bunun altını özellikle 

çizmek istiyorum. Çünkü bu işin bir ekmek kavgası olduğunu biliyoruz, ekmeğimize kim 
göz dikiyorsa bu meslek örgütü buna izin vermeyecektir. Ben sizin de Bakanlık olarak da 



buna izin vermeyeceğinize yürekten inanıyor, saygı ve sevgi sunuyorum. Teşekkür 
ederim.  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederim Sayın Arıkan. Ankara Odası Başkanımız Sayın Mehmet Koç buyurun. 
Biraz kısa olursa mutlu oluruz Sayın Koç.  
 
MEHMET KOÇ 
ANKARA SMMM ODASI BAŞKANI 

 
Sayın Başkan, Maliye Bakanlığının Değerli Müsteşarı, Oda Başkanı arkadaşlarım hepinizi 
Ankara Odası adına saygıyla selamlıyorum.  
 
Öncelikle Sayın Müsteşarımızın bizlerin arasında olmasından dolayı duyduğum 
memnuniyeti belirterek sözlerime başlıyorum. Mutlaka, burası yabancı bir ortam değil 

Sayın Müsteşarım. Biz, iki kesim birbirimizin yaptığı işleri tamamlayan ve bu ülkenin 
bütçe kaynaklarını oluşturan iki taraf olarak elbette ki yabancı değiliz. Yine biliyoruz ki, 
sizin de ifade ettiğiniz gibi Maliye Bakanlığının beklentileri ve bizim beklentilerimiz 
ülkenin geleceği açısından mutlaka çakışıyor. Ama biz bugüne kadar 86 bin kişilik bir 
meslek camiası olarak Maliye Bakanlığının bizden beklentilerini eksiksiz yerine 

getirmeye çalıştık ve vermiş olduğumuz hizmetlerin ağırlıklı bir kesimini de Maliye 
Bakanlığına hitaben yapıyoruz. Ama bizim beklentilerimize gelince ne yazık ki 
Bakanlıktan aynı yaklaşımı bugüne kadar gördüğümüzü söyleyemeyiz. Gerçekten 
yıllardan beri biriken mesleki sorunların çözümü noktasında özellikle son yıllarda ne bir 
diyalog yakalayabildik, ne de beklentilerimiz vermiş olduğumuz raporlar doğrultusunda 
çözüm önerileriyle karşımızda bir diyalog ortamının oluşmadığını da gördük. Bu elbette 
ki bizim camiamızın motivasyonu da son derece azaltan, yok sayan bir ortama doğru da 
götürmekte. Bir taraftan son düzenleme ile geçen hafta Meclis’ten geçen Amme 
Alacaklarının Tahsili Usulü hakkındaki Yasa ile hiç eşi benzeri görülmemiş, bizim 
muadilimiz olan serbest meslek gruplarına getirilmeyen harçlar, ağır harçlar muhasebe 
meslek camiasını da motivasyon olarak çökertmiştir. Sayın Müsteşarım, gerçekten bir iki 

örnekle bu konuyu biraz açmak istiyorum, zira meslek camiası bir infial halindedir bu 
çıkan düzenlemeyle. Mühendisler ruhsatlarını alırken 448 lira ödüyorlar, uzman 
doktorlar hayatları boyunca bir defa 448 lira ödüyorlar, avukatlar hayatları boyunca 448 
lirayı bir defa ödüyorlar ve diğer serbest meslek erbapları da bir kısmı da, örneğin 
veterinerler 187 gibi bir rakam ödüyorlar. Ancak muhasebe mesleği mesleğin her 
aşamasında 450 lira ile başlayıp, harçlara tabi tutuluyor. Bir mühendis ruhsatını alırken 
448 lira ödedikten sonra yapı denetim şirketi kurduğunda ayriyeten bir harca tabi 
tutulmuyor. Gerçekten Türk Ticaret Kanunuyla birlikte bir heyecan yakalamıştık ancak 
değişiklikler noktasında ortaya çıkan durum beklentilerin de yok olmasına neden oldu. 
Plan Bütçe Komisyonunda Gelir İdaresi temsilcisi çok ciddi anlamda bir piyasa oluşuyor, 
çok para kazanacak meslek mensupları biz de bu alanı vergiliyoruz dedi. Gerçekten şu 

an 92 şirketle yapılan bağımsız denetim Türkiye çapında ne yazık ki 10 şirket tarafından 
ağırlıklı %80’i yapılmaktadır denetimin. Geriye kalan 80 firmanın yıllık ciroları 150 bin 



lira dahi değildir Sayın Müsteşarım. Bu harçlarla birlikte yetkilerin yenilenme 
aşamasında ne yazık ki 80’e yakın firma faaliyetlerine son vermek zorunda kalacaklar ve 
bağımsız denetim alanı yabancı kaynaklı sınırlı sayıda firmanın tekeline ve insafına terk 
edilmiş olacaktır. Sonuç olarak rekabetin ortadan kalkacak olmasından dolayı bir, 
bağımsız denetimin kalitesi düşecek, iki, bağımsız denetim ücretleri çok fahiş hale 
gelecektir. Bu yüzden bu düzenlemenin yeniden gözden geçirilmesi gerektiğine 
inanıyoruz. Gerçekten biriken mesleki sorunların üzerine bir de böyle çok fahiş 
miktarda harçların gelmesi muhasebe meslek camiasının kaldıramayacağı bir 
durumdur, meslektaşlar infial halindedir, meslektaşlar çok ciddi anlamda moral 
motivasyon anlamında sıfır noktasındadır. Bu sorunlarımıza, diğer sayılan sorunlarla 
birlikte bu sorunun da çözülmesi gerekmektedir. Saygılar sunarım. 

 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ediyoruz Sayın Koç.  Ankara Yeminli Mali Müşavirler Odası Başkanı Sayın Halil 
Başağaç, buyurun Sayın Başağaç.  

 
HALİL BAŞAĞAÇ 
ANKARA YMM ODASI BAŞKANI 
 
Saygıdeğer Hazirun, hepinizi saygıyla selamlıyorum. Ben, benden önce konuşan Sayın iki 

Başkanın konuşmalarındaki konuları tekrarlamaktan kaçınarak şu kadarını söyleyeyim; 
gerçekten harçlar konusunda bir düzeltme yapılması lazım, özellikle her yıl yeniden belli 
şirketlerden harç alınmak istenmesi Türkiye’de kurumsallaşmayı istememize rağmen 
önleyen, engelleyen bir yaptırım olarak, bir ödeme şekli olarak son anda karşımıza 
sürpriz bir şekilde çıkartıldı. Çok ilginçtir bunu sorduğumuzda Gelir İdaresi “Haberim 
yok!” dedi ama komisyonlarda da gelip savundu. Bu da bir çelişki! Fakat Sayın 
Müsteşarım ben özellikle söz alma nedenim biraz da bizim Odamızın üyesi olmanız 
nedeniyle samimi bir dille konuşmak istiyorum. O nedenle düşüncemi belirtmek 
istiyorum. Şimdi, Allah kimseye vermesin ama ben yaşamımda aile yakınlarımda çok 
sağlık problemleriyle uğraştım ve bazı konularda gerçekten bir pratisyen doktor kadar 
tıbbi bilgilerim var ama hiçbir zaman ben de doktorluk yapayım, ya gideyim bir sınava 

gireyim belki kazanırım, doktorluk yapayım gibi bir düşünceye kapılmadım. Sanırım 
bunu niye söylediğimi anlıyorsunuz. Şimdi, elbette şahsi fikriniz olduğu için saygı 
duyuyorum, bir şey diyemem ama eğer 3568 sayılı Kanun’a göre bir meslek yaratmışsak 
bu meslekteki unvan, diploma ve ruhsatlara saygı duymak lazım. Belki doğru, sokaktan 
bir ressamı çağırsanız, otursa çalışsa, çok becerikli zeki biriyse girse sınavı kazansa 
bağımsız denetçilik ruhsatını alabilir ona hiçbir itirazımız yok, o kişinin zekasına kalmış 
bir şey. Ama çağımızda artık dünyanın geldiği ortamda, bilimsel ortamda hiçbir zaman 
diplomanın, ruhsatın varlığının yadsınmaması gerekir. Dolayısıyla umarız yanlış 
anlamışızdır, eğer öyle değilse 3568’e göre ruhsat almamış herhangi birisinin sınavlara 
girerek, kazanarak da olsa bu mesleği yapmasına bizden çok bu mesleğin en fazla ilgili 
olduğu Maliye Bakanlığının en yüksek yöneticilerinden biri olarak sizin karşı çıkmanız 

gerekir. Saygılar sunarım.  
 



 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederim Sayın Başağaç. Son bir İzmir söz istedi herhalde. Buyurun Sayın 
Feyzullah Topçu. Yeminli Odasından başka söz almak isteyen var mı? Yok, peki. Buyurun 
Sayın Topçu. 
 
FEYZULLAH TOPÇU 
İZMİR SMMM ODASI BAŞKANI  

 
Sayın Genel Başkanım, Sayın Müsteşarım, Değerli Oda Başkanları, Değerli Yönetim 
Kurulu Üyeleri hepinizi İzmir Odası adına sevgi ve saygılarımı sunuyorum. Öncelikle 
benden önce konuşma yapan Değerli Oda Başkanlarımın tüm söylediklerine yürekten 
katılıyorum. Birkaç görüşümü de paylaştıktan sonra sözlerime son vereceğim 
uzatmadan.  

 
Şimdi, öncelikle şunu söylemek lazım; TÜRMOB 23 yıldan beri özellikle Maliye Bakanlığı 
ile iyi diyalog içinde ilişkilerini sürdürmeye devam etti bugüne kadar. Sebebi de, zaten 
ülkemizde yoğun bir sorun var, biz de bu sorunun bir parçası olmayalım diye hep 
sürdürdük. Ama baktığımızda bu geçen 23 yıllık süre içerisinde meslektaşlarımıza 

verilmiş bir hak, bir yetki yoktur. Kimse de bunu verdik diye iddia edemez. Bu nedenle 
sorunların Bakanlığın yapmış olduğu her türlü yasal düzenleme sonucunda hemen 
arkasında meslek mensuplarına iş yükü ve ağır angaryalar yüklenmeye devam edildi bu 
süreç içerisinde. Bu dönemde çok yoğun iş hacmi ve yoğun iş yükü sebebiyle de 
meslektaşlar gerçekten de stresli bir dönem geçiyorlar ve biraz önce Sayınlı Yeminli Oda 
Başkanının söylediği gibi psikolojileri bozuldu. Yani bu da gerçekten bazı illerde, mesela 
İzmir’de birebir yaptığımız çalışmalarda da bunu da tespit ettik, bu konuda da elimizde 
veriler var. Tabii bu sorunların aslında Sayın Genel Başkanımız da bir rapor şeklinde 
Sayın Müsteşarımıza sunacak, halledilmeyecek konular yok ve bazı konularda sanki bizi 
yok sayan kararlar alınıyor. Mesela geçenlerde Katma Değer Vergisi tevfikatı uygulandı, 
aslında taslak halindeyken biz örgüt olarak mali müşavirlerin ve yeminli mali 

müşavirlerin ve belli bir oranda tevfikata tutulmasını bir öneri şeklinde vermiştik. 
Tevfikatla ilgili tebliğ yayınladı, biz yoğuz! Yani bu bir cezalandırmadır aslında, bu gibi 
yaptırımlar, bu gibi düzenlemeler tabii meslek mensubunu da artık tepki noktasına 
getirmiştir.  
 
Şimdi, tabii bizler de bu tabandan gelen, yöneticiler olarak tabandan gelen bu tepkileri 
artık durduramaz noktaya geldik. Hatta bazı illerimizde meslek mensupları gruplar 
halinde sokağa çıkalım, eylem yapalım noktasına geldi. Eğer bu koşullar bu şekilde 
devam ederse ne TÜRMOB ne Odalar hiç kimse artık bu tepkiyi durduracak durumda 
değildir. Çünkü sanal ortamda, mail ortamında, forumlarda tartışmaları izliyoruz. Bu 
yöneticiler ne yapıyor, bu Bakanlığa neden tepki vermiyor, bunları hepimiz zaman 

zaman görüyoruz. Ve bu tepkiler de giderek artıyor. Çok kısa süre içerisinde bu mesleki 
sorunlarımızı, uygulamadan doğan sorunlarımızı, örgütsel sorunlarımızı eğer 



çözemezsek elbirliği içerisinde dediğim gibi toplumsal bir eylem kapıda! Bunu da hiç 
kimse durduramayacak. O yüzden bizim yapacağımız şey öncelikle Sayın Müsteşarıma 
teşekkür ederim, geldi bizi dinledi, sorunlarımızı rapor halinde vereceğiz. Yapacağımız 
işe birebir değil TÜRMOB ile Bakanlık temsilcilerinden oluşan bir komisyon kurularak, 
bu komisyon bu sorunlarımızı tek tek ele alarak çözme noktasına gitmesidir. Aksi 
takdirde dediğim gibi gerçekten de hem Bakanlık temsilcileri hem de yöneticiler olarak 
bizler zor durumda kalacağız. Bu önerilerimin dikkate alınmasını istiyorum, hepinize 
sevgi, saygılarımı sunuyorum.  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 

 
Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
 
Sayın Müsteşarım, tam bir sene tesadüfen böyle bir program, böyle bir şey yapmamıştık 
ama tam bir sene önce 21 Mayıs 2011 tarihinde Gelir İdaresi Başkanı Sayın Mehmet 
Kilci’yi ve bürokratlarını yine bir Başkanlar Kurulu Toplantımıza misafir etmiştik. Ve 

bugün açılış konuşmamda sıraladığımız sorunlarımızın bir kısmını yine bir sene önce 
kendileriyle paylaşmıştık ve bir rapor sunmuştuk. O günden bu güne Sayın 
Başkanlarımızın önünde açık yüreklilikle söyleyebilirim ki, samimiyetle söyleyebilirim 
ki, Maliye Bakanlığı özellikle Gelir İdaresi Başkanlığıyla görüşme açısından, randevu 
alma açısından, gidip gelme açısından, birbirimizi dinleme açısından hiçbir sıkıntımız ve 

hiçbir sorunumuz olmadığını buradan açıklıkla açıklayabilirim. Ancak masada çözüm 
bekleyen sorunlarımız noktasında aynı şeyi söyleyemem. Sorunlarımızın çözümü 
noktasında aynı başarı, aynı performans karşılıklı olarak gösterilememiştir. Ben 
inanıyorum ki, çok etkin ve yetkin bir konumdasınız, bu konulara çok ilgi duyan bir 
kişiliksiniz, mesleki sorunlarımızı yakından takip edecek ve onlara çözüm 
getireceğinizden kesinlikle hiçbir şüphemiz yok ve Genel Başkan olarak bunlara son 
derece inanıyorum ve özellikle mesleki sorunlarımız ve mesleğin yetki anlamında 
uygulanması anlamında yara almaması için 3568 sayılı Meslek Yasamızın yürütmesi 
Bakanlığınızdadır. Bir zarar veya mesleğimizle ilgili bir tehdit olduğu zaman ben 
inanıyorum ki yürütme sahibi bir Bakanlık olarak bizden önce ilk tepkiyi siz 
göstereceksinizdir, bu Yasa’ya sahip çıkacaksınızdır, bu mesleğe bir zarar gelmesine 

müsaade etmeyeceksinizdir. Çünkü hepimizin en sonunda gelip bütünleşeceği ve bir 
arada olacağı yer burasıdır diye düşünüyorum. Ben bu duygu ve düşüncelerle 
katıldığınız için, bizi onurlandırdığınız için çok teşekkür ediyorum ama son bir söz, son 
bir açıklama yapmak istiyorsanız size tekrar mikrofonu bırakmak istiyorum. Buyurun 
Sayın Müsteşarım. 
 
NACİ AĞBAL 
T.C. MALİYE BAKANLIĞI MÜSTEŞARI 
 
Başkanım teşekkür ediyorum. Sayın Başkanlarımızın ifade ettiği konularla ilgili olarak 
açıkça ifade edeyim ben, hiçbir şekilde bir önyargı, bir olumsuz tutum olduğunu 

düşünmek bile beni üzer. Öyle bir anlayış olmadığını açık yüreklilikle ifade edeyim. 
 



Konuşmamda da belirtmiştim bazı konulara farklı bakabiliriz, bu her konuda aynı 
düşünmemizi gerektirmez ama birbirimizi anlamaya çalışmamız lazım, iletişimi 
kurmamız lazım. Demin Sayın Başkanımıza da onu söyledim, yani herhangi bir tarihte 
bir rapor veriliyor ama belki de bizim bu buluşmaları da böyle kurumsal bir platforma 
çekmemiz lazım. Kendisine de teklif ettim, yani üç aylık, altı aylık periyotlarda TÜRMOB 
Yönetim Kuruluyla Maliye Bakanlığı yetkilileri bir araya gelir, raporda sunduğunuz, 
ajandada yer alan eksiklikler ve yapılacaklar konusunda karşılıklı görüş alışverişinde 
bulunuruz, çözebildiklerimizi de çözeriz. Belki de yapmamız gereken bu, Sayın Başkana 
da bunu teklif ettim, eğer kendileri de kabul ederse ben de arkadaşlarımla görüşeyim 
takvime bağlayalım. Yani belirli periyotlarla kabul ederse bir araya gelelim. Şu anda bir 
sene önce verdiğiniz rapor da dahil olmak üzere bugün getirdiğiniz konuları da 

konuşalım, çözebildiklerimizi çözelim, siz de bunu Odalarla paylaşın.  
 
Sahada, tabanda bir moral bozukluğu ve olumsuz bir endişe var şeklindeki 
değerlendirme bizi de ziyadesiyle üzer. Yani böyle şeylerin olmasını istemeyiz, bütün 
meslek mensuplarının hani alın teridir, emektir bu çaba içerinde bir takım 
yükümlülükler getiriyoruz, bunların getirdiği ilave iş yükleri olacaktır, onun gerektirdiği 

hani ilave düzenlemeler neyse onları da yapalım ama sizden de ben rica ediyorum; hani 
olabilir, arkadaşlar kendi bulundukları yerden belki meseleleri o şekilde 
değerlendiriyorlar ama sizin en azından bulunduğunuz noktalar itibariyle daha olumlu, 
daha pozitif, daha katılımcı bir anlayışla arkadaşlarımızı iyi şeyler konusunda 
bilgilendirmeniz, yapılacaklar konusunda iyi niyetleri onlarla paylaşmanızı ben temenni 

ederim. İnşallah daha güzel gelişmeler olur.  
 
Bu Türk Ticaret Kanunu ile ilgili söylediğim konuyu da tartışılan bir konu olarak 
değerlendirmenizi isterim, böyle bir konunun tartışıldığını, tartışılmakta olduğunu 
bilmenizi isterim. Benim ifade ettiğim husus budur, böyle bir tartışmaya ilişkin 
görüşünüz konusundaki hassasiyetinize de ben katılıyorum, sonuçta doktor doktordur, 
yeminli mali müşavir yeminli mali müşavirdir. Tartışılabilir konular bunlar, nereden 
baktığınıza bağlı. Bu çerçevede ben tekrar hepinize teşekkür ediyorum. İnşallah 
bugünkü toplantıda yani açık ve samimi düşüncelerimi ifade ettim. Dediğim gibi iletişim 
konusunda da kapımız her zaman için açık, yani bu tür toplantılar dışında Oda 
Başkanlarımızdan herhangi bir şekilde bir konu görüşülmek istendiğinde sonuna kadar 

kapım açık. İnşallah bir araya da geliriz, çok teşekkür ediyorum. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederim Sayın Müsteşarım. 
 
Değerli Başkanlar, geçen sene tabii ki bir şikayet değildi Sayın Müsteşarım, geçen sene 
sunmuş olduğumuz raporu güncelleyerek Sayın Başkanların huzurunda ben bir örneğini 
size takdim edeyim. Sizin önerdiğiniz doğrultuda periyodik tarihlerde bir araya gelmeyi 
büyük bir memnuniyetle kabul ediyoruz. En azından verdiğimiz raporu takip etme 

açısından kapınızı aşındırabiliriz, sık sık ziyarete gelebiliriz. Güzel çalışmalarımız vardır, 
örneğin tamamlamış olduğumuz vergi daireleri arasında uygulama birlikteliğini 



sağlayabilecek bir taslak çalışmamız var, hemen ilk etapta oradan başlayalım. Son şeklini 
Gelir İdaresi Başkanlığımızdan verelim. İki kurumun kimliğini de, yani Gelir İdaresi 
Başkanlığı ile TÜRMOB kimliğinde baskısını da biz üstlenelim ve bunu bitin Türkiye’ye 
dağıtımını sağlayalım ve uygulama birlikteliğini hep beraber başaralım diyorum. Böyle 
bir başlangıç da yapalım ve sorunlarımıza çözüm geleceğinden ötürü şimdiden 
vereceğiniz katkılar için teşekkür ediyorum. Bizi tekrar onurlandırdığınız için, verdiğiniz 
katkılar için teşekkür ediyor, hepinize saygılar sunuyorum.  
 

ARA 
II. OTURUM 

 

NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Değerli Başkanlar, II. Oturumumuza başlıyoruz. Bir kez daha hoş geldiniz diyoruz, biz 
bize kaldık şimdi. Bir iki bilgilendirmeyle izin verirseniz, ondan sonra söz almak isteyen 
Oda Başkanlarımıza söz vereceğiz tabii.  

 
Bildiğiniz gibi geçen hafta 6183 Amme Alacaklarıyla ilgili bazı kanunlarda değişiklik 
yapan bir kanun tasarısıyla ilgili, artık tasarı da değil, 6223 oldu herhalde Yasa numarası 
da, Meclis’ten öyle bir Yasa geçti, bizim ruhsat harçlarıyla alakalı. Özellikle, o konudaki 
çalışmalarımızla ilgili biz, Odalarımıza da bilgi mahiyetinde süreci nasıl takip ettiğimizi, 

ne önerdiğimize dair bilgi yazıları gönderdik ve Meclis’te görüşüldüğü günde, Grup 
Başkan Vekillerinin Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanı ve Başkan Yardımcılarının 
telefon numaralarını içeren bir listeyi ve gönderilmesi gereken bir metni de Odalarımıza 
gönderdik. Hepinizin bilgisi dahilindedir; ilk etapta 1.750, 1.500 ve 1.250 liralık YMM, 
SMM ve Bağımsız Denetim yetkilendirmesiyle ilgili rakamlar vardı ve her yıl kamu 
yararına tabi şirketlerin denetimini yapacak bağımsız denetim kuruluşlarının da yıllık 
30.000 lira, diğer firmaların denetimini yapacak denetim şirketleri için de her yıl 15.000 
liralık bir taslak vardı ilk etapta. Plan Bütçe’nin birinci gününe katıldığımızda iki kere 
söz aldık ve bu rakamların yüksek olduğunu, diğer meslek gruplarının muadil 
rakamlarının ölçülerini ve bir çalışmasını yapmıştık, onları söyledik. Plan Bütçe 
Komisyonunda 12 tane milletvekili ile görüştük ve hazırlıklarımızı bütün partilere, hiç 

parti gözetimi yapmaksızın, AK Parti, Cumhuriyet Halk Partisi ve Milliyetçi Hareket 
Partisi, hatta BDP’nin bile bir milletvekili vardı, O’nun ile de görüştük ve konuyu 
kendilerine anlattık. Aynı gün partiler, gruplar kendi aralarında anlaşarak konunun Alt 
Komisyona taşınması noktasında öğlen arasında anlaşmaya vardılar. Ondan sonra iki 
gün de Alt Komisyon çalışmaları devam etti; Alt Komisyonda da Yeminli Mali Müşavirlik 
50 lira artarak 1.800 liraya, Bağımsız Denetim yetkisini kullanacak bağımsız denetçiler 
için 900 lira, Serbest Muhasebeci Mali Müşavirlik için 450 liralık rakam. Daha sonra da 
30.000 liralık bağımsız denetim kuruluşları için olan rakam, ilk yıl 30.000 lira, onu takip 
eden yıllarda her yıl 10.000 liranın altında olmamak şartıyla 5/1.000 tutar, 15.000 liralık 
rakam da ilk yıl, 15.000 lira, ondan sonraki takip eden yıllarda 5.000 liranın altında 
olmamak üzere 5/1.000 tutarlarıyla Plan Bütçe’den geçti. Ondan sonra da Genel Kurulda 

sadece bir “kelime” değişikliği yapıldı, “bağımsız denetimden elde edilen gayrisafi 
hasılat” ifadesi getirildi ve bu şekilde de 6223 sayılı Yasa olarak bugün, yarın, birkaç gün 



içerisinde bildiğim kadarıyla Cumhurbaşkanlığının onayından da geçti ve Resmi 
Gazetede belki de bugün, yarın yayınlanmak üzere sırasını aldı. 
 
Tabii, işte, bugünkü Raporumuzda da dile getirdik, söz alan Oda Başkanlarımız da, 
özellikle Ankara Oda Başkanımız Sayın Koç, özellikle bu konuyla ilgili çok değerli, toplu 
da bir açıklama yaptı, teşekkür ediyoruz kendisine, dile getirdik. En son Plan Bütçe’de 
Sayın Bakan bile bu noktada hep anlatmaya çalıştık, bir tekelleşmeye yol açar, bağımsız 
denetim, birkaç firmanın elinde kalır şeklinde izahlarımıza rağmen en son Plan Bütçe’de 
Sayın Bakan; “Böyle bir endişe varsa ve bu gerçekten, böyle olacaksa Genel Kurul 
aşamasında bunu dikkate alır, düzeltiriz.” demiş olmasına rağmen Genel Kurul 
aşamasında hiç gündeme bile gelmedi. Tam Genel Kurul günü, bu Yasanın görüşüldüğü 

gün, Eski Kütahya Oda Yöneticimiz, iki dönem öncede Milletvekili olan Yeminli Mali 
Müşavir Abdullah Cantimur da bildiğiniz gibi Maliye Bakan Yardımcılığı görevine 
getirildi, o gün daha görevinin 2. günüydü, kendisini ziyaret ettik, makamında hem 
tebrik ettik hem konuyu da kendisine aktardık. Bilgisi dahilinde olduğunu ve Sayın 
Bakanın da o anda işte, bu konuyla alakalı Meclis’e gittiğini de söyledi. Oradan Sayın 
Nurettin Canikli’nin yanına gitmek istedik, Kendisinden ama Ankara’da değildi 

Giresun’da olduğu söylendi, onun için Grup Başkan Vekillerinden Kayseri Milletvekili 
Mustafa Eritaş ile görüşme fırsatı bulduk. Kendisine de izah ettik konuyu; O da bilgisi 
dahilinde olduğunu ama arkadaşlarla görüştüğünü ve bu rakamların uygun olduğunu, 
değişmeyeceğini ifade etti. Biz, durumu biraz ısrarcı anlatırken “son bir kez, bir kere 
daha arkadaşlarla görüşürüm” şeklinde herhalde bizi kırmamak adına böyle bir, sonuç 

alamadığımıza göre, öyle düşünüyorum. 
 
Bütün çabalarımıza rağmen ancak işte, o 30.000 liradan 5/1000 ve 10.000 liralık rakamı, 
15.000 liradan da 5.000 lira ve 5/1.000 rakamına, bir de SMM, YMM ve Bağımsız 
Denetim safhasındaki 4450, 900 ve 1.800 liralık rakamlara gelebildi. Bir de anlattık, 
dedik ki “hiçbir meslek grubunda mükerrer ödeme yok, biz de SMM olacak, bu harcı 
ödeyecek, işte, YMM olacak bu harcı ödeyecek, Bağımsız Denetim yetkisini alacak bu 
harcı ödeyecek, Bağımsız Denetim firması kuracak bu harcı ödeyecek”. Yani bütün, 
hiçbir meslek grubunda mesela, Tabiplikte de var bu ama bir kere ödeniyor ve almış 
olduğu bütün tabiplik, akademik unvanlardan sonra ikinci bir harç, ikinci bir uygulama 
yok. Biz de maalesef, böyle bir şey oldu ama süreç içerisinde herhalde düzelebileceği 

veyahut da hatanın tespit edilebileceği, görülebileceği umudumuzu, ümidimizi her 
şeyden önce yitirmek istemiyoruz ve düzelebileceğini, en azından düşünmek istiyoruz.  
 
Bu noktadaki bilgiler bu çerçevede.  
 
Onun dışında Oda Başkanları biraz sonra, erken ayrılacağını söyleyen Oda Başkanları 
var, onun için sizlerle bir Yönetim Kurulu kararını paylaşmak istiyorum, izninizle, ondan 
sonra söz almak isteyen Oda Başkanlarımıza söz vereceğiz. 
 
Dün Yönetim Kurulu Toplantımız vardı; hem arkadaşlarımızdan gelen talepler üzerine, 
istekler üzerine 13 Haziran’ın bir kutlama ile beraber her Oda kendi ilinde bir basın 

açıklaması yapabileceği bir karar aldık. Ama hem 13 Haziran’ı kutlayabilecek hem de 
mesleki sorunlarımızın ve sıkıntılarımızın dile getirilebileceği bir basın açıklaması, basın 



bildirisi. Bu metni, TÜRMOB olarak biz hazırlayacağız ve sizlere bir yazı ile bildireceğiz, 
ortak bir metin olsun diye. Her Oda, kendi ilinde mahalli yayınlarda, gücü olan 
Odalarımız ulusal yayında, basında da bu basın duyurusunu, basın metnini kamuoyuyla 
basında paylaşsın diye bir kararımız var. Ama bütün bununla beraber de sağlıklı bir 
sonuç alınabilmesi için TÜRMOB olarak da 1 gün önce, yarın 13 Haziran; “13 Haziran, 
Meslek Yasamızın çıkış yıldönümü, 23. Yılımızda çalışmalarımız şunlar şunlar olmakla 
beraber sorunlarımız bunlardır. Yarın 83 Odamız, 87.000 meslek mensubumuz ilgili 
Odalarında basın açıklamalarını yapacaklardır ve kamuoyuyla bir basın bildirisi 
paylaşacaklardır” şeklinde bir ilan da vermek istiyoruz. Bundan bilginiz olsun. Tamamen 
siyaset ile ilgisi olmayan mesleki sıkıntılarımıza yönelik, hiçbir kesimi karalamadan, 
suçlamadan, cephe almadan mesleki sıkıntılarımıza, sorunlarımıza yönelik hem 13 

Haziran’ı kutlayan bir mesaj hem de onunla beraber 23. Yılımızda bile halen 
sorunlarımızın beklediği ve çözülemediğine dair, kibar yollu mesleki açıdan, 
kamuoyuyla paylaşacağımız bir metin ve bunun da bizim tarafımızdan gazetede 
verileceği bir ilan ile bunu paylaşmak istiyoruz, bu bilgiyi sizinle. Herhangi bir sıkıntısı, 
bir şeyi yok, herkes kendi ilinde kendi üyesiyle sınırlı olacak, sınırlı yapacak bu işi, 
merkezi anlamda zorunlu bir illa ki, şu meydanda yapalım diye değil ama tabii, bütün 

Odaların, bütün Yönetimlerin üyeleriyle beraber bu basın açıklamasının yapılması bu 
Meslek Örgütü açısından uygulama birlikteliği ve bütünlüğü açısından çok önemlidir. 
Hele biraz önce Sayın Müsteşarın, bağımsız denetimin hangi boyutuna gidebileceği 
bilgisini ve izlenimini aldıktan sonra bizim, bizden başka dostumuzun olmadığı, 
birbirimize çok sahip çıkmamız gerektiği, izninizle sen yaparsın, ben yaparım, yeminlisi 

yapar, SMM’si yapar, o yapar, ben yaparıma gerek olmadığı, en azından ruhsatlı meslek 
mensuplarının unvanı ne olursa olsun birbirilerine sahip çıkması gerektiğini çünkü 
dışarıdan bizi zorlayan ve tehdit eden meslek mensubu olmayan kişilerin varlığını, 
güçlerin varlığını gördüğümüz zaman birbirimize olan ihtiyacımızın ne kadar önemli 
olduğu bir kez daha ortaya çıktı, böyle bir bilgiden sonra. Onun için böyle bir bilgiyi de 
sizlerle paylaşmış olayım.  
 
Bu konuda sizlere söz vereyim ve Toplantımızın bu safhasını böyle gerçekleştirmiş 
olalım. Hem sabahki Oturumu hem diğer konularla alakalı söz almak isteyen Oda 
Başkanımız varsa söz vereceğiz. Buyurun, söz sizin, 
 

Buyurun Sayın Koç, 
 
MEHMET KOÇ 
ANKARA SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Sayın Başkan, Değerli Arkadaşlar, burada birbirimize ajitasyon çekmenin bir anlamı 
olmadığını düşünüyorum. 23 yıldır çözüm bekleyen sorunlarımız ortada. Bir taraftan 
duyarsız kalan bir siyasi irade ve doğal olarak Bakanlık ve Gelir İdaresi, bir taraftan da 
hizmet vermiş olduğumuz müşterilerimizle ve kurumlarla yaşadığımız sıkıntılar ortada. 
Belki bugüne kadar yaşamış olduğumuz sıkıntıları, çözüm bekleyen sorunlarımızı 
kamuoyu ile paylaşma noktasında bir adım atamadık. Ama artık “bıçak kemiğe 

dayandığı” noktadayız diyoruz. O yüzden bir taraftan 23 yılın hem bir muhasebesini 
yapmak hem de toplumsal kesimlere muhasebe camiasının yaşamış olduğu sıkıntıların 



doğru anlatılabilmesi açısından da gerçekten, bu seneki 13 Haziran, diğerlerinden biraz 
farklı olmalı. Gerek siyasi iradeden çözüm bekleyen mesleki sorunlar açısından 
taleplerimiz gerekse de kamuoyu ve diğer kesimlere anlatım noktasında kitlesel bir 
basın açıklamasının yapılması önem arz ediyor. Yoksa iller bazında, bölgelerimiz 
bazında çıkar, bir basın bildirisini göndeririz, bölgesel bazda ya da ulusal basında bir, iki 
televizyonda çıkar sorunlarımızı da anlatırız ama bu sene biraz farklı olmalı diye 
düşünüyorum.  
 
O yüzden biz, Ankara’da 10 gündür bir çalışma yapıyoruz; gerek Oda Danışma 
Meclisinde gerek seçime girmiş grupların temsilcileriyle bir toplantı yaptık, belli 
kararlar aldık. Bu basın bildirisini, her zamanki gibi olduğu gibi sadece Atatürk anıtına 

bir çelenk koyma şeklinde değil, eğer bu sorunların çözüm mercii, Maliye Bakanlığı ise 
bu basın açıklamasının Maliye Bakanlığını önünde yapılması noktasında bir karar aldık. 
13 Haziran günü, henüz saatini belirlemedik, büyük ihtimal öğle saatlerine doğru olur, 
mesainin de bittiği öğle arası tatiline denk gelecek şekilde, bağımlı çalışanların da rahat 
katılımı için. Bir taraftan 13 Haziran’da hizmet üretimini duyuracağımızı diğer taraftan 
da taleplerimizi Maliye Bakanlığının önünde bir basın açıklamasıyla yapacağımız 

kararını aldık. 
 
Bence yapacağımız basın açıklamalarının; bir, meslektaşların çoğunluğunun katılımıyla 
kitlesel bir basın açıklaması haline dönüştürmemiz gerekir. Eğer sorunlarımıza hizmet 
vermiş olduğumuz kesimlerin, müşterilerimizin de bir nebze duyarlı olmasını 

bekliyorsak bunu iyi duyurmalıyız diye düşünüyorum. Bunun öncesinde yerellerde 
gerek yazılı basında gerek görsel basında bunun bir altyapısı da oluşturulmalı, 13 
Haziran iyi anlatılmalı Değerli Arkadaşlarım, çekmiş olduğumuz sıkıntılar iyi anlatılmalı.  
 
Bir de şöyle de bir durum var; zaten taban kaynıyor, belki çok yoğun bir çabaya da gerek 
kalmaksızın Odalarımızın yapacağı açıklamalarla zaten üyelerimiz, bizim duyurularımız 
neticesinde böylesi bir kitlesel basın açıklamasına da katılım sağlama noktasında çok da 
duyarlı olacaklardır. O yüzden bu 13 Haziran, diğerlerinden çok farklı olmalı diyorum.  
 
Şimdi taleplerimizi bir kez de basın aracılığı ile ilgili kesimlere duyuralım, bekleyelim. 
Müsteşarın da sözü var, “bu sorunlara da duyarsız kalmayacağız” diyor. Bekleyelim, belli 

bir sürede bunu bekleriz, daha sonra eğer gerçekten samimi bir yaklaşım göremiyorsak 
başka eylem çeşitlerini de ileriki tarihlerde değerlendiririz. Hiç kimse bu yapacağımız 
basın açıklamasının ya da kitlesel gösterinin yasadışı bir eylem olduğunu düşünmesin. 
Biz, geleceğimize sahip çıkıyoruz, biz, ülkemize sahip çıkıyoruz, biz, onurumuza sahip 
çıkıyoruz değerli arkadaşlarım. Bunu, böyle değerlendirmeliyiz. Biz, ekmeğimize, 
aşımıza sahip çıkıyoruz. O yüzden bu 13 Haziran’ı iyi değerlendirmemiz gerekir diye 
düşünüyorum. 
 
Teşekkür ederim. 
 
 

 
 



 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederim Sayın Koç. 
 
Evet, Sayın Mehmet Koç, Ankara SMMM Odası açısından uygulayacakları ve aldıkları 
kararı açıkladı, teşekkür ediyoruz.  
 
Başka söz almak isteyen arkadaşımız? Sayın Dursun Göktaş, buyurun, Mersin Odamız, 

 
DURSUN GÖKTAŞ 
MERSİN SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Teşekkür ederim Sayın Genel Başkanım. 
 

Fazla konuşmayacağım, ta Mersin’den gelmişiz 500 kilometre yol tepmişiz, ee, burada 
bir, iki laf etmeden de olmaz,  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 

 
Hiçbir sınır yok, Sayın Göktaş, buyurun, 
 
DURSUN GÖKTAŞ 
MERSİN SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Bir de yaşadığımızı diğer Oda Başkanları da görsün diye bir, iki kelam edelim dedik. Asıl 
muhatabımız Müsteşarımız gitti, O’na biraz sözlerimiz vardı ama neyse. Siz söz 
vermeyerekten O’nu şimdi bu şeye sakladık.  
 
Bir kere TÜRMOB, Genel Başkanımıza ve Yöneticilerimize teşekkür ediyorum, niçin 

derseniz; böyle mekanlarda toplantı yapmaya başladık, Allah’tan Ulus’taki, tırnak içinde 
“Hergele Meydanındaki” oteller de olabilirdi, buna şükür, bize yakışan da o. Biliyorsunuz 
Nasrettin Hoca, bir düğünü gitmiş, kürkü yokmuş, bakmış hiç kimse ilgilenmiyor, gitmiş 
kürkünü giymiş, buyur etmişler, o da kuru fasulyeyi kürke yedirmiş, böyle, “ye kürküm 
ye” misali. 
 
Arkadaşlar, gerçekten, mekan önemli, eğer bir meslek üzerinde saygınlığını göstermek 
istiyorsa bunu mekanı sağladığı için ben TÜRMOB Genel Başkanımız ve Yöneticilere 
teşekkür edeceğim. 
 
Bir husus da sıkıntı var; şimdi bakıyorum, hep yasalarda diyoruz ya “eşitlik ilkesine 

uymamız lazım” diye, böyle otogardan falan transferler oluyor ya bazı Başkanlara dört 



ayaklı at tahsis ediyorlar, bizlere de bir şey yok yani bir şikayetimiz yok da, eşitlik ilkesi 
diyorlar ya kanunlarda, sadece onu hatırlatmak istedim. 
 
Şimdi 413 numaralı bir Tebliği geldi, geçti, 29 Haziran’a kadar da daha koşacak; şimdi 
Allah rızası için 100 Lira ücret taktir edilmiş, buna da şükür, hiç de olmayabilirdi de. 
1.170 Lira ceza; hani TTK’da diyorlar ya işadamları, ekonomik suça, ekonomik ceza 
verilirsin, ee, kabul. Ey işadamları, ey vergi mükellefleri, 100 lira ücrete 1.170 lira, 12 
katı bir ceza uygulanır mı? Yani bu vicdansızlıktır! Şairin dediği gibi “adaletin bu mu 
dünya?”maalesef, söyletiyorlar! 
 
Bu, Mükerrer 355, keyfi bence uygulanmaya başladı. Bunun keyfi uygulamalara son 

verilmesini talep ediyoruz. Örnek, ilçe sosyal güvenlik yardımlaşma vakıflarında genel 
sağlık sigortası için gelir tespiti yaptırmak için müracaat ettiğinizde sizi, T.C. kimlik 
numaranızı girmek suretiyle gayrimenkulünüze, taşıtınıza, emekli maaşlarınızın hepsine 
ulaşabiliyorlar T.C kimlik ile. Şimdi bu ortamda varken, belediyelerin numarataj 
sistemini sisteme koy yani orada istediğin bilgilerin hepsi bilgisayar ortamında 
alınabilecek, ilgili kurumlardan bilgileri, bizim başımıza yüklemeyi anlamak maalesef, 

anlayamıyoruz. Onun için sesimizi yükseltmeliyiz bu 13 Haziran’daki Meslek Yasamızın 
yayınlanışındaki birtakım etkinler yapılma kararını saygıyla ve coşkuyla karşılıyoruz.  
 
Biz eylemlerimizi yapıyoruz, belki duyuyorsunuz, bazı Başkanlarımız bana kızıyorlar 
ama biliyorsunuz, biz bildiğimiz yoldan şaşmıyoruz. Valla ben Aydın Oda Başkanımıza da 

söyledim, O’nların bir ilçesi var, oradan bana yer ayırtacak, gideceğim, Fettah Başkan 
nerede şimdi, göremiyorum. 
 
Fazla gevezelik etmeyelim. Beni dinlediğiniz için hepinizi sevgi ve saygıyla 
selamlıyorum. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkürler Sayın Göktaş. 
 

Ruhsatları yakıyorsunuz ama bütün ruhsatları, 
 
DURSUN GÖKTAŞ 
MERSİN SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Sayın Genel Başkanım, ben kendi ruhsatımı yaktım, eğer suçsa burada suç duyurusunda 
bulunuyorum. 
 
 
 
 

 
 



 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Yenisini hazırlarız size. 
 
Evet, eğer erken dağılmak istiyorsak zoraki bir zaman doldurma gibi bir şeyimiz yok 
ama Türkiye’nin çeşitli illerinden, Sayın Göktaş, 500 kilometre dedi, 1.000 kilometreden 
de gelenler vardır, buraya gelmişken, söz sizin Değerli Arkadaşlar. Hem gündem 
dahilinde hem öneri anlamında, serbest gündem. 
 

Buyurun, Ordu, Ertuğrul Yüksel, evet, 
 
ERTUĞRUL YÜKSEL 
ORDU SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Sayın Başkanım, Değerli Oda Başkanlarım, Değerli Oda Yöneticilerim, hepinize sevgiler, 

saygılar sunuyorum. 
 
Şimdi Karadenizli birisi, çocuğuna akıl veriyor, ona öğüt veriyor. Diyor ki, “oğlum, bak, 
işte bunlar, bunlar yanlış, anladın mı?” diyor, “anladım” diyor çocuk. “İşte, şunlar şöyle 
şöyle yanlış oğlum, anladın mı?” diyor, “anladım” diyor. “Bak, adam olmanın yolu budur, 

bunları iyi anla, anladın mı?” diyor, “anladım” diyor. “peki, tekrar et” diyor, oğlu “baba, 
sen söyledin söyledin de ne dedin?” diyor.  
 
Şimdi Kamu Gözetim Kurumumu izledik, Kurum Başkanının, Gelir İdaresi Başkanını 
dinledik, efendim Maliye Müsteşarını, Sayın Müsteşarımızı dinledik, O da bize hani onun 
gibi “ben sizi dinledim, dinledim de siz ne dediniz?” diyor. Bana öyle geldi. Bizim ne 
dediğimizi hâlâ anlamak istemiyorlar. Bu anlamda sıkıntılar hakikaten, gerçekten büyük. 
Onun için 13 Haziran’ın çok iyi değerlendirilmesi lazım, en azından bir mesaj verilmesi 
lazım. Bu, gazetelere ilanların verilmesi çok doğru, yerinde bir karar olur. En azından bu 
kıpırdanmayı görürler diye düşünüyorum. 
 

Ben teşekkür ederim. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Biz teşekkür ederiz. 
 
Buyurun Azmi Bey, Uşak Oda Başkanımız, 
 
 
 

 
 



 
AZMİ YILANCIOĞLU 
UŞAK SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Değerli Genel Başkanım, Değerli Meslektaşlarım, 23 yıl gibi bir süreç de geldi, geçti. 
Şimdi hükümetleri, şunları, bunları suçlamaya gerek yok, buradaki Başkanlara 
soruyorum ben, bizim stratejik yol haritamız nedir?” Açıklasınlar yani bizim hedefimiz 
ne arkadaşlar? Bizim bunu bilmemiz lazım. 23 yıldır da bunun mücadelesini veriyorum, 
işte, sinirli Başkan, asabi Başkan! Ben bugünleri gördüm, onun için sinirli ve asabiyim. 
Geçmişteki Genel Başkanlarımıza söyledik, dedik ki, “Kardeş, parlamentoda grubun 
varsa seni dinlerler, parlamentoda grubun yoksa gidersin, ceketi düğmelersin, işte 

burada 2 saat adama nutuk atarsın, eeh, olursa olur.”  
 
Değerli Meslektaşlarım, bizim ciddi anlamda bir komisyon kurup, angaryayı, 
meslektaşlarımız elbette ki, bu angaryalardan bunaldılar 23 yıldır. Devletin, demin Genel 
Başkanım anlattı, e-bildirge olayını Müsteşara, şunu bunu anlattı. Bizden giden kağıt 
masrafını, internet masrafını anlatmadı Genel Başkanım. Devletin yükünü de biz 

yüklendik. O yetmiyormuş gibi Vergi İdaresi, Sosyal Güvenlik Kurumu, sanayi 
müdürlükleri, aklınıza hangi devlet kurumu gelirse işin kolayını buldular, “bunu 
muhasebeci yapar, eder!” Biz ciddi anlamda değerli meslektaşlarım, eğer gelecek 
nesillere bizim meslektaşlarımıza bir şeyler bırakmak istiyorsak bu, 13 Haziran, bir 13 
Haziran vardı biliyorsunuz, Kıbrıs’ta aldığımız bir karar vardı, biz, o Kıbrıs’ta aldığımız 

kararı devam ettirseydik bugün tersi pozisyonda olacaktı, güzel kadrolar yetiştirecektik 
altımızda, bütün haklarımızı alacaktık. Diğer meslek gruplarını görüyorsunuz, eczacılar, 
isteklerini aldılar, birçok meslek grubu alıyor ama ne yazık ki, parlamentoda bizi temsil 
eden, bizden görünen ama bizimle alakası olmayan, büronun tozunu ve bu mesleğin 
eziyetlerini çekmemiş arkadaşlarımız var. Onlara da sorarsanız “biz, sizi temsil 
ediyoruz” diyorlar.  
 
Değerli Meslektaşlarım, ben burada şunu; “hiçbir zaman hak verilmez, alınır” diyorum. 
Hiç kimse gelip de “alın arkadaşlar, şu hakları size verdim” demez, bu hakları almak için 
de belirli bizim stratejik bir yol haritamız olması gerekli. Ben Sevgili Genel Başkanım ve 
TÜRMOB Yönetim Kurulundan bu yol haritasının çizilip, hedefimizin de belli olması ve o 

hedefe de sağlıklı bir şekilde yürümek istiyoruz. 13 Haziran’ı da bu bakımdan önemli 
görüyorum. O, Kıbrıs’taki 13 Haziran’ın devamlarını diliyorum. Hepinize saygılar 
sunuyorum.  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
 
Mali İdarenin e-beyanname projesini, bu Meslek Örgütü ile başardığını söyledik, bilgi 
olsun diye sadece, cevap olsun diye söylemiyorum. E-beyanname projesiyle birlikte her 

yıl 6.000 ton kağıda tekabül eden 117.000 ağaç karşılığı 4.000.000 liralık tasarruf 
sağlandığını da söylemiştim. Bizim ile başardıklarına göre devletin harcamadığı bu kağıt, 



bizim bürolardan harcandığı çok açık, nettir artık. Bilgi olsun diye söyledim, teşekkür 
ediyorum. 
 
Evet, buyurun. Peki. 
Düzce, Kudret Bey, buyurun, 
 
KUDRET TAŞ 
DÜZCE SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Sayın Genel Başkanım, Başkan Arkadaşlarım, hepinizi saygıyla selamlıyorum ben. 
 

Dışarıya dönük sorun ve dile getirilerin dışında içeriye dönük, kendimizle ilgili bir 
konuda kısa bir şey söyleyeceğim ve bir uyarı yapacağım. Şimdi benim için, kişisel olarak 
bütün arkadaşlarım için öyledir ama TÜRMOB’da seçimle herhangi bir Kurula gelmiş 
arkadaşımız, saygı gösterilmesi gereken, kişiliği, kimliği ne olursa olsun saygı 
gösterilmesi gereken meslektaşımızdır. Ancak saygı bekleyen, saygı gösterilmesini 
gereken bu arkadaşların da bize karşı saygılı olmalarını beklemek bizim en doğal 

hakkımız. Benim ilime, TTK’yı anlatmak üzere gelen ve bu titri kullanan yani TÜRMOB 
işte, filan kurul üyesi diyen bir arkadaşımız, beni aramıyorsa benden bir daha saygı 
beklemesin ve bu tekerrür ederse de çok farklı konuşurum. Teşekkür ediyorum 
hepinize. 
 

NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Konuyu çok net anlamadım artık ama… 
 
KUDRET TAŞ 
DÜZCE SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Arkadaşımız anladı. 
 
NAİL SANLI 

TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Peki. Yani ben sonradan sizden bilgilenirim o zaman, teşekkür ediyoruz. 
Manisa, Buyurun, Sadık Bey,  
 
SADIK İRİER 
MANİSA SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Sayın Genel Başkanım, Sayın TÜRMOB Yönetici Arkadaşlarım, Sayın Oda Başkanlarım, 
Değerli Odalarımızdan gelen Yönetici Arkadaşlarımız, Manisa Odası olarak da ben de 
hepinize saygı ve sevgilerimi sunuyorum. 

 



Şimdi Dursun Başkanım dedi, “bu kadar yol geliyoruz, birkaç kelime de söyleyelim” 
şeklinde ifade de bulundu. Ben yaşadığımız süreci, bugünkü Toplantı için başta Genel 
Başkanımın şahsında hepinize, Yönetime teşekkür ediyorum. Gerçekten, bunu iltifat 
olarak görmeyin lütfen Sayın Genel Başkanım.  
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Biz, yaptıklarımızı görev olarak görüyoruz zaten, 
 
SADIK İRİER 

MANİSA SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Bu süreci çok iyi götürüyorsunuz, emin olun, bunu, çok içtenliğimle söylüyorum. İdare 
ile olan ilişkilerimiz, yaptığımız işler, tabii, 23 yılda gelmek istediğimiz nokta, 
hedeflerimiz noktasında belki çok eksiklerimiz olabilir ama bugün geldiğimiz noktayı 
ben ve sizin şahsınızda da hakikaten, kutluyorum bütün yönetici arkadaşlarımı. Yani biz, 

meramımızı doğru anlattığımız kanaatindeyim, bundan da fazlasını ne yapacağız yani 
eylemle falan ile de olabilecek şeyler değil. Zaten başta Yahya Başkanım olmak üzere 
diğer YMM Oda Başkanımız Ankara, İzmir Oda Başkanlarımız da yaşanan süreç ile 
ilgileri, tepkisel duruşumuzu, ne olması gerektiği konusunu Maliyenin en üst düzey 
bürokratlarına anlatma fırsatı bulduk. Onun ötesinde ne yapılabilir diye ben 

düşünüyorum yani sizler sürekli anlatıyorsunuz ama gözlemlerimi söylüyorum yani 
birkaç zamandır çok olumlu bir tavır serd edildiği noktasında bir görüşüm var. 
 
Bu, 413 ile ilgili; tabii ki zaman zaman tahsilatlarda problemlerimiz olsa da gerçekten, 
413 ile ilgili aldığımız, Odalarımıza gelen yazılar ve bizim üyelerimize bunu tebliğ 
noktasında yaptırımlarımız, sonuçta belki üç, beş tanesi bu 100 liraları alamamış olabilir 
ama ciddi bir şu süre içerisinde yapılan bir angaryanın karşılığında bir şeyin elde 
edilebileceğini göstermiş olduk. Bunun için de ayrıca teşekkür ediyorum. Ama bundan 
sonra yapılabilecek ve angarya niteliği taşıyan iş ve işlemlerde Örgütsel mücadelemizle, 
başta TÜRMOB olmak üzere bunun bir bedele bağlanması noktasında keşke 3 tane olsa 
böyle şey, yılda 3 tane olsa, Arkadaşlar bunun için de bir bedel alsalar diye 

düşünüyorum. 
 
Ben de bu Toplantının verimli geçtiğini düşünerek hepinize saygı ve sevgilerimi 
sunuyorum. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederiz Sayın Sadık İrier. 
 
Buyurun Sayın Arıkan, 

 
 



 
YAHYA ARIKAN 
İSTANBUL SMMM ODASI BAŞKANI 
 
Ben erken aranızdan ayrılacağım. Öncelikle TÜRMOB’un 13 Haziran ile Yönetim 
Kurulunun almış olduğu kararı desteklediğimi belirtmek istiyorum. Ankara Oda 
Başkanının yaptığı açıklamalara aynen katılıyorum.  
 
Yeni bir şok yaşadık bugün farkındaysanız; uzunca zamandır denetim süreciyle ilgili 
büyük bir özveri içerisinde binlerce meslek mensubu sürece katılıyor ama kapalı kapılar 
ardında, gördüğünüz gibi bırakın unvanlar arasındaki farklılıkları meslek mensubu 

olmayanların dahi bu işin yapılabileceği düşünülüyor. İşlem denetçiliği kaldırılıyor, 
kaldırılması düşünülüyor, bağımsız denetçiliği, meslek mensubu olması, yapmaları 
düşünülüyor ve diğer yaşadığımız sorunlar hepsi sıralanıyor. 
 
Ben bir cümleyle sözümü tamamlayacağım, meşhur bir laf var sevgili arkadaşlar; 
“Susma, sıra sana gelecek!” Bakın, bu sürecin adı budur. 

Ben hepinize saygılar sunuyorum, teşekkür ederim. 
 
 NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 

Teşekkür ederim Sayın Arıkan. 
 
İbrahim Bey, buyurun, İstanbul Yeminli Mali Müşavirler Odası, 
 
İBRAHİM AKTAN 
İSTANBUL YMM ODASI 
 
Sayın Başkan, Çok Değerli Oda Başkanı Arkadaşlarım, Sevgili Meslektaşlarım, hepinizi 
saygıyla selamlıyorum. 
 
Bugünkü Sayın Müsteşarımızın konuşmalarıyla ilgili olarak bir, iki hususu sizlerle 

paylaşmak istiyorum. Şimdi Sayın Müsteşarımızın bir cümlesine hepimiz takıldık; 
aslında konuşmaları Sayın Müsteşarımızın pozitif idi yani negatif bir konuşma tarzı 
yoktu, son derece de bana göre güzel bir konuşmaydı ama bir cümleye takıldık. 
Yanımdaki arkadaşım Ali İhsan’a da dedim ki, Ali İhsan, bu Sayın Müsteşarımızın 
spontane konuştuğu bir cümle, bir ifade değil. Bu, nitekim kendisi de Sayın 
Müsteşarımızın Sayın Halil Başağaç’ın soruyu biraz açar mısınızdan sonraki yanıtı da 
bunun spontane bir cümle olmadığı, bir ifade tarzı olmadığı ifade edildi. Sevgili 
meslektaşlarım, heyecanlı konuşmalara, efendim, konuşurken de kendi fikirlerimizin 
doğru olduğu konusu yönündeki diretmelere, dirençlere, birbirimizi zaman zaman 
anlamama noktasına varan konulara nedense alışığız, hoşumuza gidiyor. Eğer 
birbirimize karşı “senin dediğim doğru, benim dediğim doğru” gibi ifadelerle kendimizi 

tanımlamaya kalkarsak, düşüncelerimizi ifade etmeye kalkarsak sanki daha çok prim 
alıyoruz gibi bir kültürümüz mü var, anlayışımız mı, ne var, bilemiyorum yani nasıl 



tanımlayacağımı da bilemiyorum ben, böyle bir sıkıntımız var. Sayın Müsteşarın o 
cümlesi, beni ta 2005 yılına götürdü, tabii, ondan öncesi de var ama 2005 yılına götürdü 
Sevgili Meslektaşlarım. Yine, TÜRMOB’ta bir toplantı yaptı TÜRMOB Yönetimi, o zamanki 
Başkan Sayın Mehmet Timur idi. Sayın Türk Ticaret Kanunu Komisyonunu Başkanını 
toplantıda konuşmacı olarak çağırdı, bizler de geldik dinledik ve o konuşmada Sayın 
Hocamızın konuşmasından sonra bir tek kişi söz aldı, o da hasbelkader ben idim. Ve 
şunu söyledim sevgili meslektaşlarım; Sayın Başkanlar, Sevgili Oda Başkanı 
Arkadaşlarım, Hocamızı dinledik, Hocamızın sunumu son derece güzel, sizden bir 
istirhamım var, hepimiz Odalarımıza dönelim, Yönetim Kurullarımızı, Denetim 
Kurullarımızı, Disiplin Kurullarımızı hatta delegasyonumuzu toplayalım, bu Ticaret 
Kanununu madde madde, mesleğimize ne getiriyor, bize ne getiriyor, ne götürüyoruru 

bir tartışalım” dedim. Çok iyi hatırlıyorum ama o zaman benim o konuşmama bile tepki 
geldi ve hep bu Ticaret Kanununu engelleme konusunda, efendim, buna karşı olma 
konusunda bir ifade, bir eylem tarzı oluştu. Ve ısrarla şunu söyledik biz, “biz, Ticaret 
Kanunu’na karşı yeni bir Ticaret Kanunu’na değiliz, mesele bu değil, mesele, başka bir 
şeydir” ama kendimizi anlatamadık. Geldiğimiz bu noktada bugün bir cümle olayı çözdü 
zaten.  

 
Ve şu idi değerli arkadaşlar, bizi ilgilendiren maddelerde “muhasebe ve denetim” idi bizi 
ilgilendiren, başka bir şey değildi, ötekiler şuydu, buydu falan, onlar başka bir şeydi ama 
bizi ilgilendiren bu işin muhasebesi ve denetimi idi.  
 

Sevgili meslektaşlarım, 400. madde, bir tek maddede bir cümleyi koyduramadık, neyi 
konuşuyoruz, neyin eylemini yapıyoruz Allah aşkına, kusura bakmayın ama. Dedik ki, 
“Sayın Hocam, Sevgili Hocam, hatta bunu Sayın Başkan siz de var mıydınız bilmiyorum 
ama yine, 2005’te Dikmen’de Hakimevi’nde bir toplantı yapıldı, oraya bizi çağırdılar, 
oraya gittik. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Vardım Sayın Aktan, 
 

İBRAHİM AKTAN 
İSTANBUL YMM ODASI 
 
Vardınız değil mi? Evet. 
 
Ve getirmişti ilk tasarıda, 400. madde; “denetçi, ancak bir bağımsız denetim 
kuruluşudur”. Nokta! Ondan sonra yem, olta, efendim, işte, küçükler, ortalar, hikayeler, 
biz 2 YMM, 2 SMM falan! Dedik ki, yahu Hocam, Allah aşkına, ne demek yani bağımsız 
denetim kuruluşu, kimdir bu bağımsız denetim kuruluşu, yahu bunlar canlı 
organizmalar mıdır? Ne istiyorsunuz?”, aynen böyle getirildi falan. Dedik ki, “Hocam, 
buraya denetçi, 3568 sayılı Kanun’a göre yetki almış SMM ve YMM’dir.” Tepki, hemen 

tepki, efendim, “ben buraya hiçbir kanuna atıf yapmayacağım bu kanunda, onun için 
falan” dedi. “yahu Hoca”, sonra tekrar düzeltti, şunu getirdi, efendim; “üyeleri denetçi 



olan kuruluştur” şeklinde. “hocam, valla yani ben anlamam pek, ben hukukçu değilim 
ama bizim bildiğimiz şirketlerde üyelik söz konusu değil, şirketlerde ortaklık söz 
konusu, üyelik, vakıf, dernek türü şeylerdedir, bu, böyle olmaz” dedim. Yani biz oraya bir 
tek cümleyi, Kanunun ismini koyduramadık arkadaşlar! Onun için buna hep karşı olduk, 
Ticaret Kanunu’nun bu haline karşı olduk. Okuyun lütfen yine, 396’dan sonra 8-10 
maddedir, okuyun, ee, yine göreceksiniz yine mesleği dışlayan, bizi dışlayan bir sürü 
ifade var. 
 
Sevgili meslektaşlarım, onun için 660 sayılı Kanun, bir şekilde iyi geldi, iyi oldu Kanun 
Hükmündeki Kararname ile gelen Kanun, niye? Hiç olmazsa 3568 sayılı Meslek 
Kanunu’nu tanıdı. Bakın, o da yeterli değil sevgili meslektaşlarım, o da yeterli değil. 

Sayın Müsteşar ne diyor? Diyor ki “yahu, işte, bu işi yapan”, Sayın Başağaç da verdi, 
“tamam, bu işi yapan”, peki, o zaman öyle insanlar var ki, hepimiz çok iyi biliyoruz, 
hukukçuya hukuk dersi verir. Benim bir dayım vardı, rahmetli oldu, Karadenizli, 
gittiğimde bana ne sordu biliyor musunuz? “yahu, bu haciz edilemeyecek mallar, vesaire, 
nedir bunlar falan?”, ben de çuvalladım açıkçası, işte şu olur, bu olur falan. 6183 sayılı 
Kanun’un o maddesini valla saydı, nereden öğreniyorlar, nasıl, bu tip insanlar var. Şimdi 

o arkadaşımız gelsin de serbest muhasebeci mali müşavir, yeminli mali müşavir mi olsun 
bu tip insanlar? Yani böyle bir şey olabilir mi yani? Ama bakın, sevgili meslektaşlarım, 
660’da da bizim önerilerimiz var, yine, orada da birtakım sıkıntılar var, niye; yine, belli 
gruplara yönlendirmeler var. Nitekim Müsteşarımızın da o cümlesi, “bu tartışılıyor” dedi 
zaten, “siz de tartışın” dedi yani. 660’da da biz diyoruz, “böyle olmaz”. Bakın, yabancı 

denetim şirketlerini 660’ı ayrı sayıyor, yanlış diyoruz bu, biz bu konudaki 
düşüncelerimizi açıklamışız. Yani şimdi şuraya gelmeye çalışıyorum; ya biz bir kere 
hakikaten, buraya geldiğimiz zaman denetimi kim yapacak? Yıllarca bu, TÜRMOB 
toplantılara ben 14 senedir katılırım, ya SMM, YMM kavgası yapılıyor burada yani bu 
nasıl bir şey yahu? Olabilir mi böyle bir şey? Böyle bir şey olabilir mi? Ve şunu 
söylüyorum, bu Türk Ticaret Kanunu’nu, Türkiye’nin en güçlü siyasi adamı, yanına Türk 
Silahlı Kuvvetlerini alsa dahi uy-gu-la-ta-maz! Bu, lütfen, kayıtlara girsin ve öyle kalsın, 
uygulatamaz, bunun altını çizelim. Önce bir anlayalım, meseleyi anlayalım, mesele bu 
değil Arkadaşlar. Almanya’da 20.000, 22.000 şirket, anonim şirket olduğu söyleniyor ve 
orada da bütün bunlar UFRS ve UDS kapsamında değil. Hoca, kendisi, Antakya’daki, 
Antep’teki mi idi toplantıda, Antep’te galiba, anlattı, heyecanlandı, kalktı, oralara gitti 

falan. Dedi ki, “beni çağırdılar, Brüksel’e gittim”, Ünal Tekinalp Hoca, ee? “Ben bu 
Kanunu anlattım,” dediler ki “yahu Hocam, sen ne yapıyorsun Hocam, biz Avrupa’da bile 
bunu uygulayamıyoruz, sen ne yapıyorsun?” falan. Bana göre Hocaya başına gülmüşler, 
Hocaya gülmüşler, farkında değil, “biz, bunu uygulayacağız Türkiye’de falan” demiş. İşte, 
göreceğiz uygulayacak mı, uygulatamayacak mı? Arkadaşlar, eğer bir şey kanunla olsa 
yani kanunu yapmakla bir şeyi çözebilsek, dünyanın en iyi kanununu alır geliriz her şeyi 
çözersiniz, mesel o değil. Arkadaşlar, Almanya’da, Avrupa’da, Almanya’da, Amerika’da 
vesaire, gelişmiş ülkeler gayrisafi milli hasıladan elde edilen pay 30.000-40.000 dolar, 
biz ve bizim gibi ülkelerde işte, 8.000-10.000 dolar yani nasıl bunu kıyaslarsınız? 
800.000 tane şirket var, yok böyle bir şirket diyoruz “var, var, var” çıkıp diyorlar. Ne 
dedi Sayın Müsteşar? Çok güzel bir şey söyledi, hocalarımızı tenzih ediyorum, çok saygı 

duyarım ben hocalarımıza ama istisnalarını bir tarafa koyalım, dedi ki “bu, biraz 
akademisyenlerin elinden çıkmış, böyle olmuyor” dedi. Ee, çok doğru bir tespit, bunu 



herkes söylüyor. Nitekim Sayın Başkan, sizin de olduğunuz toplantıda İstanbul’da, 
Hisarcıklıoğlu, şu ifadeyi kullanmış galiba “yahu, siz ne yapıyorsunuz? Ey 
Muhasebecileri, siz yarın defter tutacağınız müşteri, mükellef bulamayacaksınız eğer bu 
Kanun böyle olursa” demiş. Şimdi onları biz yok mu sayalım canım? Hoca böyle yazdıysa 
yani birileri böyle yazdıysa, Parlamento’dan tartışılmadan, Parlamento öncesi hiç 
tartışılmadı. Israrla söylüyorum, ikinci kez bunu bir toplantıda söylüyorum, bu Kanun 
tartışılmadı ki, bilgilendirme hariç, evet bilgilendirildi ama bu Kanun hiçbir zaman için 
tarafları, muhataplarıyla birlikte oturulup tartışılmadı, akademisyenler, birkaç kişi 
oturdu, yazdı, çizdi, götürdü. Parlamentoda tabii ki hakikaten, 1.500 madde tek tek 
geçemezdi, bir şekilde geçirildi ama tartışılmadan geçen bir Kanun’du. Onun için bu 
Kanun’un uygulama şansı yoktur. Yani Kanun, tabii ki, biz, stabil bir hayatımız yok, tabii 

ki, 10 sene önce 50 yaşındaydık şimdi 60 yaşına geldik arkadaşlar, hayat devam ediyor. 
Ee, bizim veya ülkenin de bir ihtiyacı varsa, kanun yapılacaksa yapılacak ama ülkenin 
ihtiyacı göz önüne alınacak. Bununla beraber Avrupa, Amerika, dünya diğer kriterler, 
diğer parametreler yok sayılmamalı, ona hiç itirazımız yok. Ama siz kalkmışsınız, “ben 
Avrupa’dan da ileriyim, ben Amerika’dan da ileriyim” demekle olmuyor ki, olmuyor yani, 
“ben büyük devletim” demekle de olmuyor yani olmuyor bunlar Arkadaşlar. 

 
Onun için yani birbirimiz böyle yani çok da heyecanlanmaya gerek yok. Bence acele 
etmeyelim, yavaş yavaş, yavaş yavaş ama bilelim ki, sıkıntılarımız var, bilelim ki, net 
anlaşılsın diye söylüyorum; misyonerler var, misyonlarını oynuyorlar, biz de yani ne 
yapabiliriz, bizi de, biz de burada bir misyonumuzu oynayabilir miyiz? Kendi gardımızı 

alabilir miyiz? Kendimizi savunabilir miyiz? Objektif kriterlerle, objektif kurallarla 
çıkabilir miyiz?  
 
Şimdi denetim şirketlerinde 30.000-15.000 vesaire. E bununla bitmiyor sevgili 
meslektaşlarım, arkadaşlarımızın hepsi söylediler, Sayın Başkan da söyledi; siz, 30.000 
liralık şirket kurdunuz diyelim, gittiniz 30.000 lira verdiniz, her sene verin tamam, 
bitmiyor ki, “sıfır” yani hiç, anahtarı açın, o tür bir şirketin maliyeti 150.000-200.000 
liradır, hiç iş yapmayın, “sıfır”. Önemli bir sigorta primi ödemek zorundasınız, önemli 
yani 30.000 lira vermekle kurtulmuyorsunuz. Her aldığın işin, iş tutarının, alabilirseniz 
eğer zaten, % bilmem kaçını sigorta primi olarak sizi, şirketinizi ve elemanlarınızı 
sigorta ettirmek zorundasınız. Yani bu böyle yalın bir iş değil yani sırf 30.000 lira, 

15.000 lira, 1.800 lira, 400, 500 lira lafları değil. Dolayısıyla bu tamamen belli bir kesime, 
belli bir baskı grubuna hizmet eden bir düzenlemedir yani konuştuğumuz konular. Bu 
konuda hepimizin dikkatli olması lazım, hepimizin sakin olması lazım, ısrarla 
söylüyorum, soğukkanlı olmamız lazım. Ben konuşmalarımda zaman zaman böyle sesimi 
yükseltiyorum gibi ama yani bunun da bir soğukkanlılık gerektirdiğine inanıyorum. 
Yoksa hemen kalkalım, onu yapalım, bunu yapalım, oraya gidelim, biz diyalogdan 
kaçmayalım, diyalogdan kaçmayalım. Biz, diyalog kapılarını sonuna kadar arayalım ve 
bütün sorunlarımızı masa etrafında oturup mümkün mertebe çekelim bir yerlere, masa 
etrafında oturup tartışalım. Meslekte, hepimizin siyasi görüşleri var Kardeşim, 
Arkadaşlar, Sevgili Başkanlar ama bizim buradaki misyonumuz ve vizyonumuz mesleki 
siyasettir, meslek siyasetidir. Biz, burada Mesleğimizin bugününü, yarınını, geleceğini 

mutlaka masaya yatırıp konuşmak, tartışmak, bizden sonra gelecek kuşaklara, meslek 
mensuplarına, arkadaşlarımıza, çocuklarımıza, torunlarımıza ve ülkemize köklü bir 



Kurum bırakmak zorundayız. Yoksa onun dışında böyle hamasi laflarla falan herhangi 
bir şeyi çözemediğimize, çözemeyeceğimize, sonra biz, teknik insanız, profesyonel 
insanlarız, hepimiz üniversite mezunuyuz hatta birden fazla üniversite bitirenler var, 
doktora yapmış, master yapmış insanlar var içimizde arkadaşlar. Yabana atılacak şeyler 
değil ki, bu camia. Bu camia, böyle bir camiadır. Yani çok belki konuşulacak şey var ama 
sadece ben bugün geçmişten bu yana bazı sıkıntılarımızı, bazı yanlış algılamalarımızı da 
vurgulamak üzere böyle bir konuşma yapma ihtiyacını duydum. Konuşmamda 
kesinlikle, herhangi bir grubu, kişiyi, şahsı, siyasi düşünceyi kesinlikle, muhatap olarak 
veya ona karşı bir söylev olarak almıyorum, öyle bir algı olduysa da düzeltilmesini 
özellikle istirham ediyorum. 
 

Bu vesile ile hepinize en serin sevgi, saygılarımı ve hürmetlerimi sunuyorum. Teşekkür 
ederim. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 

Teşekkür ederim Sayın Aktan.  
Bursa, Sayın Mesut Topçu, buyurun, 
 
MESUT TOPÇU 
BURSA SMMM ODASI BAŞKANI 

 
Sayın Genel Başkanım, Oda Başkanı Arkadaşlarım, hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
 
Değerli Arkadaşlar, az önce İbrahim Ağabey “diyalog” meselesinden bahsetti, her şeyi 
diyalog ile çözmek gerektiğini, diyalog yolundan vazgeçmemek gerektiğini söyledi. Ben 
bunun yeni bir şey olmadığını, TÜRMOB’un öteden beri bu siyaseti takip ettiğini ve 
bugünlere gelindiğini söylüyorum. Ve bugün Müsteşar geldi, O’ndan önce Gelir İdaresi 
Başkanı gelmişti, Kamu Gözetim Kurumu Başkanı gelmişti, bütün bunlara rağmen bizim 
sorunlarımız, hep konuştuğumuz şekliyle kaldı ve artık bazı şeylerde biraz tabiri caizse 
onuruma da dokunmaya başladı. Sanki söylediklerimiz anlaşılmıyor gibi davranılıyor, 
aslında çok da iyi anlaşılıyor.  

 
Bugün burada Müsteşarın, gelip “aba altında sopa gösterircesine” işte, denetim 
mesleğine farklı meslek gruplarından insanların dahil olabileceğini söylemesi, esasında 
aba altından sopa göstermekten başka bir şey değil, 13 Haziran’a yönelik Örgütteki bir 
kıpırdamayı fark ettiği için bunu söylüyor. 
 
Ben şunu açık, net ifade etmek istiyorum arkadaşlar; bizim Maliye Bakanlığına 
olduğundan çok Maliye Bakanlığının bize ihtiyacı var, bunu bir kere bütün herkesin artık 
anlaması lazım. Zaten Maliye Bakanlığının, Kamu Gözetim Kurumu ile tekrar sürece 
müdahil olmasının sebebi, bizi elinden kaçıracağı endişesinden ibarettir, bunu bütün 
arkadaşlar, artık anlamalılar. Ve biz bu taleplerimizi meşru zeminlerde dile getirmemiz 

lazım. “Eylem” deyince birçok arkadaşım, sanki burada devlete karşı ayaklanıyormuşuz 
gibi, böyle derin bir isyan halindeymişiz gibi bir algı içine giriyorlar veya sokağa çıkar 



çıkmaz hemen bizi biber gazı sıkılacakmış gibi bir algı içerisindeler. Veya efendim 
akademik meslekler, eylem yapmazmış, böyle okumuş, yazmış adamlar eylem 
yapmazmış gibi bir algı içerisindeler.  
 
Değerli arkadaşlar, bizden başka bütün akademik meslekler, gerektiğinde eylem 
yapıyorlar. Senelerdir eczacıların eylem yaptığını görüyoruz hatta içinizden bazı 
Başkanlarımız diyordu ki, “eczacılar eylem yapıyor da ne oluyor?” En tutarlı sayılan 
meslek grubu, bugün kendi istedikleri şekilde meslek yasalarını parlamentodan geçirmiş 
durumdalar. Biz, niye bu kadar sorunumuzu gündeme getiriyoruz da bir şey elde 
edemiyoruz? Bizim yöntem olarak bir eksikliğimiz var demektir. Bu eksikliği gidermenin 
yolu da artık zamanı gelmiştir arkadaşlar; biz, tercihimiz, Ankara’da merkezi bir eylem 

yapılıp sesimizi duyurmaktan yana idi ancak bu konuda bir takvim sıkışıklığı olduğunu 
görüyoruz. Yani bunu yetiştirmek şuanda mümkün değil ama 13 Haziran’ı bir “ön uyarı 
günü” olarak lütfen, bütün Başkanlarımız bu olaya böyle baksın, mümkün olduğunca 
kalabalık meslek grubuyla bu açıklamaları yapsınlar. Mümkünse 300-500 metre 
yürüyecek kadar olaya bir miting havası versinler. Bu, kendi illerindeki üyeleriyle omuz 
omuza gelmek açısından da çok önemli bir şeydir. Şuanda Yöneticilerle üyeler arasında 

böyle bir mesafe açılmış durumdadır Arkadaşlar, bunu ben Bursa’da hissediyorum, 
herhalde sizler de hissediyorsunuzdur bunu. Meslektaşlarımızla yakışlaşmamız 
anlamında buna ihtiyaç var, ikincisi; kamuoyunu bilgilendirmek anlamında ihtiyaç var, 
üçüncüsü de; artık bu salonlarda dalga geçilmek istemiyorum Arkadaşlar, ciddiye 
alınmak istiyorum. Ve bunun için de hiçbir Oda Başkanının bu konuda kaytarmak gibi 

bir niyeti olmasın lütfen, açık konuşuyorum burada. Çünkü dışarıda konuştuğum Oda 
Başkanlarına bakıyorum yani hiç o havada değiller. 
 
Arkadaşlar, 13 Haziran’ı, hiçbirimiz kaytarmadan, üzerimize düşen işi tam layıkıyla 
yerine getirerek geçirmek zorundayız. Eğer bu yeterli olmazsa önümüzdeki sonbaharda 
merkezde de böyle bir eylem planlanabilir. Biz eylem yaptık diye kapılar bize 
kapatılamaz Arkadaşlar, buna kimsenin gücü yetmez. Hatta biz eylem yaptığımız için 
göreceksiniz, kapılar bize daha fazla ardına kadar açılacak diyor, hepinize saygılar 
sunuyorum. 
 
NAİL SANLI 

TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Evet, teşekkür ederiz Sayın Topçu. 
Sayın Nabioğlu, Gaziantep, buyurun, 
 
MEHMET NABİOĞLU 
GAZİANTEP SMMM ODASI BAŞKANI  
 
Sayın Başkanım, Değerli Başkanlarım, hepinizi saygı ve sevgiyle selamlarım. 
 
Değerli Başkanlarım, artık şu, şunu dedi, bu, bunu dedi, bunları bir kenara bırakmak 

zamanı diye düşünüyorum. O, 13 Haziran’da bırakalım, artık meslek mensubu konuşsun. 
meslek mensubu, diyeceğini söylesin, sıkıntılarını anlatsın, dertlerini anlatsın. Bence 



zaman, o zaman diye düşünüyorum. Böyle bir karardan dolayı ben öncelikle TÜRMOB’u 
kutluyorum, tebrik ediyorum, teşekkür ediyorum Odam adına.  
 
Burada bütün Başkanlarımızın söylediği gibi katılım çok önemli, bu katılımı sağlamak 
için, katılımı elimizden geldiği ölçütlerde çoğunluğu sağlamak için elimizden gelen her 
şeyi, bütün gayreti sarf etmemiz lazım.  
 
Bizler için 13 Haziran, gerçekten, çok önemli bir gün. Biz bunu hep bekliyorduk, gün, 
bugünmüş. Bir basın bildirisi dahi olsa biz derdimizi ve sıkıntımızı burada anlatalım, 
görsel ve yazılı basın da bu konsepti paylaşalım. 
 

Bir de ben “el ilanlarıyla”, belli bir yerde basın bildirisi yapacağız mutlaka, el ilanlarıyla 
derdimizi ve sıkıntımızı orada toplanan, toplanacak olan halkımıza, esnafımıza, ticaret 
erbabımıza anlatalım diyorum.  
 
Ve ben herkese başarılar diliyorum, teşekkür ediyorum. 
 

NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Biz teşekkür ederiz. 
 

Değerli Arkadaşlar, Sayın Başkanlar, söz isteyene söz vermeye devam edeceğiz ama 
TÜRMOB Yönetimi olarak bazı hassasiyetlerimiz var, doğru, dikkat ederseniz, cümlemi 
çok seçerek, tartarak, bilerek, özenle konuyu size aktardım. 13 Haziran’da bir yerde 13 
Haziran’ı Meslek Yasamızın çıkış günü olan o günü kutlayarak ama mesleki 
sorunlarımızı da dile getirebileceğimiz, Kurumumuza, Mesleğimize, Kurullarımıza bize 
yakışır bir tarzda bir basın duyurusu, merkezi bir sistemde herkesin bir meydanda 
ayağa kalkacağı bir şey değil, TÜRMOB, 83 Odadan oluşan güçlü bir Meslek Kuruluşudur. 
Her Oda kendi ilinde kendi üyesi ile bir basın açıklaması, o gün Türkiye’nin her yerinde 
her Oda, bir basın açıklamasını mahalli veya ulusal anlamda dile getirsin dedik. Tabii ki, 
hassasiyetlerimiz var, süreç, dönem, her şey göz önünde yani mesleğimizi, 
meslektaşımızı, kurullarımız tehlike altına atacak herhangi bir şeyden yana değiliz. Ama 

lütfen bu çerçevede de özenle bir ifade kullandım; “13 Haziran’da Meslek Çıkış Yasamızı 
kutlarken” sorunlarımızı da, 23 yıllık biriken sorunlarımızı da dile getirebileceğimiz 
uygun bir mesaj, uygun bir şeyden söz ettim ve evet, Odalarımızla bunu bir metin 
yaratırız, onu Odalarımıza yazı ile göndeririz. Gerekirse bir gazete ilanıyla da “13 
Haziran’ı Odalarımız kutluyor üyeleriyle beraber, bu arada mesleki sorunlarını da dile 
getirecekler” gibi ir duyuru da yapabiliriz ama bunu böyle mesleki anlamda çok büyük 
bir eylem, çok büyük bir şey olarak da algılanması ve şey yapılması da doğru değildir. 
Evet, bir mesaj verilecek ama tabii ki, bazı şeylere dikkat etmemiz gerekiyor, bazı 
hassasiyetlerimiz vardır, özellikle onu vurgulamak istiyorum.  
 
Ben bu çerçevede bu kadar bilgiyle de yetinmek istiyorum, ne yapmak istediğimiz 

ortada, belli yani sokaklara dökülüp böyle ezbere, gelişigüzel bir şeyden yana değiliz. 
Derli toplu, bize yakışan, Kurumumuza yakışan, 23 yıllık geçmişimize yakışan, 



kamuoyundaki imajımızı zedelemeyecek ama kibar yollu bir mesaj da verebileceğimiz 
bir basın duyurusundan söz ediyoruz. Bildiğiniz gibi basın açıklamaları, izin gerektiren 
bir şey de değildir yani basın açıklamasını yaparsınız ama yine de yapmak isteyen 
Odalarımız, izin de almak istiyorlarsa alsınlar ama böyle bir basın açıklaması, 13 
Haziran’da bizi çok büyük sıkıntıya da atmaz ama biraz daha tedbirli olmakta şey 
yapmakta da fayda vardır. 
 
Evet, söz almak isteyen arkadaşlarımız? Buyurun, Abdullah Bey, Hatay,  
 
ABDULLAH KORKMAZ 
HATAY SMMM ODASI BAŞKANI 

 
Sayın Genel Başkanım, Değerli Oda Başkanları, Değerli TÜRMOB Yönetimi arkadaşlarım, 
hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
 
Şimdi, biz 23 yaşındayız, uzun bir süredir hep mesleki sorunlarımızı burada tartıştık, 
gerçekten, hep diyalogdan yanayız. Ben özellikle TÜRMOB’u bu yönden kutluyorum, 

yıllardan beri hep diyalog ile bütün sorunları çözmeye çalışan bir yapı ki, bu yapı 
değişmedi, hâlâ da devam ediyor ki, en güzel örneğini bugün de yaşadık ki, her 
Başkanlar Toplantısında da yaşıyoruz, TÜRMOB’un bununla ilgili sürdürdüğü çalışma 
doğru. Bizim 13 Haziran’da yaptırmayı düşündüğümüz ki, ben TÜRMOB’un aldığı karara 
katılıyorum, kesinlikle kamuoyuna çıkmalıyız, kesinlikle bunları tartışmalıyız. Ama bunu 

eylem diye düşündüğümüzde aslında şu noktayı görmemiz gerekiyor; bu eylem değil 
aslında, sadece bizim şuana kadar çektiğimiz sorunları, sıkıntılarımızı kamuoyuyla 
paylaşmaktır, kamuoyunu bunları duyurmaktır, onun dışında başka bir amacı olduğunu 
da düşünmüyorum. Çünkü bizler burada hiçbir siyasi düşünce ile hareket etmeyeceğiz, 
bir mesleki siyaseti gündeme getireceğiz ki, her ilde baktığınızda tüm meslek 
mensuplarının sorunlarına baktığımızda çok ciddi bir tepki var hem Odalarımıza hem 
Odalar Birliğimize. Tepkinin sebebine baktığımızda bir 413 No.lu Tebliği dahi bir tepki 
yaratıyor. Altyapısına baktığımızda ki, belediyeler Türkiye genelinde bana göre 
çalışmamış, hiçbir adres bilgileri girilmemiş meslek mensubu bu bilgiler arasında adres 
aramaya çalışıyor, verilen adresler doğru değil, hiçbir altyapı yokken meslek mensubu, 
müşteri bildirimini yarım saatte ancak girebiliyor, sistemin atmasıyla dahil. Biz bunların 

hepsini kamuoyuyla paylaşmamız gerekli diye düşünüyorum. Bu bir eylem dediğimiz, 
biz köprüleri kırıp, diyalog kapılarını kapatacak bir yapı değil, sadece ve sadece 
kamuoyunda sıkıntılarımızı, meslek mensuplarının bulunduğu konumu, artık dışarıya 
çıkamadıklarını ve resmen ofislere, bürolara baktığınızda Meslek Mensubunun sanki bir 
kazığa bağlanmış gibi bağlanmış gibi, affedersiniz, sürekli ofisinde, sosyal yaşantısı 
kalmayan bir yapıya döndü. Bunların paylaşılacağı, artık bir nebze de olsa muhatap 
olduğumuz kurumların, ister Kamu Gözetimi yönünden bakın isterseniz Maliye 
Bakanlığı yapısında bakın, bunu bir söz verilmesi, bir göz atılması, bir bakılması 
gerektiğini, bir dinlenmesi gerektiğini ifade etmemiz gerekiyor. Onun için ben 
TÜRMOB’u kutluyorum, bu kararı, Hatay SMMM Odası olarak destekliyoruz. Bu, bir 
eylem mantığı ile değil bir siyasi yapıyı veya bir Maliye Bakanlığımızı karşımıza alma 

değil, kesinlikle kamuoyuyla sorunlarımızı paylaşmadır ki, gerçekten, gün, 13 
Haziran’dır, bizim için önemli bir gün. 



 
Ben hepinizi tekrar saygıyla selamlıyor, TÜRMOB’a teşekkür ediyorum. 
 
NAİL SANLI 
TÜRMOB GENEL BAŞKANI 
 
Teşekkür ederiz Sayın Korkmaz. 
 
Evet, söz almak isteyen yoksa şey olarak da uzatmanın bir anlamı yok, ben birkaç cümle 
ile kapatayım o zaman, evet. 
 

Şimdi Değerli Arkadaşlar, 413, girmek istemiyorum o konulara ama hadi, sıkıntı gibi 
görünüyor, algılanıyor; biraz irdelemek lazım, ben Samsun’da Forum’da da bununla ilgili 
bir görüşlerimizi, bakışımızı açıkladık. Şimdi senelerden beri hepimiz, bu mekanlarda 
çeşitli toplantılarda bir araya geliyoruz, yıllardan beri 20 seneyi aşkın süredir Meslek 
Mensuplarımızın “angarya” diye tabir ettikleri kavramın altında yatan bir mantık vardı 
ki, ben Samsun’da da söyledim, “angarya” kelimesini biraz daha bilinçli, biraz daha 

tedbirli kullanmamız gerekiyor. Kamu, bizden ne kadar bilgi ve belge isterse ben biraz 
cömertçe, sansürsüzce konuşmayı da seviyorum bu mesleki konularda, Mesleğimizin 
kıymetinin artabileceğini ancak tabii ki, her işin de yapılması anlamında değil. Şimdi, 
geçmişte arkadaşlarımız, üyelerimiz bize ne diyordu yani neden bunlara karşı 
çıkıyorlardı? Hepimiz burada Oda Başkanıyız, Yöneticiyiz ve üyelerimize yönelik 

Kurumlarımızı yöneten kişileriz. Dört tane sıkıntı vardı bu tip şeylerde; bir, bu tip 
tebliğiler çıktığında kurumlarımızın görüşü alınsın. İki, bununla ilgili mükellef bizim ne 
yaptığımızı, işadamı bizim ne yaptığımızı bilmiyor, haberi olsun yani ne yaptığımızı 
bilmiyorlar. Üç, efendime söyleyeyim, bu konuyla alakalı bir ücret olsun, angarya 
olmasın. Dört, bizden mükerrer bilgi istenmesin, kurumlar kendi aralarında bilgi 
paylaşımında bulunsunlar. Şimdi 413, bir kere ülke olarak imzası atılmış, Avrupa Birliği 
kodlarının kullanılacağına dair bu teminatları, bu anlaşmaları yapmış bir ülkeyiz. Bunun 
ne anlama geldiğini hepiniz biliyorsunuz ve kaldı ki, 2006 yılından beri Türkiye’de Nace 
kodları kullanılmaktadır, bunu savunuyor değilim ama konuyu da bir kurumu temsil 
ederken, yönetirken üyelerimizi de doğru yönlendirmek lazım. Nace kodlarıyla alakalı 
2006 yılından beri de kullanılmaktadır. Ancak bu kodlar, kurumdan kuruma da değişik 

sistemler kullanılmış, kısacası bunun dört kodlu ve altı kodlu sistemlerinin olduğunu 
öğrendik biz de. Örneğin, bir kurum dört kodlu başlatmış, diğer kurum altı yeni koduyla 
başlatmış ve kendi aralarında bir uyumsuzluk var. Şimdi bir kere bu kodlarla 
Türkiye’nin ticaret ve sanayi envanterinin oluşturulacağı, bununla birlikte üyelerimizin 
çok sıkıntı duyduğu bilgi paylaşımının artık bu kodlar üzerinden yapılabileceği ve 
mükerrer bilgilerin artık istenemeyeceğine dair bir başlangıç olduğu ve ciddi bir altyapı 
hazırlayacağının bilgilerini aldık.  
 
İkincisi, konuyla ilgili mükellef, ne yapacağımızı Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği ve 
esnaf kuruluşları çerçevesinde bir araya geldik ve bunları onlarla ortak toplantılarla da 
anlattık. 

 



Üç, kurumlarla bu işin içeriğini tartışabildik, TÜİK ile Gelir İdaresi Başkanlığı ile, Gümrük 
ve Ticaret Bakanlığı ile, Sosyal Güvenlik Kuruluşlarıyla. 
 
Dört, karşılığıdır ve değildir, az veya çok ama bir başlangıç. Üyelerimizin talebi 
doğrultusunda ücreti olan bir bildirim olması esasını da başlatma şeyini de başarmış 
olduk. Yani ücreti, bunun karşılığı mıdır? Evet, kesinlikle karşılığı değildir, azdır ama bir 
ücreti de vardır.  
 
Söylemek istediğim şey şu; dört tane eleştiri de 413’de hayata geçmiş ve karşılığı olmuş. 
Ama gelişen teknoloji ile Meslek Örgütümüzün teknolojiyi de kullanarak bilgi altyapısı 
da olan bir Meslek Grubu olduğumuz için bizim bu bildirimlerimizden kamunun birçok 

kesimi faydalanmaya çalışıyor. Onun için işte, Raporumuzda da yazdık, anlattık, dedik ki 
yani bunlarla ilgili çalışmalar yapıldığı zaman daha tedbirli olunsun, daha mantıklı şeyler 
olsun ve ücreti olsun. İşte, demin bir arkadaşımız söyledi, bir Oda Başkanımız, Sadık Bey 
idi herhalde yani senede 4 tane olsun ama parasını alalım, doğrudur, bunlar zor şeyler 
ama biraz da şuna olumlu yönden bakabilir miyiz? Demin söylediğim gibi; Türkiye’nin 
ticaret ve sanayi envanterinin ortaya çıkarılmasında meslek grubu olarak çok büyük 

fonksiyon sahibiyiz. Ben bugün bile bile bazı rakamları özellikle, Sayın Müsteşarım 
önünde sizlerin de her gün yaptığınız işler, hepinizin bildiği şey ama bu kadar kağıt, bu 
kadar eleman, bu kadar gün, bu kadar lira tasarruf noktasını bir e-beyanname ile devlete 
kattığımızı bir örnekle, sadece bir e-beyanname ile anlatmaya çalıştık. 
 

Diğer taraftan Sayın Aktan tabii ki, kendi cephenizden de yani mesleki açıdan da 
baktığınız zaman bazı haklılıklarınız vardır ama bir şeyi, sadece biliyor olmamız veya 
orada bir tereddüt yaşıyor olmamız işi çözmüyor. Şimdi bakın, sizlerle paylaşmak 
gerekiyor, sizlerin adına her hafta her gün bir yerlere katılmaya, sesimizi anlatmaya, 
görüşlerimizi, düşüncelerimiz anlatmaya çalışıyoruz. Türk Ticaret Kanunu ile ilgili 
evvelki hafta Adalet Bakanlığın önderliğinde yapılan bir toplantıda Adalet Bakanlığından 
ayrı Maliye Bakanlığı, Gümrük ve Ticaret Bakanlığı ve Ekonomi Bakanlığının bulunduğu 
SPK, Kamu Gözetim Kurumu, TÜRMOB ve Türkiye Odalar Borsalar Birliğinin de katıldığı 
bir toplantıya katıldık. Konu, Türk Ticaret Kanunundaki değişiklikler, toplantıyı yöneten 
Adalet Bakan Yardımcısı. Aynı toplantıya önemli hukuk hocaları da katıldı, hatta 
hocalardan bir tanesi söz alırken dedi ki, “sözlerime başlamadan önce ve düşüncelerimi 

söylemezden önce hocamızın bir mesajı var, onu aktarmak istiyorum” dedi. “Hocamız” 
dediği de Tekinalp’ten söz etti, “Sayın Tekinalp, bir kez daha üzüntülerini aktarmamı 
istedi benden, hiçbir şeye dokunulmamasını, bu Türk Ticaret Kanunu’nun birkaç taşıyıcı 
kolonunun olduğunu, bu kolonlardan herhangi bir tanesi yara alırsa veyahut da zarar 
görürse binanın yıkılabileceğini ve altında kalabileceğimizi söyledi. Onun için gönlü razı 
olmadığını ve çok üzgün olduğunu ve bu düşüncelerinin bu meclise aktarılmasını 
benden rica etti, boynumda kalmasın aktarayım, aynı zamanda Hoca’nın bu 
düşüncelerine de katılıyorum” diye görüş bildiren bir hoca. Oradaki hukuk 
profesörlerinin çoğu hakikaten, Yasanın çok ellenmemesi gerektiğini, çok 
dokunulmaması gerektiğine ısrarla vurgu yapıyorlar işin açıkçası. Ama gördük ki, 
masada konuşulanlar ve tartışılanlar gerçekten, onlar gerçekleşecek olursa açık 

söyleyeyim; “Türk Ticaret Kanunu, merkezinden oynar” ve bugünkü Türk Ticaret 
Kanunu ile hiçbir alakası kalmaz. Örneğin, işte ne idi, biz TOBB ile de Gümrük ve Ticaret 



Bakanlığıyla da çeşitli iller gezdik, dile getirdikleri dört tane konu vardı. Bir, internet 
sitesi, iki, şirket ortaklarının, şirkete borçlanması, üç, hürriyeti bağlayıcı cezaların yani 
cezalarla ilgili konuların düzeltilmesi, dört; şirket bilgi ve belgelerinde örneğin işte, 
yazarkasa ödeme kaydedici cihaz belgesinde de her türlü bilgi olacak mı gibi dört tane 
sıkıntıyı her ilde öyle anlattılar. Bağımsız denetim ile ilgili hiçbir yerde, hiçbir toplantıda 
işte, bütün Oda Başkanları burada, dile getirilen bir sıkıntı, bir tartışma, bir tenkit 
olmadı. Ama küçük ve orta ölçekli işletmeler denetim dışı kalsın; peki, nedir kardeşim 
küçük ve orta ölçekli işletmeler? Ee, 10.000.000’a kadar ciro, 49’a kadar çalışan. Dedik 
bu, Türkiye’nin yarısından fazlası, denetlenecek firma kalmaz hatta eski Kanunda 
murakıplık sistemini kaldıran ve bağımsız denetimi getiren bu Yeni 6102’de korkarız ki, 
murakıplığı arar duruma geliriz eğer böyle bir şey olursa. Tepkilerimizi, düşüncelerimizi 

paylaştık ama Ekonomi Koordinasyon Kurulu, bu kararları alıyor, usulen görüşlere 
Bakan Yardımcısı da “işte, biz kurumların görüşlerini aldık, buna Ekonomi Koordinasyon 
Kuruluna taşıyacağız” şeklinde gidiyor bu iş. Tabii ki, siyasi erk, Türkiye Büyük Millet 
Meclisi, bunu nasıl yapacak, nasıl yaklaşacak ama görünen odur ki; “10-15 maddede 
sıkıntımız var” denilen konu, basına yansıdığı kadarıyla 50-60 madde çerçevesinde ve 
bağımsız denetim de bu noktada çok ciddi zarar görebileceği boyutlarda gibi ortaya 

çıkıyor. 
 
Evet, gerçekten, şirket ortaklarının şirkete borçlanması, internet sitesinde her türlü 
bilginin açıklanması, efendime söyleyeyim, faturaların, cezaların, bu noktada 
rahatlatılması iş dünyasının böyle bir talebi varsa meslek grubu olarak bu, bizi çok 

yormaz, çok üzmez, çok da sıkıntı yaratmaz. Evet, bunlar düzelecekse düzelsin. Kaldı ki, 
her yerde hürriyeti bağlayıcı cezalar tamamı değil ama büyük bir kısmı “ekonomik suça 
ekonomik ceza” mantığıyla düzeltilebilmeli, öyle bir bakış açısı olabilmeli, söyledik. Ama 
bağımsız denetim, yani “denetim maliyetleri çok yüksek” diyorlar, neye göre çok 
yüksek? Ortada bir tarife yok, ortada bir fiyat yok, ortada yapılan bir anlaşma yok, neye 
göre yüksek? Siz, küçük ve orta ölçekli işletmeleri denetim dışı bırakacağınıza gelin, 
denetim ölçüsünü biraz hafifletin. Örneğin, küçük ve orta ölçekli işletmelerde dedik 
“yönetim kurullarının faaliyet raporlarının denetimi aranmasın ama mali denetim 
mutlaka olsun, firmalar mali denetim ile tanıştırılsın. Büyümeye yönelik firmalar 
denetim mantığı ile büyüsün. Denetimi ortadan kaldırmayın ama denetimin boyutuna 
bir sınır konulabilir. Denetimi bırakın kalsın, üzerinde oynamayın”. Ama görünen odur 

ki, Sayın Müsteşarın da bugün vermiş olduğu bilgi çerçevesinde gerçekten, Türk Ticaret 
Kanununda önemli değişiklikler olacaktır. Fakat Sayın Müsteşar, hem yanımda 
otururken hem yemekte, yanımızda olan arkadaşlar da vardı, hem de giderken; “özellikle 
eğitimler noktasında çok iyi hazırlanıldığını, çok etkilendiğini, bunların mutlaka 
değerlendirilmesi gerektiğini ve değerlendirileceğini, böyle bir fırsat, böyle bir imkan 
varken bir başka arayış içerisine girilmemesi gerektiğini, bunu da konuyla ilgili diğer 
arkadaşlarıyla da görüşeceğinin” mesajlarını vererek ayrıldı. Bu, bizim açımızdan 
sevindirici ve güzel bir şey. Biz, Kurum olarak 87.000 kişilik bir Grubuz, 83 Odamız 
vardır, ciddi bir Meslek Grubuyuz. Tabii ki, birtakım, bazı tereddütlerimiz de olacak, 
hassasiyetlerimiz de olacak, uzlaşma mantığımız, uzlaşma kültürümüz hep önde olacak, 
senelerden beri böyle olmakla beraber bundan sonra da böyle olacak, ilk hedefimiz, ilk 

çıkış noktamız asla, tabii ki kavga olmayacak ama her zamanda söylüyoruz; mesleki 
sıkıntılarımız ve mesleki sorunlarımız çözülmediği taktirde istesek de istemesek de 



meslek mensubunu çok da zapt edecek durumda değiliz ama onları yönlendirebilecek, 
onları biraz başka türlü zapt edebilecek marifetleri ve yöntemleri de hep beraber 
geliştirmemiz gerekiyor. Artık durup dururken sokağa dökülmenin bir fayda 
getirmediğini, bir yarar getirmediğini hepimiz biliyoruz ama demin de açıkladığımız gibi 
Meslek Yasamızın çıkış tarihi olan 13 Haziran’da hem bunu kutlamak hem bu noktada 
bir basın duyurusu şeklinde bir mesaj vermek hiç kimseye bir zarar, bir şey getirmez. Bu 
noktada bütün Odalarımız gerekli hassasiyeti göstererek buna katkı vereceklerinden bir 
şüphemiz yoktur, işin açıkçası. Bu da yararlı bir şey olur, nispeten de üyelerimizin 
gönlünü almış oluruz. 
 
Ben bu duygu ve düşüncelerle Toplantıya katılan başta Sayın Müsteşarımız olmak üzere 

gıyabında mendilerine ve Maliye İdaremize teşekkür ediyorum, sizler zaman ayırıp 
katıldığınız için teşekkür ediyorum. 67. Başkanlar Kurulu Toplantısında buluşmak üzere 
hepinize hoşça kalın, iyi akşamlar, saygılar sunuyoruz.  
  
 
 

 
  
 


